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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskiin pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu/kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

ŠEF BELE HIŠE BO SKUŠAL PREPRIČATI IZRAELCE, NAJ OMILIJO SVOJO NEPOPUSTLJIVOST

USKLADITEV IZRAELSKIH IN ARABSKIH ZAHTE 
PREDMET POGOVOROV MED FORDOM IN RABINOM

V NEUSPEŠNO ZASEDANJE S 
MONETARNEGA SKLADA

Od izida sedanjih pogovorov bo odvisna obnovitev 
Kissingerjeve posredovalne misije na Bližnjem vzhodu

WASHINGTON, 11. — Ameriški [ sprejeli tudi zastopniki evropske de- 
predsednik Ford in predsednik izrael- veterice. Sestanek, ki je bil danes
ske vlade Rabin sta se danes prvič 
sestala v Beli hiši, da bi preučila 
možnost ponovne ameriške posredo
valne misije na Bližnjem vzhodu, tu
di v luči rezultatov pogovorov med 
Fordom in egiptovskim predsedni
kom Sadatom pred desetimi dnevi v 
Salzburgu. Največja težava dialoga, 
ki se je danes začel v Washingtonu, 
je uskladiti arabske zahteve po u- 
miku Izraelcev z vseh ozemelj, ki 
so jih zasedli leta 1967 in stališče 
Tel Aviva, ki vztraja pri svoji zah
tevi po ločenem sporazumu s Sirijo 
za umik na Golanu in z Egiptom na 
Sinajskem polotoku. Morebitni spo
razum pa Izraelci pogojujejo z egip
tovsko izjavo o preklicu vojnega sta
nja. Izraelski predstavniki so danes 
ponovno dali razumeti, da Tel Aviv 
sicer podpira okrepitev sodelovanja 
z Združenimi državami, je pa bolj 
naklonjen rešitvi, o kateri bi se obe 
strani sporazumeli, kot pa morebit
nemu ameriškemu načrtu. Končni 
cilj sedanjih pogovorov med Fordom 
in Rabinom je prav zbližati te dve 
nasprotujoči si tezi.

Ford in Rabin sta imela danes 2- 
urni pogovor, na katerem je bil na
vzoč tudi ameriški zunanji minister 
Kissinger. Pogovor je bil «v odkri
tem in prisrčnem vzdušju, ki je 
značilno za prijateljstvo med ZDA 
in Izraelom». To je formulacija, ki 
v diplomatskem jeziku pomeni, da 
sta oba državnika imela različni 
stališči. Ford se je popoldne se
stal še z romunskim predsednikom 
Ceausescom, zvečer pa je povabil 
Rabina na večerjo. Izraelsko - ame
riški pogovori se bodo nadaljevali 
jutri.

Ameriška diplomacija je tako, po 
egiptovsko - ameriških Dogovorih v 
Salzburgu, nadaljevala s svojimi 
prizadevanji, da bi po 25 letih konč
no vzpostavila mir na Bližnjem 
vzhodu. Splošni diplomatski položaj 
je izredno zapleten in upanja na 
rešitev niso velika.

Daljših uradnih vesti o poteku da
našnjih pogovorov ni bilo. Glasnik 
Bele hiše Nessen je sicer dejal, da 
sta Ford in Rabin obravnavala sploš
ni položaj na Bližnjem vzhodu ju
tri pa se bosta spustila v podrob
nosti o nekaterih vprašanjih, ki za
devajo pogajanja med Izraelci in 
Arabci. Danes prevladuje v Wa
shingtonu mnenje, da Izraelci ne 
bodo privolili v koncesije, ki bi 
utegnile privesti do rezultatov, ki 
bi bili drugačni od onih, ki jih je 
dosegel Kissinger med svojo po
sredovalno misijo marca meseca.

Izraelski predstavniki so pouda
rili, da je bil pogovor v «odličnem 
vzdušju» in dejal, da je bil mini
strski predsednik zelo zadovoljen. 
Po nekaterih vesteh iz ameriških 
diplomatskih krogov, naj bi tako 
Sadat kot Rabin sporočila Beli hiši, 
še preden sta se sestala s Fordom, 
da sta pripravljena na nekatere 
kompromise. V tem okviru je Izrael 
skrčil svoje oborožene sile na Si
naju, Egipt pa je ponovno odprl 
Sueški prekop, poleg tega je baje 
dal razumeti, da bi bil pripravljen 
proučiti možnost podelitve večlet
nega mandata mirovnim silarp OZN.

Ugotavljajo pa, da so težave za 
ponovni sporazum na Sinaju minimal
ne v primerjavi s težavami, ki jih 
vsebuje uskladitev stališč Izraela in 
Sirije v zvezi z Golanom. Prav tako 
je zelo problematično vprašanje Jeru
zalema. Golansko višavje je za Izrael
ce izrednega strateškega pomena in 
se zato z njega ne marajo umakni
ti. Od izidov pogovorov, ki se bodo 
zaključili jutri, bo v mnogočem od
visna Fordova odločitev, ali bo pred
lagal «ameriški mirovni načrt», o ka
terem je bilo zadnje čase mnogo go
vora in ali se bo Kissinger vrnil na 
Bližnji vzhod ter nadaljeval s svo
jo posredovalno misijo, ki je marca 
spodletela. Ford bo svojo odločitev 
verjetno sporočil konec tega meseca 
ali prve dni prihodnjega.

Medtem je v britansko glavno , me
sto prispel egiptovski zunanji minister 
Fahmi, ki se bo baje pogajal o na
kupu večje količine britanskega orož
ja za Egipt. V teku svojega obiska 
se je Fahmi sestal s premierom Wil- 
sonom in z zunanjim ministrom Cal- 
laghanom ,

zjutraj, je bil posvečen proučevanju 
obeh dokumentov. V teku današnje
ga dne se bo odbor ponovno sestal, 
da bi skušal sestaviti skupni doku
ment o zasedanju, na katerem bi 
kasneje temeljil dialog.

V evropskih krogih poudarjajo, da 
bi politične težave utegnile zavreti 
sestavo skupne deklaracije, ki bi se
gala dlje kot resolucija deveterice iz 
novembra 1973. Zastopniki EGS go
vorijo tudi o nekaterih tehničnih 
težavah, ki jih ne gre podcenjevati. 
Ugotavljajo, da arabski delegati ni
so na tekočem, kar zadeva notranje 
norme, ki veljajo v EGS in ki prepo
vedujejo deveterici, da bi podpisala 
vse tiste sporazume gospodarskega 
značaja, ki bi si jih Arabci želeli. 
Zahodna Evropa še vedno plačuje 
davek recesiji, kar še bolj zavira 
pogovore o nekaterih argumentih, 
kot je na primer zaposlitev arabske 
delovne sile v Evropi. Kakorkoli že, 
so tudi predstavniki evropske deve
terice dokaj optimistično razpoloženi 
kar zadeva izid pogovorov, saj so 
pri večini članov arabske delegacije 
ugotovili resnično željo po uresniči
tvi arabsko-evropskega dialoga. Ameriški predsednik Ford Izraelski premier Rabin
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ŠTIRI DNI PRED DEŽELNIMI IN UPRAVNIMI VOLITVAMI

Vatikan zelo neumestno posegel 
v italijansko volilno kampanjo

Poziv vatikanskega glasila «krščanskim volivcem» in komentar «Unità»
PSI o gospodarski krizi - Fanfani na televizijski volilni tribuni

V Kairu pogovori 
med Arabci in EGS

KAIRO, 11. — Ob koncu drugega 
dne zasedanja študijskega odbora je 
predsednik arabske delegacije na po
gajanjih za evropsko-arabski dialog 
Nihad Dajani izjavil, da je dialog na 
dobri poti in izrazil upanje, da bodo 
vse težave kmalu premostili. Dajani 
je podčrtal, da je arabska stran 
prepričana o potrebi vključitve arab
sko-evropskega dialoga v širši poli
tični okvir, ker se načrti, o katerih 
je govor, ne bodo obnesli, če ne 
bodo vzpostavili vzdušja miru, var
nosti in stabilnosti.

Potem ko je označil prve pogovo
re kot konstruktivne in resne, je Da
jani dejal, da delovni dokument, ki 
ga je predložila EGS ni tako popoln, 
kot oni, ki ga je predstavila arabska 
delegacija. Ta dokument so načelno

RIM, 11. — Volilna kampanja se 
izteka ob ostrih polemikah, ki bodo 
nedvomno zapustile sled na povolil
nih perspektivah, vendar pa tudi v 
precej ohlajenem ozračju, saj so vse 
stranke v bistvu že povedale, kar 
so imele povedati, tako da volilni 
govori najvišjih političnih predstav
nikov ne vzbujajo več zanimanja pri 
javnem mnenju. Prav danes pa je 
prišlo do epizode, ki vnaša nov ele
ment v volilno kampanjo in bi zato 
utegnila spet oživiti polemično vzduš
je: kot se je že marsikdaj zgodilo v 
preteklosti, je Vatikan smatral za 
potrebno, da direktno poseže v vo
lilno kampanjo s komentarjem v u- 
radnem glasilu «Osservatore roma
no». Komentar, ki ga je podpisal 
namestnik ravnatelja lista don Vir
gilio Levi, je napisan v duhu pre
živelih tem hladne vojne in «obram
be ogroženega krščanstva».

Vatikansko glasilo med drugim

V Washingtonu so se začeli 
prvi pogovori med ameriškim 
predsednikom Fordom in pred
sednikom izraelske vlade Rabi
nom. Predmet pogovorov je oči- 
vidno možnost za premostitev 
dolgoletne krize na Bližnjem 
vzhodu, tudi po ameriško-egip- 
tovskih pogovorih v Salzburgu 
in po odprtju Sueškega prekopa 
ter po delnem umiku izraelskih 
oboroženih sil na Sinajskem po
lotoku. Predsednik Ford bo mo
ra! vplivati na Rabina in doseči, 
da bi Izraelci opustili svoje ne
popustljivo stališče, ki je prva o- 
vira za rešitev krize. Fordova na
loga vsekakor ne bo lahka, saj 
je telavivska vlada prav pred 
odhodom premiera Rabina v Wa
shington zaostrila svoje stališče 
in napovedala, da ne bo umakni
la drugih vojakov z zasedenih o- 
zemelj, dokler ne bodo Arabci 
privolili v nekatere koncesije.

Samo štiri dni pred nedeljski
mi upravnimi in deželnimi volit
vami je Vatikan smatral za po
trebno, da direktno poseže v vo
lilno kampanjo s komentarjem 
svojega glasila «Osservatore Ro
mano». Člankar v njem med dru
gim pravi, da bodo nedeljske 
volitve kljub upravnemu znača
ju odločilnega pomena za obstoj 
politične in verske svobode in 
poziva volivce, naj glasujejo za 
«sile, ki branijo krščanske vred
note». Glasilo KPI «L'Unità» je ta 
poziv ocenil kot neumestno in 
neprevidno vmešavanje v nostra- 
nje zadeve itapjanske republike

Izvršni odbor Stalnega sloven
skega gledališča je v svojem spo
ročilu z obžalovanjem ugotovil, 
da minister za turizem in pred
stave ni vključil slovensko gle
dališče v seznam stalnih italijan
skih gledališč. Finančni in pravni 
položaj slovenske gledališke u- 
stanove je J(ato še vedno zelo 
težaven in grozi resna nevarnost, 
kopkor se pravnega statusa ne 
uiedi z ustreznim zakonom.

poudarja politični pomen nedeljskih 
volitev ter dodaja, da bo šlo za iz
biro med temeljnimi vrednotami: na 
eni strani — piše list — imamo po
litično vizijo, ki brani krščanske 
vrednote, na drugi pa drugačno po
litično vizijo, ki hoče nadomestiti te 
vrednote z drugimi, ki niso združ
ljive s krščanskimi. Zato mora biti 
krščanski volivec dosleden do svoje 
vere ter ne sme podpreti političnih 
filozofij, ki so zanj nesprejemljive, 
ter sil, ki bi hotele zrušiti krščanske 
vrednote in onemogočiti omikano so
žitje. Člankar s posebnim zanosom 
opozarja volivce, da utegnejo biti ne
deljske volitve odločilnega pomena 
za obstoj in razvoj tako politične kot 
verske svobode in da je zato treba 
dobro premisliti, komu dati svoj glas 
V članku ni niti enkrat izrecno ome
njena Krščanska demokracija (kar 
je sicer že ustaljena praksa v vati
kanski volilni kampanji), vendar je 
poziv v svoji grobosti dokaj jasen.

Glasilo KPI «L’Unità» v jutrišnji 
številki ostro polemizira z komentar
jem v «L’Osservatore Romano» ter 
obžaluje, da se Vatikan ni znal o- 
dreči dejanju, ki pomeni vmešava
nje v notranje politično življenje ita
lijanske republike. Izkušnje iz pre
teklosti, pravi «L’Unità», bi morale 
svetovati večjo previdnost, toliko 
bolj, ker gre tokrat za upravne vo
litve. Nasprotno pa skuša vatikan
sko glasilo prikazati volitve kot vr
hovni spopad med nasprotnima filo
zofijama, katerima daje povsem pri
stransko tolmačenje. Glasilo KPI pa 
ugotavlja tudi, da obstaja v pisanju 
vatikanskega dnevnika paradoks: 
člankar namreč poudarja potrebo po 
zaščiti tistih moralnih vrednot, ki so 
jih prav predstavniki stranke, ki je 
doslej vodila vlade v državi, najbolj 
vztrajno teptali in še vedno teptajo 
s svojim vsakodnevnim obnašanjem. 
Prav zato pa morda ni golo naključ
je — ironično zaključuje svoj ko
mentar komunistični dnevnik — da 
si člankar ni upal izrecno omeniti 
demokrščanske stranke.

Na sedežu PSI je bila danes ti
skovna konferenca, ki je bila po
svečena predvsem vprašanjem go
spodarskega položaja in na kateri 
sta nastopila namestnik tajnika Mo
sca in vodja gospodarske sekcije 
stranke Giannetta. Mosca je pouda
ril, da so glavni razlogi obstoječe
ga spora med KD in PSI prav go
spodarskega značaja. Socialistični 
predstavnik je dejal, da je narava 
gospodarske krize vse prej kot eno
stavna in zato njena rešitev nt mo
re biti kratkoročna. Potrebno pa je 
imeti globalno koncepcijo o izbi
rah, ki jih je treba opraviti za iz
hod iz krize. To pa terja skupne 
napore vseh velikih družbenih sil, 
kot so sindikati in gospodarske in 
proizvajalne sile. Vnašati v seda
nji položaj 'politične elemente j,,o 
lemike in razdora, kot to dela vod
stvo KD, pomeni ustvariti nove te
žave na poti k reševanju krize. Mo
sci je tudi ugotovil, da je bila ak
cija sedanje vlade nezadostna. To 
ne pomeni, da se bo po volitvah 
avtomatsko postavilo vprašanje od
prtja vladne krize, po drugi strani 
pa je jasno, da ni mogoče nadalje
vati po dosedanji poti in da je po
trebna globoka sprememba načina 
vladanja.

Danes se je zaključila tudi. tele
vizijska volilna tribuna, na kateri 
je kot zadnji nastopil tajnik KD 
Fanfani. Slednji je med drugim po
udaril svoj predlog, da bi povabili 
tudi liberalce k sodelovanju v vladi, 
na vprašanje nekega časnikarja pa 
je zanikal, da bi kdajkoli kaj očital 
socialistom, češ da se je KD obr
nila do njih «v prisrčnem, skoraj 
misijonskem vzdušju». Fanfani je 
dal tudi povod za krajšo polemiko, 
ko je v odgovor nekemu časnikarju 
«prijateljsko povlekel za uho» mi
nistra za finance Visentinija, ki da 
ni razveljavil okrožnice, s katero je 
bil določen zelo ugoden tratman za 
stavkajoče osebje ministrstva za fi
nance. Sam minister Visentini pa 
je odgovoril Fanfaniju, češ da bi 
va moral on «prijateljsko, toda ne
koliko bolj krepko povleči za uho», 
ker da se je Fanfani zmotil. Okrož
nico, o kateri so govorili, je nam
reč izdal minister za zaklad, demo
kristjan Colombo, in bi torej samo 
Colombo lahko okrožnico razveljavil.

ZARADI NASPROTSTEV MED RAZVITIMI IN NERAZVITIMI DRŽAVAMI

Na posredovanje Francije in Indije spet srečanje v Washingtonu

PARIZ, 11. — Ministrsko zaseda
nje interimnega odbora Mednarod
nega monetarnega sklada, ki se je 
začelo včeraj zjutraj v Parizu, se 
je zaključilo brez kakršnegakoli u- 
speha. Delegacije 127 držav, oziro
ma skupin držav, so se razšle zara
di ostrih nasprotij v zvezi z vpra
šanjem zlata in njegove vloge.

Na dnevnem redu zasedanja so 
bila tudi vprašanja tečajev valut ter 
ponovna porazdelitev udeležbe po
sameznih držav pri Mednarodnem 
monetarnem skladu. Glede teh dveh 
vprašanj je bilo doseženo pomemb
no soglasje, toda, ker je propadel 
sporazum glede zlata in ker so se 
prizadeti že prej zmenili, da bi mo
ral biti sporazum globalen, so tudi 
pogajanja glede teh dveh točk za
mrznila.

Delegacije na pariškem srečanju 
so se že razšle. Italijanski minister 
za finance Colombo, ki je skupaj z 
guvernerjem zavoda Banca d’Italia 
zastopal Italijo, se je že vrnil 
domovino. Sporočajo, da se bodo 
predstavniki 20 držav, oziroma sku
pin držav, ponovno srečali v Wa
shingtonu v prihodnjem septembru, 
v januarju prihodnjega leta pa na 
Jamajki. Pripomniti pa je treba, da 
je bilo tudi washingtonsko srečanje 
v nevarnosti. Do njega bo prišlo na 
pritisk francoske in indijske dele
gacije.

Že imeni teh dveh držav povesta, 
da gre za posredovanje med indu
strijsko razvitimi in nerazvitimi dr
žavami. Pove tudi, da so industrij
sko visoko razvite države zavzele 
stališča, ki skušajo le ščititi njiho
ve interese na škodo sveta v raz
voju.

Kot smo dejali, so se pogajanja 
razbila glede vprašanja zlata. Po na
črtu, ki so ga izdelali krogi, ki ima
jo največ vpliva v Mednarodnem mo
netarnem skladu, naj bi sklad raz
polagal še nadalje z dvema tretjina
ma zlata, ki ga ima v svojih bla
gajnah, eno šestino naj bi vrnil dr
žavam, ki so ga pri njem deponi
rale. eno šestino pa bi prodali ter 
uporabili polovico nadvrednosti za fi
nansiranje gospodarske dejavnosti ne
razvitih držav.

Predstavniki nerazvitih držav pa so 
zahtevali, naj se celotna nadvrednost 
prodanega zlata nameni državam v 
razvoju, a tudi polovica nadvrednosti 
žlahtne kovine, ki bi jo vrnili depo- 
zitantom, naj bi bila izkoriščena v 
iste namene.

Pri tej zahtevi je prišlo do spora. 
Francija, ki je zainteresirana za do
bre odnose s svetom v razvoju, je 
skušala posredovati, toda vsi ti njeni 
poskusi so naleteli na gluha ušesa. 
Posrečilo se ji je le, da s podporo 
Indije doseže nadaljevanje del v sep
tembru.

Tudi glede ostalih dveh vprašanj 
pogovori niso potekali v popolnem 
miru. Glede vprašanja valutnih teča
jev se je na primer izoblikovala tudi 
precejšnja razlika med ameriškim in 
italijanskim stališčem. Medtem ko A- 
meričani trdijo, da bi morala biti 
vsaka transakcija z zlatom v med
narodni trgovini podprta s pozitivnim 
razvojem plačilne bilance, pa so Ita
lijani trdili, da je treba sicer upo

števati nekatera pravila (predvsem 
preprečitev globalnega zvišanja zlatih 
rezerv), toda bodoča politika ne bi 
smela biti preveč toga.

«Odbor desetih» (razvite države) pa 
se je precej dobro sporazumel glede 
valutnih tečajev in tudi glede zni
žanja deleža nekaterih držav pri Med
narodnem monetarnem skladu. V zve
zi s tem vprašanjem so se sporazu
meli, da bi države proizvajalke pe
troleja zvišale svoj delež od 5 odst. 
na 10 odst. Sporazum je propadel, 
ker so se pogajanja razbila glede 
\prašanja zlata.

Madžarski zunanji 
minister v Bonnu

BONN, 11. — Pomiritev med Vzho
dom in Zahodom, položaj na Bliž
njem vzhodu in na Sredozemiju ter 
dvostranski odnosi so bili glavni 
problemi, o katerih sta razpravlja
la zahodnonemški zunanji minister 
Genscher in njegov madžarski ko
lega Puja, ki se mudi na uradnem 
obisku v Bonnu. To je prvi obisk 
nekega madžarskega zunanjega mi
nistra v Zahodni Nemčiji po drugi 
svetovni vojni. Madžarskega gosta 
bo sprejel tudi zvezni kancler Hel
mut Schmidt.

SINOČI V LJUBLJANSKI FILHARMONIJI

vecana proslava 30-letnice 
svobodnega slovenskega radia

France Popit o vlogi sredstev informi
ranja v graditvi samoupravne družbe

LJUBLJANA, 11. — V veliki dvo
rani slovenske Filharmonije je bi
la nocoj slavnostna osrednja pro 
slava 30-letnice radia v svobodi s 
koncertom simfoničnega orkestra 
RTV Ljubljana pod vodstvom diri
genta Sama Hubada in s sodelova
njem violinista Roka Klopčiča ter 
s slavnostnim govorom predsednika 
CK ZKS Franceta Popita. Za to pri
ložnost je orkester prvič izvajal Sre- 
botnjakovo skladbo Koncert za vio
lino in orkester, v ostalem sporedu 
pa je izvajal Beethovnovo uverturo 
Egmont ter Žebretovo simfonično 
pesnitev Svobodi nasproti. Sloves
nosti so se med številnimi predstav
niki slovenskega političnega, kultur
nega in javnega življenja udeležili 
tudi Marijan Brecelj, Ivan Maček 
Miha Marinko in drugi.

France Popit se je najprej spom 
nil začetkov poslanstva slovenskega 
radia, ki jih je že pred 34 leti u- 
stvarila edina ilegalna radijska po
staja v okupirani Evropi, ljubljan
ski «Kričač», ki je nekaj časa de
loval na osvobojenem ozemlju kot 
Radio Osvobodilna fronta. Radio OF 
je bil po njegovih besedah politično 
in kulturno-propagandno sredstvo za 

_ nadaljnje širjenje idej narodnoosvo- 
j bodilnega boja med ljudskimi množi- 
I carni. Dejal je: «Te njegove naloge
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TRIDNEVNO ZASEDANJE PREDSTAVNIKOV 99 
NACIONALNIH ORGANIZACIJ RDEČEGA KRIŽA

V Beogradu svetovna 
konferenca RK o miru
Titovo pismo udeležencem - Pozdrav Dušana Petroviča

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 11. — V’ npsioniu jugo

slovanske skupščine se ]é danes za
čela tridnevna svetovna konferenca 
Rdečega križa o miru. Na tem sre
čanju sodelujejo zastopniki 99 nacio
nalnih organizacij Rdečega križa, pol
meseca, leva in sonca z vsega sveta.

Predsednik Tito. ki je pokrovitelj 
konference, je v pozdravnem pismu 
udeležencem med drugim izrazil ve
liko zadovoljstvo, da je ta velika ma
nifestacija miru v Jugoslaviji, ki se 
dosledno zavzema za mir in konstruk
tivno miroljubno mednarodno sodelo
vanje in ki je med prvimi pristopila 
k ustanovitvi Rdečega križa. «Ideali 
miru, ki jih je Rdeči križ začel raz
vijati pred sto leti — poudarja Tito 
— so poštah izraz stremljenj vseh 
naprednih sil v svetu in imperativ 
časa, v katerem živimo. Visoko cenim 
napore mednarodnega Rdečega križa 
kot pomembnega dejavnika miru, no
silca humanih dejavnosti, pobomika 
miroljubnega sodelovanja med ljudmi. 
Smatram pa, da vaša organizacija 
lahko stori še več za krepitev teme-
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Predsednik vzhodnonemške vlade 
na uradnem obisku v Jugoslaviji

BEOGRAD, 11. — Predsednik mini
strskega sveta Nemške demokratične 
republike Horst Sindermann je pri
spel danes na večdnevni uradni obisk 
v Jugoslavijo, na vabilo predsednika 
zveznega izvršnega sveta Džemaia Bi- 
jediča. Dvojica predsednikov vlad in 
njuni sodelavci so pozno popoldne pri-

uradne politične razgovore, 
katerih je težišče — kot so napo
vedovali v beograjskih uradnih kro- 

. gib — na obravnavi jugoslovansko - 
vzhodnonemškega sodelovanja, pred
vsem na gospodarskem področju. Zve
čer je Bijedič priredil svojemu gostu 
slovesno večerjo, razgovori pa se bo-

nadaljevali jutri. Vzhodnonemški
premier Horst Sindermann bo obiskal 
tudi Ljubljano, predvidoma pa ga bo 
sprejel tudi predsednik Tito.

Na sliki: Sindermann (levo) in Bi- 
jedic na beograjskem letališču.

Ijev trajnega miru, zasnovanega na 
.prijateljskih odnosih in vsestranskem 
sodelovanju, na spoštovanju neodvisno
sti in enakopravnosti vseh držav».

V imenu Socialistične zveze Jugosla
vije je udeležence pozdravil predsed 
nik Dušan Petrovič in pri tem tudi 
rekel: «Neuvrščena politika, ki jo Ju
goslavija zastopa v mednarodnih od
nosih, je globoko prežeta z idejami 
miru, enakopravnega sodelovanja in 
solidarnosti med narodi vseh poldnev
nikov in vzporednikov. Takšna poli
tika izhaja iz boja, ki so ga jugo
slovanski narodi vodili v drugi sve
tovni vojni za svojo svobodo in no
tranjo samostojno pot v socializem. 
Zato sta Jugoslavija in njen predsed 
nik Tito nenehno na straži miru, ne
nehno dajeta nove spodbude za kre
pitev enakopravnega in miroljubnega 
sodelovanja med narodi in državami».

Zastopnike nacionalnih organizacij 
Rdečega križa, ki so se zbrali na 
konferenci o miru v Beogradu, je na
govoril tudi predsednik Rdečega kri
ža Jugoslavije dr. Nikola Georgijev- 
ski. Med drugim je opozoril, da da
nes, ko slavimo 30 let od zloma fa
šizma, lahko še bolje razumemo, ko
liko je za popoln in svoboden razvoj 
vseh narodov potreben trden in tra
jen mir v svetu. Zato je po njego
vih besedah Rdeči križ izbral dober 
trenutek, da posveti vso pozornost 
vseh svojih članic eni sami temi, ki 
pa je največjega pomena za vse nas, 
miru.

V. B.

Po časopisnih vesteh iz Lizbone

Portugalski predsednik 
obišče Sovjetsko zvezo

LIZBONA, 11. — Portugalski pred
sednik gen. Costa Gomes bo v dru
gi polovici septembra ali v začetku 
oktobra uradno obiskal Sovjetsko 
zvezo. Tako piše lizbonsk; popol- 
dnevnik «Dinario popular», vest pa 
še ni bila uradno potrjena.

Predsednik Costa Gomes je danes 
vodil sejo sveta revolucije, ki se je 
je udeležil tudi gen. tajnik gvinej
skega osvobodilnega gibanja PAIGC 
Aristides Pereira, ki se mudi v Liz
boni za podpis sporazuma med Por
tugalsko in Gvinejo. Dnevni red se
je sveta revolucije ni bil objavljen.

so bile izrednega zgodovinskega po
mena, ki niso v letih, ki so za na
mi, ničesar izgubile, temveč so v 
celoti dobile na veljavi. Sodobni u- 
stvarjalec radijskega in televizijske
ga programa lahko črpa iz izkušenj 
tega razdobja, predvsem moralno in 
borbeno moč ter idejno zagnanost 
in privrženost revoluciji v sedanjem 
času. Potreba po revolucionarnem, 
borbenem tisku, radiu in v sodob
nem času televiziji, ki so v službi 
svojega ljudstva, se ni prav nič 
spremenila. Prva naloga tiska, radia 
in TV je boj za tako oblast delav
skega razreda, da bo njegova bese
da na vseh področjih našega družbe
nega, gospodarskega in kulturnega 
življenja postala odločilna. To je bi
la poglavitna naloga tiska v prete
klosti in ostaja tudi v sedanjosti, če
prav v drugačnih razmerah in zah
tevah, tako pri nas doma, kakor v 
svetu.»

France Popit je drugi del svojega 
govora posvetil liku novinarja v so
cialistični samoupravni družbi. De
jal je: «Niso nam potrebni apolo
geti in tudi ne lizuni, marveč sa
mozavestni ljudje, ki poznajo in ho
čejo spoznati resnico. Na poti do 
resnice moramo ljudem pomagati 
z informacijo, ki jim bo dala glav
ne elemente za družbeno akcijo, 
glavne argumente za odločanje,» je 
dejal France Popit.

Pomen in naloge sredstev infor
miranja je govornik zgostil v misli: 
«Tisk, radio in televizija ne more
jo biti — kar še posebej velja po
udariti v sedanjem trenutku naše 
revolucije — zgolj sredstvo obve
ščanja in informiranja, marveč 
sredstvo osveščanja ljudi, da bodo 
znali uresničevati sedanje, srednje
ročne in dolgoročne cilje naše sa
moupravne socialistične skupnosti.»

Ko je govoril o razširjenosti tele
vizijskega medija je France Popit 
dejal, da je treba doseči, da bo te
levizijski signal prišel do vseh slo
venskih ljudi in tudi do vseh Slo
vencev v zamejstvu. j. k.

Delegacija
sindikalne federacije 
pri predsedniku RAI-TV

RIM, 11. — Na sedežu RAI je 
bilo danes srečanje med novim 
predsednikom radiotelevizijske u- 
stanove Beniaminom Finocchiarom 
in delegacijo federacije CGIL, CISL 
in UIL, v kateri sta bila med dru
gim tudi generalna tajnika Lama 
in Storti. Razgovor je bil posvečen 
izmenjavi mnenj o izvedbi reforme 
RAI - TV, o odnosih med RAI - TV 
in sindikalnim gibanjem ter o pro
blemih sindikalne informacije. Za 
poglobitev teh vprašanj so se dogo
vorili, da se bodo ponovno srečali 
še pred koncem tega meseca.

Zaključeno ministrsko 
zasedanje držav OPEČ
Zamenjava dolarja s posebnimi 
pravicami do črpanja bo stopila 

v veljavo oktobra

LIBREVILLE (Gabon), 11. — Na 
zasedanju ministrskega sveta orga
nizacije držav izvoznic petroleja 
OPEČ so sklenili, da bo s 1. okto
brom stopila v veljavo zamenjava 
dolarja s posebnimi pravicami do 
črpanja. Podražitvi petroleja, ki iz
haja iz zamenjave obračunske eno
te, bo treba dodati še revalvacijo 
cen surove nafte po daljšem ob
dobju zamrznitve, za katere se je 
OPEČ izrekel pred časom.

Podražitev bo upoštevala inflacijo 
in tudi devalvacijo dolarja, ceno pa 
bodo izražali od 1. oktobra, kot 
rečeno, s posebnimi pravicami do 
črpanja. Po mnenju šefa iranske 
delegacije Jeganeha je s tem skle
pom OPEČ dosegel kompromis med 
tistimi državami "organizacije, ki so 
zagovarjale takojšnjo opustitev do- 
larja_ in onimi, ki so bile za to, da 
obračunske enote ne bi spreminjali.

Kljub željam nekaterih delega
tov, ki so to večkrat zahtevali, 
države proizvajalke petroleja ne 
bodo ločevale s prihodnjo podra
žitvijo surove nafte tistega dela, 
ki ga je treba pripisati in
flaciji, od onega za katerega je 
kriva devalvacija dolarja. Po 
mnenju opazovalcev v Libreviilu 
je na sKiep ministrskega sveta 
OPEČ vsekaKor vplival sedanji po
ložaj na mednarodnem petrolej
skem tržišču, še zlasti kar zadeva 
odložitev zamenjave dolarja s po
sebnimi pravicami do črpanja. Za
menjava bi povzročila takojšnjo po
dražitev petroleja od 3 do 4 odst.. 
Prav v času ko je te surovine na 
tržišču preveč, zaradi zmanjšanega 
povpraševanja pa cena petroleja na 
prostem tržišču pada. Gospodarska 
komisija organizacije držav izvoz
nic petroleja bo proučila v teku 
poletja zvišanje cene, o kateri se 
bodo morali dokončno domeniti na 
izrednem zasedanju OPEČ, ki bo 
24. septembra na Dunaju.

Ob zaključku konference OPEČ 
so objavili sklepni komunike, v 
katerem je rečeno med drugim,’ da 
je konferenca soglasno sklenila 
sprejeti Gabon kot polnopravnega 
člana organizacije, v kateri so še 
Alžirija, Saudska Arabija, Ekvador 
Indonezija, Iran, Irak, Kuvajt, Li
bija, Nigerija, Katar, Zveza arab
skih emiratov in pa Venezuela.

Poleg tega je konferenca sklenila 
uskladiti politiko cen zemeljskega 
plina tako, kot so že usklajene ce
ne petroleja. Konferenca je tudi 
proučila poročila treh posebnih od
borov izvedencev, ki so jih ustano
vili na zasedanju zunanjih mini
strov, ministrov za petrolej in fi
nančnih ministrov OPEČ, ki je bilo 
prejšnjega marca, da bi se dome
nili o izvajanju slovesne deklaraci
je državnih poglavarjev, Prihodnja 
izredna konferenca bo 24. septem
bra letos, 20. decembra pa bo redna 
konferenca.
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SOCIALIST VOLK NA SHODIH V ZGONIKU IN SALEZU

Samo z neposrednim pritiskom ljudi 
je možno prenoviti celotno družbo

Dolhar (Slovenska skupnost) obrazložil novosti v zvezi 
z avtoportom * Poziv intelektualcev za glas za KPI

Na včerajšnjih volilnih shodih v 
Zgoniku in Saležu se je slovenski 
kandidat na listi Socialistične stran
ke Italije za pokrajinske volitve v 
nabrežinskem volilnem okrožju Lu
cijan Volk ponovno dotaknil pereče 
vsedržavne krize, ki je zajela ne 
samo gospodarstvo, ampak tudi po
litično in moralno področje. Infla
cija je najbolj prizadela delavce 
in kmete, medtem ko se stopnjuje 
novofašistični terorizem. Tako sta
nje je Volk pripisal slabemu uprav
ljanju Krščanske demokracije, ki 
stalno popušča fašistom, ki ji slu
žijo tako kot strašilo kot prikriti 
zavezniki za njene bolj ali manj 
skrite namene za ohranitev obla
sti in privilegijev, v nasprotju z 
vedno večjim pritiskom delovnih lju
di, ki zahtevajo svoje pravice, ali 
kot temu pravijo socialisti, družbene 
reforme, ki ne pomenijo nič dru
gega, kot uresničitev idealov odpor
niškega gibanja in ustave.

Socialisti so se vedno borili za 
uresničitev idealov ustave, tako v 
opoziciji kot v vladi. Ob podpori na
prednih sil, je boj socialistov dose
gel tudi nekaj rezultatov, vendar 
dolga je še pot do popolne uresni
čitve vseh tistih zahtev, ki jih na 
ravni krajevnih uprav in na vladni 
ravni postavljajo socialisti, saj so 
morali na decentralizacijo in usta
novitev dežel čakati polnih dvajset 
let in še vedno morajo čakati na 
socialne in zdravstveno zaščito, za 
katero je Socialistična stranka Ita
lije vložila zakonski osnutek že pred 
petimi leti.

Sociahstični kandidat Lucijan Volk 
je zato poudaril, da se bomo iz te 
krize izkopali le, če bomo oslabili 
KD, okrepili PSI, da bo tako lahko 
prisilila svoje demokrščanske na
sprotnike, da menjajo svoja stali
šča in se odpovejo svoji naduti go
spodovalni politiki, ki traja že tri
deset let. Rešitev krize je možna 
samo od spodaj, to je s strani ob
čin in pokrajin, ki so najbližji in 
najbolj neposredni izraz volje ljud
stva in morajo zato posredovati pri
tisk delovnih ljudi za prenovitev ce
lotne družbe in politike.

Sinoči je bilo v gostilni Gomizel 
pri Fernetičih zborovanje, na ka
terem je tajnik Slovenske skupno
sti dr. Rafko Dolhar obrazložil šte
vilnim vaščanom novosti v zvezi z 
avtoportom pri Fernetičih. Pouda
ril je predvsem zakon, ki ga je pred 
dnevi sprejel deželni odbor in s ka
terim so predvideni boljši pogoji 
pri ceni razlaščenih zemljišč. Ven
dar pa je Dolhar dejal, da Sloven
ska skupnost ni še dosegla vsega, 
kar je zahtevala, kajti med zahte
vami je predvsem številčnejše za
stopstvo predstavnikov občinske u- 
prave pri upravi avtoporta. Naglasi! 
je, da je le to jamstvo, da bo vod
stvo konzorcija delovalo tako, da 
bo zadostilo zahtevam domačinov. 
Dolhar je še dejal, da sodi med bi
stvene točke, ki jih je zahtevala 
Slovenska skupnost, dvojezična u- 
prava avtoporta in tudi predpravi
ca do zaposlitve za domačine; ta 
zaposlitev pa mora biti primerna, 
kajti domačini morajo zasesti tudi 
odgovornejša službena mesta. Obe
nem pa Slovenska skupnost zahte
va, da konzorcij namesti vsaj po
lovico uslužbencev, ki obvladajo 
slovenski jezik. To je tudi jamstvo 
za uspešnejše delo avtoporta, ki bo 
deloval izključno z mednarodno iz
menjavo, pri kateri je na prvem 
mestu prav trgovina med Italijo in 
Jugoslavijo.

Po uvodnem poročilu je Dolhar 
odgovarjal na razna vprašanja v 
zvezi s stališčem Slovenske skup
nosti do avtoporta, ob koncu pa je 
povabil prisotne, da se udeležijo jav
nega zborovanja, ki bo danes v go
stilni Križman v Velikem Repnu, 
na katerem bodo kandidati obraz
ložili stališče Slovenske skupnosti 
do posameznih vprašanj, ki zade
vajo repentabrsko občino. Uvodno 
poročilo bo podal deželni tajnik SS 
dr. Drago Štoka.

Za Slovensko skupnost je včeraj 
v vaseh dolinske občine govoril biv
ši pokrajinski odbornik inž. Sosič, 
ki je orisal program Slovenske skup
nosti za pokrajinske volitve. Sosič 
je poudaril predvsem dejstvo, da 
razpolaga pokrajinska uprava z mno
gimi nepremičninami, ki jih ne zna 
izkoriščati. Poudaril je, da je Slo
venska skupnost mnenja, naj bi te 
stavbe preuredili tako, da bi se v 
njih lahko sestajala mladina, pred
vsem v tistih vaseh, kjer ni še pri
mernih prostorov. Sosič je tudi pou
daril, da mora pokrajinska uprava 
bolj slediti delovanju posameznih ob
čin, predvsem manjših občin, da bi 
ne prišlo več do nasprotstev oziro
ma do nesporazumov. V dolinski ob
čini so govorili tudi Tul, Petaros in 
Gombač, ki je poudaril vlogo sloven
skega delavca v družbi. Iznesel je 
predvsem zahtevo po večernem pou
ku v slovenskem jeziku, kajti tudi 
slovenski delavci imajo pravico do 
dodatne izobrazbe, ki bi jim jo omo
gočal ta pouk.

V Bazovici, Trebčah, Padričah in 
Gropadi je govoril deželni tajnik Slo
venske skupnosti dr. Drago Štoka, 
ki je naglasil pomen, ki ga je imel 
1. deželni kongres Slovenske skupno
sti. Dejal je, da je to pomladitev in 
učvrstitev stranke, ki se že toliko 
let bori za uveljavitev pravic slo
venske manjšine v Italiji. Štoka je 
zato izrazil željo, da bi bila stran
ka po volitvah še močnejša, da bi 
lahko še odločneje branila slovenske 
pravice in slovensko zemljo ter v 
zvezi s tem vprašanjem omenil o- 
dločno odklonilno stališče do kraških 
rezervatov. V vaseh repentabrske in 
zgoniške občine sta govorila pred
sednik sveta Slovenske skupnosti 
Harej in kandidat za pokrajinske vo
litve Brezigar. Harej je govoril o

Tajnik Rinaldi je sinoči na nekem 
volilnem shodu poudaril, da je zelo 
poenostavljeno in netočno trditi, da 
se bo vse uredilo, če se ošibi KD, 
ker bi to pomenilo preprosto prena
šanje oblasti s KD na PSI.

Na sedežu PSDI pa je govoril posl. 
Romita o Trstu kot centru medna
rodne trgovske izmenjave in svetov
nih kulturnih stikov.

OSTER PROTEST PSI

Neobjektivnost poroči! 
tržaškega radia 
o volilni kampanji

Tiskovni urad PSI ugotavlja, da so 
radijska poročila o volilni kampanji 
usmerjena v korist KD in PSDI in 
da se tema strankama odmerja več 
prostora, kot jima pripada po njuni 
volilni moči in važnosti volilnih po
bud. S tem se še poslabša položaj, 
saj je bila poročevalska služba tr
žaškega radia že do sedaj neobjek
tivna. Socialisti zato zahtevajo ta
kojšnjo umestitev deželne nadzorne 
komisije, ki jo predvideva zakon o 
reformi RAI-TV.

mestu, ki ga zaseda Slovenska skup
nost v okviru strank ustavnega loka 
in poudaril, da je prav od Slovenske 
skupnosti odvisno, kolikd si tudi osta
le stranke prizadevajo za uveljavitev 
pravic slovenske manjšine. Brezigar 
pa je obravnaval predvsem vpraša
nja urbanističnega značaja in pou
daril, da predlaga Slovenska skup
nost spremembo regulacijskega na
črta v zgoniški občini, kajti edino 
tako bo mogoče zajeziti še večji 
vdor tujcev v slovenske kraške va
si. Brezigar je naglasil, da je skraj
ni čas, da občinska uprava sprejme 
tako varianto, ki bo omogočila do
mačinom, da gradijo na lastni zem
lji stanovanjsko hišo zase in obe
nem preprečila tujcem, da se nase
ljujejo po naših vaseh. To je mogo
če, kajti prav v sosednji devinsko- 
nabrežinski občini je tak regulacijski 
načrt in vsakdo se lahko prepriča, 
da so kraške vasi v devinsko-nabre- 
žinski občini še nedotaknjene. Brezi
gar je zaključil s prepričanjem, da 
prebivalci odobravajo to stališče Slo
venske skupnosti, ki pa ga bo v 
bodoče lahko uspešno zagovarjala 
le, če bo njeno zastopstvo v izvolje
nih organih močnejše in številnejše.

Skupina univerzitetnih profesorjev in 
tržaških umetnikov je podpisala po
ziv za glasovanje za KPI, ker «je 
KPI dokazala velik čut za pošteno 
upravo v vseh krajevnih upravah, ki 
jih je do sedaj vodila» in v prepri
čanju «da lahko samo močna in e- 
notna politična sila porazi načrte sen.
Fanfanija». Proglas so podpisali vidni 
predstavniki kulturnega življenja in 
med njimi tudi Slovenca Palčič in 
Kjuder.

Dolinski župan Lovriha pa je sino
či v Borštu ostro polemiziral s kra
jevnim svetovalcem KD Gerlijem in 
nekaterimi njegovimi ali netočnimi 
ah celo žaljivimi trditvami. Gerii pra
vi, da je uprava zgradila razne na
prave izključno za potrebe KPI kar 
ni res. Kot občinski svetovalec bi 
lahko in bi moral iz prve roke ve
deti, za kaj je bil porabljen srenj- 
ski denar, glede katerega so računi 
kristalno čisti. Regulacijski načrt po 
njegovem služi samo bogatinom in 
večina v občinskem svetu ni spreje
la nobenega predloga KD. To obtožbo 
je župan Lovriha potrdil, toda res
nica je preprosta: krajevna KD v 
celotni poslovni dobi ni ničesar ni
koli predlagala, ker jo ne zanimajo 
potrebe krajevnega prebivalstva. In 
končno je Gerii mnenja, da bi bil za 
padle borce najlepši spomenik meta- 
novod, a ta «obtožba» pa je v res
nici žalitev čustev vseh dolinskih 
prebivalcev.

Danes bo KD priredila v Trstu za
nimivo zborovanje, ki bo ob 20. uri 
na Trgu sv. Antona in na katerem 
bodo mladi kandidati obrazložili raz
loge za njihovo politično delo v KD.
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VOLILNA ZBOROVANJA

SPOROČILO imŠNCCA SVITA STALNICA SIOVINSKCBA EIEDAUSCÀ

Z zakonom je treba čimprej 
urediti pravni status SSG
SSG ponovno ni vključeno v seznam stalnih gledališč, finančno stanje pa je kritično

Izvršni svet Stalnega slovenskega 
gledališča je obravnaval finančni 
položaj in pravni status ustanove. Z 
obžalovanjem in največjo zaskrblje
nostjo je sprejel na znanje izjavo 
ministra za turizem in prireditve Sar- 
tija, da tudi v sezoni 1975-76 Stalno 
slovensko gledališče ni vključeno v 
seznam stalnih italijanskih gledališč. 
To je v nasprotju z odgovorom mi
nistra Sartija na poslansko vpraša
nje Albina Škerka v parlamentu dne 
3. januarja 1975, v katerem je re
čeno: «Ker vse kaže, da ima tržaško 
slovensko gledališče vse značilnosti 
za vključitev med gledališča z jav
no upravo, bomo proučili to vpra
šanje med sestavljanjem okrožnice 
za gledališke dejavnosti sezone 1975- 
1976.»

Izvršni odbor je sprejel na znanje 
obljubo poslanca Belcija, da se bo 
na ustrezen način zanimal za za
konsko ureditev pravnega statusa 
Stalnega slovenskega gledališča in 
izjavo ministra, da želi v kratkem 
času dokončno rešiti to vprašanje, 
kot tudi naklonjenost, ki jo je za 
tako rešitev pokazal tajnik tržaške 
federacije Krščanske demokracije 
Dario Rinaldi.

To bi bila v sedanjih pogojih e- 
dina pot, da se reši pereče finanč
no in pravno stanje slovenske gle

dališke ustanove, ki zaradi zadrža
nja osrednjih rimskih oblasti, pre
haja iz ene krize v drugo. Dejstvo 
je, da so ponovno izčrpani vsi kre
diti in da je za jesen položaj gle
dališke ustanove povsem negotov, 
ker ni nikjer nobenih možnosti za 
kritje naraščajočih stroškov. Edina 
trajna rešitev je v dokončni uredi
tvi statusa SSG z zakonom, ki bo 
predvideval kritje dolgov za nazaj 
in stalno ustrezno letno podporo, s 
katero bo omogočeno normalno po
slovanje ustanove.

stvo odobrilo resolucijo, v kateri 
protestira zaradi neurejenega položa
ja osebja otroških vrtcev ONAIRC. 
CGIL se je zato pridružila manifesta
ciji staršev otrok, osebja in krajev
nih uprav, ki bo v sredo, 18. junija 
v Vidmu.

CGIL o odgovornosti vlade 
in dežele
za gospodarsko krizo

Deželno vodstvo sindikata CGIL je 
na zadnji seji razpravljalo o gospo
darski krizi v državi in v deželi. Po 
mnenju tajnika CGIL Calabrie je za 
krizo kriva v prvi vrsti vlada, ki 
ni zmogla pozitivne gospodarske po
litike, pri nas pa še posebej deželna 
uprava, ki ni hotela vpeljati novih 
gospodarskih smernic, kot so predla
gale sindikalne organizacije.

Na istem sestanku je deželno vod-
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DIJAKI VČERAJ ZAKLJUČILI SVOJ TRUD

Prvi obračun letošnjega šolskega 
leta na slovenskih srednjih šolah

Na vseh nižjih in višjih srednjih šolah včeraj razobesili izide
Za dijake srednjih šol, razen za , memo malo. Letošnja «letina» je bi-

tiste iz zadnjih razredov, ki bodo 
morali v kratkem skozi najzahtev
nejšo preizkušnjo svojega šolskega 
življenja — maturo, se je letošnje 
šolsko leto zaključilo. Prišel je čas 
polaganja obračunov. Obračunov o 
učnih uspehih posameznih dijakov 
ter končnega pregleda splošnega šol
skega življenja v minulem šolskem 
letu. Glavno zanimanje dijakov in 
seveda njihovih staršev je bilo vče
raj usmerjeno v oglasne deske, ka
mor so razobesili končne izide. Zato 
so se torej včeraj na vseh šolah 
obnavljali dobro znani prizori veselih 
in razigranih obrazov tistih, ki se 
bodo z lahkim srcem predali polet
nim počitnicam in resnobnih, morda 
celo orosenih, obrazov drugih, ki 
počitnic ne bodo uživali na isti na
čin. Teh drugih je po bežnem pre
gledu letošnjih šolskih izidov soraz-

KPI
10.15 Trg Curiel (Milje) — J. Bur

lo in R. Chinchio; 11.30 Trg Gari
baldi — N. De Cesare; 11.00 Scala 
Bonghi — E. Pacor; 18.00 Trg Bel
vedere — M. Pessato; Ul. Grandi 
(Naselje sv. Sergija) — E. Martone 
in S. Spadaro; 18.30 Ul. Cave —- N. 
De Cesare; Nabrežina — F. Monfal- 
con, D. Lovriha in A. Markovič; Ul. 
S. Giovanni (Milje) — G. Donadel;
19.00 Konkonel — S. Spetič in F. Pe- 
ruggini; Ul. Forti — E. Martone; 
Ul. Flavia (Štramar) — W. Bordon 
in W. Berne; Ul. Catalani — E. Pa
cor in F. Supancich; 19.30 Naselje 
San Pietro (Milje) - G. Millo; 20.00 
Naselje S. Cristoforo (Milje) — G. 
Millo; Borgo Fonderia — W. Bordon 
in M. Ciacchi; 20.30 Log — E. Švab 
in D. Lovriha; 21.00 Prebeneg — E. 
Švab in M. Pessato; Korošci — C. 
Tonel; 21.30 Ricmanje — E. Marto
ne, D. Lovriha in E. Švab.

PSI
Drevi ob 19. uri zaključno zboro

vanje na Trgu Goldoni: govorili bo
do bivši pokrajinski odbornik Luci
jan Volk, tržaški podžupan Gianni 
Giuricin, predsednik deželnega sve
ta Arnaldo Pittoni in tajnik tržaške 
federacije PSI Lucio Ghersi. Pred
sedoval bo Aldo Terpin.

18.00 Medja vas, 18.30 Cerovlje,
19.30 Vižovlje, 20.30 Mavhinje; go
vorijo Srečko Colja in Vittorino Cal
di; 20.30 Col, 21.00 Repen: govorita 
kandidat za pokrajinske volitve Luci
jan Volk in kandidat Napredne liste 
za repentabrsko občino Pavel Colja.

SS
10.00 Trg Gioberti (Sv. Ivan),

10.30 Ljudski vrt (Ul. Giulia), 11.00 
Trg Goldoni, 11.30 Trg Ponterosso,
12.00 Sv. Jakob: Jevnikar in Bre
zigar; 17.00 Nabrežina kamnolomi,
17.30 Slivno, 18.00 Vižovlje: Dolhar, 
Terčon, Brezigar; 18.00 Boršt: Pe
taros, Gombač, Štoka; 18.30 Devin: 
Brecelj, Dolhar; 19.00 Mačkolje: Tul 
Gombač, Štoka; 19.30 Medja vas,
20.00 štivan: Brecelj, Brezigar, Ter
čon; 20.00 Domjo, 21.00 Prebeneg: 
Tul, Gombač, Štoka; 21.00 Cerovlje,
21.30 Mavhinje: Brezigar, Terčon. 

Ob 21.00 bo v gostilni Križman v
Velikem Repnu deželni tajnik Sloven
ske skupnosti dr. Drago Štoka na 
javnem zborovanju orisal osnovne 
smernice za prihodnje volitve, kan
didati za pokrajinske in občinske vo
litve pa bodo orisali upravni pro
gram Slovenske skupnosti. 

NAPREDNA LISTA — ZGONIK
20.00 Mali Repen, 20.30 Briščiki,

21.00 Girandole.

• Danes prireja KPI dve srečanji 
z mladimi volivci: ob 21. uri v Ba
zovici, prisostvovali bodo kandidati za 
pokrajinski svet Boris Iskra, Boris 
Kobal, Robert Hlavaty in Stanislava

Govoril bo pokrajinski tajnik zveze 
komunistične mladine Sergej Slavec. 
Ob 20. uri bo na sedežu na Reški 
cesti 7 razprava na temo «Okraj in 
socialne služnosti». Uvodno poročilo 
bo imel dr. Giorgetti.

Prevozna služba 
za skrutinatorje

Za nedeljske volitve je občina 
zagotovila vsem skrutinatorjem, ki 
bodo nameščeni na volilnih sedežih 
izven mesta, posebno prevozno služ
bo. Odhod vozil iz Ul. Giustiniano 
(izpred liceja Dante) in Trga Mon
te Re na Opčinah bo v soboto ob 
15. uri, v nedeljo ob 5. uri in v 
ponedeljek ob 6. uri. Za povratek 
v mesto bodo skrutinatorji lahko 
telefonsko zaprosili za prevozno 
sredstvo neposredno na občini (tel. 
37014).

la morda za spoznanje boljša od 
lanske in prejšnjih.

Zaključek šolskega leta pa je pri
ložnost za razmišljanje" tudi o dru
gih aspektih naše šole. Letos sta 
naše šolsko dejavnost označevala 
predvsem dva dogodka, ki sta ob
čutno razgibala šolsko dejavnost. To 
sta bila volitve v nove zborne orga
ne, ki so predstavljale prvi korak k 
postopni preosnovi in demokratizaci
ji italijanskega šolskega sistema, ter 
proslavljanje 30-letnice osvoboditve 
in zmage nad nacifašizmom.

Pri volitvah je ravno slovenska 
šola z vsemi svojimi dejavniki — 
šolniki, starši in dijaki — dokazala 
visoko stopnjo zrelosti z udeležbo, 
ki je bila med najvišjimi v državi. 
Novi zborni organi so tako postali 
stvarnost, čeprav njihovo delo do
slej še ni imelo vidnejšega odraza.

Ravno tako je bilo razgibano tudi 
proslavljanje 30-letnice osvoboditve. 
Dijaki so na raznih proslavah doka
zali, da živo čutijo dogodke izpred 
treh desetletij in da nekdanji slavni 
ideali oplajajo njihova hotenja.

Z današnjim dnem začenjamo z 
objavo izidov. Prve so na vrsti višje 
srednje šole, v naslednjih dneh pa 
bomo objavili izide še preostalih šol.

Izide objavljamo na šesti strani.

za Novo mesto in Novo mitnico, uni
verzitetni študentje in prebivalci te
ga rajona. Razpravljali so na sploš
no o urbanističnih vprašanjih mest
nega središča in še posebej o vpra
šanjih zapostavljenih manjšin pre
bivalcev, kot so tudi gostje zave
tišča «G. Gozzi», za katere je zelo 
pereče vprašanje stanovanja, ki naj 
ne bo drago, saj si ne morejo do
voliti pretiranih stanarin.

• Občinski bazen «Bianchi» bo v ne
deljo, 22. junija, zaprt za občinstvo 
zaradi plavalnih tekem.

• Ker bodo podrli več stavb v Ul. 
del Veltro in ker je to nevarno za 
promet, je župan odredil začasno pre
kinitev vsega prometa od Reške ce
ste do Ul. del Veltro 75 in to do 
zaključka del.

Spoštovani tov. urednik.
V včerajšnji številki Primorske

ga dnevnika smo brali, da sta sve
tovalca KPI postavila vprašanje 
odbornici za šolstvo pri tržaški ob
čini v zvezi s finančnim položajem 
slovenskega otroškega vrtca v Di
jaškem domu.

V zvezi s tem želimo sporočiti, 
da nam je občina prejšnji petek, 
7. junija, po več kot šestih mese
cih, obljubljeno najemnino porav
nala. Ostajajo pa neporavnani še 
drugi računi.

Svetovalcema se uprava Dijaške
ga doma zahvaljuje za njuno za
nimanje.

Ravnatelj Edvin Švab

Novi doktor znanosti
Dne 6. t.m. je napravil doktorat 

iz znanosti na univerzi v Ljubljani, 
fakulteti za elektroniko, magister 
Saša Divjak, diplomirani inženir e- 
lektronike. Zagovarjal je tezo «Sin
teza časovno optimalnega digitalne
ga simulacijskega sistema za ob
ravnavanje zveznih dinamičnih pro 
cesov».

Danilu Pilatu je žena Mariza 
povila drugorojenko 

RADO
Srečnima staršema čestitajo, 

mali Radi pa želijo veliko sre
če v življenju člani SSG in pri
jatelji.

4
Danilu. Pilatu in Marizi se je 

rodila
RADA

Staršema čestita, mali Radi 
pa želi obilo sreče v življenju 

KASTA

• Vodstvo ljudske knjižnice sporoča, 
da je zaradi zaprtja vhoda v Ul. 
Frausin 5, nov vhod v knjižnico v 
Ul. Paolo Veronese 2. Obenem spo
roča, da so pred nedavnim obogatili 
knjižnico s številnimi novimi knji
gami.

Razprava o urbanistiki 
v zavetišču «G. Gozzi»

V zavetišču «Gaspare Gozzi» je 
bil javni sestanek o urbanističnih 
vprašanjih, ki so se ga udeležili 
člani koordinacijskega odbora go
stov, socialna ekipa dr. Debernar- 
dija, arh. Semerani, člani konzulte
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18-letna na dan volitev

Mirjam in Stanislav Salvi bosta 
verjetno edini par dvojčkov v Ita
liji, ki bosta prav na dan volitev, 
15. junija, pridobila volilno pravico 
in bosta tudi volila. Rodila sta se 
namreč 15. junija leta 1957 in do
polnjujeta 18. leto prav na dan vo
litev. Stanujeta pri Sv. Jakobu, v 
Ulici Vespucci, obiskovala sta slo-čebulec. Prav tako ob 21. uri bo 

srečanje v Ljudskem domu v Križu, j vensko osnovno šolo, nato srednjo

šolo pri Sv. Jakobu, sedaj pa Mir
jam obiskuje trgovski zavod «Žiga 
Zois», njen brat pa slovensko uči
teljišče «A. M. Slomšek». Vtem ko 
je Mirjam veselega značaja in se 
ukvarja s športom ter igra odbojko 
pri Boru, je Stanko bolj mirnega 
značaja. V nedeljo bosta volila. Da 
bosta pametno in pošteno volila ne 
dvomimo.

• Tržaška trgovinska zbornica je 
razpisala za akademsko leto 1974-75 
tri štipendije po 150 tisoč lir za štu
dente višje šole za prevajalce mo
demih jezikov pri tržaški univerzi, 
ki bi se hoteli izpopolniti v znanju 
jezikov v tujmi. Prošnje na kolko- 
vanem papirju je treba predstaviti do 
12. ure dne 20. junija 1975. Za vse 
informacije je na razpolago tajništvo 
zbornice same.

TURISTIČNA SEZONA V NABREŽINSKI OBČINI

Vrsta koncertov v stari
"V

romanski cerkvi v Stivanu
Danes začetek sezone z odprtjem ob
sežne slikarske in kiparske razstave

Turistična in letoviščarska usta
nova v Devinu - Nabrežini bo da
nes odprla turistično sezono 1975, 
in sicer s slikarsko razstavo z na
slovom «Veliki mojstri barve». Na 
razstavi, ki bo odprta do vključno 
29. junija, bodo razobešena najno
vejša dela kakih štirideset slikar
jev in enega kiparja. Na tiskovni 
konferenci, ki je bila včeraj v De
vinu, sta predsednik in ravnatelj 
ustanove P. Parentin in g. a Pam- 
palone poudarila, da se bo letošnja 
sezona opirala predvsem na kon
certe v stari štivanski cerkvi in na 
razne prireditve in razstave v ses- 
Ijanskih prostorih.

Kar zadeva koncerte, je letošnji 
spored naslednji: 24. junija bo na
stopil Trio Lorenz iz Ljubljane; 14. 
julija bo koncert pianista Massima 
Gona; 28. julija bo na vrsti kon
cert komornega orkestra, ki ga vo
di Ferruccio Busoni; 11. avgusta bo 
nastopil tržaški ansambel Trio D’An
ce; zadnji koncert pa bo 23. avgu
sta, ko bodo nastopili goriški Ma
drigalisti.

Predstavnika turistične ustanove 
sta na konferenci navedla tudi ne
kaj zanimivih podatkov o razvoju 
turizma v tržaški pokrajini v de
vinsko - nabrežinski občini. Za tr
žaško pokrajino se je lanska turi
stična bilanca zaključila s precejš
njim primanjkljajem: število pri
sotnih turistov se je namreč skrčilo 
za 5,16 odst. v primeri z letom 1973 
(za 19.655 enot), število nočitev pa 
celo za 8,70 odst. (ali za 111.791 e- 
not). Tudi devinsko - nabrežinska 
občina se je nekoliko slabše odre
zala kakor v letu 1973: število tu
jih turistov se je namreč skrčilo 
z 18.277 na 17.495, tako da je šte
vilo njihovih nočitev nazadovalo s 
67.177 na 44.235, število turistov iz 
notranjosti Italije pa se je nasprot
no povečalo, in sicer s 25.461 na 
26.059, čemur je ustrezalo tudi po
večanje števila njihovih nočitev, in 
to s 70.039 na 81.532. Skupno šte
vilo turistov je po vsem tem dose
glo 43.554 (leta 1973 43.738), število 
nočitev pa 125.767 (leta 1973 137.216). 
Iste težnje so bile opazne tudi v 
razvoju turističnih gibanj do kon
ca letošnjega maja. Kljub temu pa 
kaže, da bo letošnja sezona na de
vinsko - nabrežinski obali vendarle 
živahnejša od lanske, in sicer pred
vsem iz treh razlogov: zanimanje 
domačih in tujih turistov za leto
vanje v devinsko - nabrežinski ob

čim je znatno večje od lanskega in 
celo od zanimanja v prejšnjih le
tih; poleg tega je letos na razpo
lago turistom nov kamping «Pineta- 
mare» in končno je treba računati 
na obisk tujih turistov v okviru or
ganizacije «Naturfreunde», ki so se 
lansko leto odločili za letovanje v 
drugih turističnih središčih.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 12. junija 

ČEDOMIR
Sonce vzide ob 4.15 in zatone ob 

19.54. — Dolžina dneva 15.39. — Lu
na vzide ob 7.05 in zatone ob 21.57.

Jutri, PETEK, 13. junija 
ANTON PAD.

VREME včeraj: Najvišja tempera
tura 21,5 stopinje, najnižja 14,7, ob 
IS uri 19.7 stopinje, zračni tlak 
1016.1 mb stanoviten, brezvetrje, vla
ga 77-odstotna, dežja je padlo 4 mm, 
nebo 10/10 pooblačeno, morje skoraj 
mimo, temperatura morja 19,8 sto
pinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 11. junija 1975 se je v Trstu 

rodilo 6 otrok, umrlo pa je 6 oseb.
UMRLI SO: 89-Ietna Orsola Gianni

ni vd. Torzulli, 70-letni Francesco Lo- 
cuoco, 63-letna Marija Lakovič vd. 
Colja, 73-letni Erminio Zigrino, 59- 
letna Adele Camier por. Mulich in 
85-letni Antonio Scopaz.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6 - Ul. Diaz 2; 
Alla Salute, Ul. Giulia 1; Picciola, 
Ul. Oriani 2; All’ Annunziata, Trg 
Valmaura 11.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; 
Croce Verde, Ul. Settefontane 39; Alla 
Giustizia, Trg Libertà 6; Alla Testa 
d’Oro, Ul. Mazzini 43.

Ma|i oglasi
AUTOSALONE TRIESTE — CARLI 

VIRGILIO - 126 73, 127 74, 128 70-
74, 1500 C 66, 124 coupé 5 m 68, 
£50 coupé 70, A 112 74. Citroen 1000
75, Fulvia coupé 67, 125 68, Opel 
1000 tam. 70 In drugih 20 avtomo
bilov vseh vrst na ogled v UL Giu. 
lia 10 in UL Cologna 7.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
Baletna šola

PRVI BALETNI NASTOP
V nedeljo, 15. junija, ob 17. uri v Kulturnem 
domu.

Spored :
I. DEL

BALETNA LEKCIJA
pedagoški prikaz študija posameznih razredov:

a) ritmično-izrazni ples (šola Nade Križmančičeve)
b) balet (šoli Nade Križmančičeve in Selme Micheluzzijeve) 
nastopa 63 učenk

II. DEL
Rossini - Respighi:
FANTASTIČNA PRODAJALNA
baletna enodejanka

koreografija in kostumi SELMA MICHELUZZIJEVA 
nastopa 43 učenk SELME MICHELUZZIJEVE

Predprodaja vstopnic DANES in JUTRI od 13.30 do 16.30 ter 
eno uro pred pričetkom predstave pri blagajni Kulturnega doma.

Gledališča
VERDI
Jutri in v soboto bosta zaključna 

koncerta letošnje spomladanske simfo
nične sezone. Koncerta, ki ju bo diri
giral Alexander Albrecht, bosta posve
čena izključno Beethovnu. Poleg zbo
ra gledališča Verdi bo nastopil tudi 
kvartet solistov Marie de Francesce, 
Mime Pecile, Heriberta Steinbacha in 
Georgeja Fouriéja. Pri gledališki bla
gajni (tel. 31-948) so na razpolago 
preostale vstopnice.

V okviru proslav 30. obletnice 
osvoboditve

prirejata

PD SLAVKO ŠKAMPERLE 
in športno združenje BOR

DANES, 12. junija, ob 20.30 
na stadionu «Prvi maj»

FILMSKI VEČER
Aljoše Žerjala 
in predavanje

dr. Karla šiškoviča - Mitka
MLADINSKE 

ORGANIZACIJE OF
Vabljeni vsi člani in prijatelji 

obeh društev.

SLOVENSKI DIJAŠKI DOM 
«SREČKO KOSOVEL»

Trst Ul. Ginnastica 72 - Campo 
S. Luigi 11, tel. 793167 - 722246

prireja
od 31. julija do 30. avgusta letos

TEČAJ
ZA POPRAVNE IZPITE

za dijake nižjih in višjih 
srednjih šol.

Vpisovanje vsak delovni dan od 
9. do 12. in od 17. do 19. ure 
do vključno 26. junija.

Izleti
SP DT priredi 22. junija ob priliki 

10-letnice smrti pok. predsednika Zor
ka Jelinčiča avtobusni izlet v Pod
brdo z vzponom na Črno prst. Pri 
koči bo srečanje s planinci iz Slo
venije in kratka priložnostna sveča
nost. Vpisovanje v Ul. Geppa 9 pri 
ZSŠDI do 16. junija,

SKUPINA bivših tržaških aktivistov 
OF priredi 29. junija izlet. Ogledali 
si bomo grobnico aktivistov OF in 
borcev usmrčenih na Urhu pri Lju
bljani, nato taborišče v Begunjah na 
Gorenjskem, dolino Drage, rojstno 
hišo Prešerna v Vrbi. Vpisovanje od 
16. junija do vključeno 23. t.m, v 
Ul. Montecchi 6, 3. nadstr.. soba št. 
32 od 10. do 12. ure. Cena vožnje in 
kosila 7.500 lir. Kraj in uro odhoda 
bomo javili kasneje.

.. a , . : ®a®
3ANCA Dj CREDITO Dl TRIESTE 
FR Ž AS K A K REDITNA BAN KA

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 
Funt šterling 
švicarski frank 
Francoski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Dinar: debeli 

drobni

623,—
1434,—
249,75
155,40
266,60
37,50
37,25
37,50

MENJALNICA
vseh tujih valut

Kulturni krožek Devin - štivan 
podružnica šole Glasbene matice

DANES, 12. junija, ob 20.30 
v otroškem vrtcu v Devinu

NASTOP GOJENCEV 
GLASBENE ŠOLE

Vljudno vabljeni. Vstop je prost.

Kino—‘•'F
La Cappella Underground ob 19.00 

in 21.30 «Voglio vivere così» (1941). 
Ferruccio Tagliavini in Carlo Cam
panini.

Ariston 16.00 «Mash». Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16,30 «Scene da un ma
trimonio». Liv Ullann in Bibi An- 
derssen.

Excelsior 16.00 «Senza un attimo di 
tregua». Barvni film. Igrata Lee 
Marvin, Angie Dickinson. Prepove
dano mladini pod 14. letom.

Nazionale 15.45, 18.45, 21.45 «Quo va
diš?». Barvni film, v katerem na
stopajo Robert Taylor, Deborah 
Kerr in Peter Ustinov.

Fenice 16.00 «Doppia coppia». Barvni 
film. V glavni vlogi Gabriele Fer- 
zetti.

Eden 16.30 «Marek, marciapiede del
la violenza». Barvni film. Prepo
vedano mladini pod 18. letom.

Ritz 16.30 «Cincinnati Kid». Steve Mc 
Queen. Barvni film.

Aurora J6.30 «Prima pagina». Barvni 
film, v katerem igra Jack Lemmon.

Capitol 16.30 «Ramson: stato di emer
genza per un rapimento». Barvni 
film, v katerem igra Sean Connery.

Cristallo 16.45 «Il seme del tamarin
do». Barvni film, v katerem igrata 
Omar Sharif in Juhe Andrews.

Impero 16.30 «Appassionata». Barvni 
film. Igrata Eleonora Giorgi in Ga
briele Ferzetti. Prepovedano mladi
ni pod 18. letom.

Filodrammatico 16.30 «Et morir de 
desir». Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno 16.00 «Un uomo chiamato 
cavallo». Barvni film, v katerem 
igra Richard Harris.

Ideale 16.00 «Boxer dalle dita d’ac
ciaio». Lin Feng in Tieng Cheng. 
Barvni film.

Vittorio Veneto 17.00 «Tecnica di un 
amore». Janet Aigren, S. Tranouil- 
li, Ema Schurer. Barvni film e- 
povedano mladini pod 18. le!

Abbazia 16.30 «Requiescant». 1 i 
western film. Igrajo: Mark Dan—.i, 
Lou Castello in Pier Paolo Paso
lini.

Radio 16.30 «Tarzan e il cimitero de
gli elefanti».

Mignon 16.00 «li mostruoso uomo del
ie nevi». Peter Cushing.

Astra 16.00 «Jessungs». Pop glasba.
Volta - Milje 17.00 «Il clan di Hong 

Kong». Robert Woods in Veronique 
Vandel. Barvni film.

Razna obvestila
SLOVENSKO dobrodelno društvo v 

Trstu obvešča starše otrok, da prične 
svojo obmorsko kolonijo v Nabrežini 
s fanti prve dni julija. Vabi jih, da 
pohitijo z vpisovanjem kolikor niso 
to že storili in se čimprej zglasijo 
(ah telefonirajo na štev. 36-275) na 
sedežu društva v Ul. Machiavelli 22 
od 10.30 do 11.30. Isto velja za vse 
starše, ki bi radi dali v kolonijo 
svoje otroke proti plačilu.

Prispevki
Ob priliki prvega svetega obhajila 

drage vnukinje daruje Frančiška Per
šič 2.000 lir za pozidavo Prosvetnega 
doma na Opčinah.

Egidio Baiss daruje 5.000 lir za ŠD 
Polet.

Dne 11. junija je preminila naša draga

MARIJA LAKOVIČ vd. C0UA
Pogreb drage pokojnice bo danes, 12. junija, ob 10.45 iz 

mrtvašnice glavne bolnišnice.

Žalujoči: hči Neva z možem Lucianom, vnu
ka Marko in Erika, brat Pino z 
ženo Olgo in sorodniki.

Trst, 12. junija 1975

(Pogrebno podjetje, Ul. Zonta 3, tel. 38006)

Dne 7. junija je po dolgi bolezni preminila

MARA RAMOVŠ roj. PIPAN
žalostno vest naznanjajo vsem pri
jateljem in znancem sin Franc z 
ženo in hčerkama ter drugi so
rodniki.

Trst, 12. junija 1975
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RAZGOVORI S SLOVENSKIMI OBČINSKIMI IN POKRAJINSKIMI UPRAVLJAVCI

Neurejeni politični odnosi 
osnovni problem v Nabrežini z

Na vprašanja odgovarjajo: posl. Albin Skerk (KRI), Sre
čko Colja (PSI) in A n tek Terčon (Slovenska skupnost)

Devinsko - nabrežinska občina je 
na najbolj ogroženem predelu trža
ške pokrajine in na enem izmed 
najbolj nacionalno ogroženih prede
lov slovenske narodnostne skupno
sti v Italiji sploh. Z načrtnim in 
prisilnim naseljevanjem se je bist
veno spremenil njena narodnostna in 
socialna sestava. To pa je imelo za 
posledico vrsto težav in predvsem 
nenormalen politični položaj.

Sedaj je v občini 6.119 volivcev 
(2.913 moških in 3.206 žensk). Mla
dih volivcev je 322 in od tega 160 
fantov in 162 deklet. Dinamika vo 
lilnih izidov v preteklih letih je na
slednja:

Stranke občinske občinske deželne
1964 1970 1973

glas. % glas. % glas. %
KD 1392 33,7 1651 34,7 1626 31,6
PSI 382 9,3 439 9,2 512 10,0
PSDI 187 4,5 281 5,9 214 4,2
PRI — — 124 2,6 120 2,3
SS 738 17,9 753 15,8 803 15,7
KPI
PSIUP 1168 28,3 1223 25,7 1341 26,1
PLI 261 6,3 106 2,2 173 3,4
MSI ----- ----- 187 3,9 317 6,2
MIT — — — — 29 0,5

4128 100 4764 100 5140 100
vseh
voliv. 4591 5240. 5576

Razmerje sil v občinskem svetu

KD
PSI
PSDI
PRI
SS
KPI
PLI
MSI

1964
7
2
1

3
6
1

1970
8
2
1

3
6

1973
7
2
1

3
6

Skupaj 20 20 20

Devinsko - nabrežinsko občino je 
dve poslovni dobi upravljala koali
cija leve sredine, ki se je ob za
ključku zadnje poslovne dobe zožila 
na sodelovanje med KD, PSDI in 
Slovensko skupnostjo, medtem ko so 
socialisti bili skupaj s komunisti v 
opoziciji.

Aritmetično so na osnovi nove 
razdelitve mest, kot bi izhajala iz 
rezultatov glasovanja na zadnjih de
želnih volitvah, možni obe koaliciji: 
ali obnovitev levo-sredinske ali pa 
leva uprava. Vse stranke pa priča
kujejo v devinsko - nabrežinski ob
čini resne premike glasov. Znano 
je namreč, da je bilo dosedaj okrog 
KD osredotočeno večje število gla
sov, kar pa je rezultat izjemnega 
stanja in zaprtosti v ezulska nase
lja. To stanje se spreminja in se 
dosedaj enoten blok razdvaja: na 
skrajni desni je matematično zago
tovljena prisotnost neofašističnega 
občinskega svetovalca, na levi pa 
bo del glasov prešel k socialistom, 
zlasti pa je važen napor komuni
stov, ki imajo na svoji kandidatni 
listi tudi večje število istrskih be
guncev.

Vendar ni bistveni aritmetični, 
temveč politični odnos znotraj vsa
ke skupine in še zlasti znotraj KD.
Devinsko - nabrežinsko sekcijo Kr
ščanske demokracije je pretežen del 
prejšnje poslovne dobe vodil stran
kin komisar, ki se je zavzemal za 
sožitje, proti gradbenim špekula
cijam in ki pripada naprednejšemu 
delu KD. Po krajevnem kongresu pa 
je prevladala desna struja, ki ima 
sedaj krajevno sekcijo stranke v ro
kah in ki se s pozicij sile bori tudi 
na teh volitvah za prevlado v sve
tovalski skupini. Ta struja pa je iz
redno nacionalistično obarvana (vo
di jo posianec Biaogna), povezana 
s krogi, ki'jih zanima v Nabrežini 
predvsem cement m asfalt in z nji
ma povezane kupčije ter s katero 
je torej sodelovanje zelo težko.

Iz teh političnih odnosov pa slede 
tudi odgovori na vsa t-st vena vpra
šanja devinsko - nabrežinske obči
ne: na vprašanje o zaščiti sloven
ske narodnostne skupnosti, o ohra
njanju vsaj obstoječega, čeprav že 
resno porušenega, narodnostnega 
ravnotežja, o zaščiti in naravnem 
razvoju kraških vasi, preprečeva
nju- špekulativnega gradbenega na
vala, pa vse do ooičajnih tudi drob
nih upravnih vprašanj, ki jih koa
licija z ostrimi notranjimi spori ni 
sposobna rešiti.

Položaj devinsko - nabrežinske ob
čine je skratka zelo težak in so 
možne razne rešitve, o katerih co 
še mnogo govora po volitvah. Zato 
so še zlasti zanimivi odgovori treh 
protagonistov tega boja: nosi. Al
bina Škerka, socialista Srečka Colje 
in predstavnika Slovenske skupnosti 
Antka Terčona. Kot vse druge u- 
pravljavce smo jih vprašali' 1. Ka
teri je po vašem mnenju najbolj 
žgoč problem vaše občine. 2. Ka
tera je najvažnejša točka programa 
vaše liste? 3. S kakšno koalicijo, 
na kakšen način ali s kakšnim so
delovanjem nameravate po volitvah 
reševati upravna in politična vpra
šanja?
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ZDRAVNIŠKA POTRDILA 
ZA BOLNE VOLIVCE

ALBIN SKERK

«Glavno vprašanje naše občine je 
političnega značaja. Ključ za reši
tev težkih vprašanj občinske upra
va je namreč v odpravi dosedanjih 
centrističnih, prej levosredinskih za
vezništev in torej obnovitev ljud
ske levičarske uprave, v kateri lah
ko sodelujejo vsi, razen fašistov. Za 
tako upravo je bila možnost vseh 
zadnjih deset let, a je bila zavr
njena, kar je — po našem — te
meljna zgodovinska napaka, ki ni 
koristila niti sožitju med Italijani 
in Slovenci pri nas.

Od skupnega, enotno izdelanega 
programa take uprave in skupne po
litične volje je odvisna tudi rešitev 
glavnih vprašanj.

Rekel sem, da je poglavitno pri 
nas vprašanje, kako naj se občina 
upravlja. Po našem moramo naredi
ti velik preokret, ki naj odpravi se
danjo razdaljo med ljudmi in ob
činsko upravo, kot je dokazala tu
di razprava o novem regulacijskem 
načrtu. Naš predlog je, naj se po 
vaseh oblikujejo vaški sve '. Ti naj 
sodelujejo pri upravljanju občine in 
zagovarjajo koristi posameznih skup
nosti.»

Toliko o načinu upravljanja, kaj 
pa stvarni problemi uprave?

«Predvsem zaščita Krasa in oko
lja, se pravi zaščita kraških vasi in 
boj proti gradbeni špekulaciji. Ce
lotno ozemlje lahko z ustreznim so
delovanjem pri uresničevanju pro
grama turističnega gospodarstva 
lahko ovrednotimo in postavimo na 
nove, sodobne temelje. Mi nočemo, 
da se Sesljanski zaliv spremeni v 
mravljišče hotelov, ki bi v kratkem 
postali stanovanjski bloki, kar že
lijo velepodjetniki, ki si iz tega o- 
betajo milijarde, medtem ko bi se 
v občino spet prililo na tisoče no
vih prebivalcev.

Naša obala in plaža naj bodo na 
razpolago vsem, predvsem pa do
mačinom. Povezani naj bosta s kra- 
škim zaledjem, kjer se lahko v na
ših vaseh razvijejo oblike gostin
stva, obrti in trgovine.

V ta namen je važno da se ob
čina zavzame v okviru konzorcija 
za to, da bodo kraške vasi poveza
ne z avtobusi do Trsta, Nabrežine, 
morja in Tržiča.

To so komunisti poudarjali v raz
pravi o regulacijskem načrtu in se 
bomo še zavzemali. Dosegli smo 
nekaj sprememb, kot ureditev manj
ših športnih centrov, vendar meni
mo, da mora občina v vaseh ure
diti prireditvene prostore in dvora
ne, v Nabrežini pa kulturni dom. 
Ti sedeži naj bodo na razpolago na
šim društvom in mladini, tu naj se 
sestajajo z ljudmi vaški odbori.

Skrbi nas gospodarska kriza, ki 
tlači papirnico in deloma kamno
lome. Nova občinska uprava se bo 
morala zavzeti za zaščito delovnih 
mest naših ljudi.

Zelo kritično je stanje šol. Nemu
doma bo morala občina urediti no
ve prostore v Nabrežini (za sred
njo šolo), v Devinu, Sli vnem, Seslja- 
nu in še drugje.

S sodelovanjem občanov, na re
sen način, se mora občina lotiti 
celodnevnega pouka (in ne samo v 
Šempolaju in Ribiškem naselju), o- 
krepiti je treba prevoz šolarjev in 
pravočasno poskrbeti za brezplačno 
delitev šolskih knjig.»

Naravno je torej, če smo v na
šem programu, ki je razčlenjen v 
več točkah, vnesli nadaljevanje do
slednega in vztrajnega boja za glo
balno zaščito Slovencev. Izraz tega 
načelnega stališča in boja je po
buda naših italijanskih tovarišev, da 
bi v italijanskih šolah uvedli neob
vezen pouk slovenskega jezika. To 
je lahko pomemben korak naprej, 
da se bomo mogli lažje razumeti in 
sodelovati.

Bistvene zahteve socialistične 
stranke v devinsko - nabrežinski 
občini so: decentralizacija občinske 
uprave z oblikovanjem vaških skup
nosti. Naloga slednjih naj bo de
mokratično nadzorstvo in soodloča
nje. Mislimo tudi, da je v okviru 
dejavnosti novega prevoznega kon
zorcija naloga in dolžnost nabrežin
ske občine, da poskrbi za povezavo 
vseh krajev, od Krasa do morja, z 
učinkovitimi javnimi prevozi. Vsem 
občanom, zlasti pa mladini, mora 
občina nuditi kulturne storitve.

Kaj torej po volitvah? če bodo 
volivci sodili po dejanjih in ne po 
lepih besedah, smo prepričani, da 
bo PSI pridobila znatno Večjo moč. 
To silo bomo izkoristili, kot vedno 
doslej, za uresničitev našega pro
grama. O tem programu smo se 
pripravljeni pogajati z vsemi politič
nimi silami, ki bodo pripravljene 
pošteno, brez skritih namenov, spre
jeti naša načela. Povedati pa mo
ram, da bomo pri sklepanju zavez
ništev zelo oprezni, ker smo bili že 
nekajkrat opečeni in prisiljeni od
povedati sodelovanje takim stran
kam, ki so želele izkoristiti našo 
dobro vero. Prav nič pa se ne bo-

ZADNJI DNEVI VOLILNE PROPAGANDE OB PRISOTNOSTI VELIKEGA ŠTEVILA STARSEV

KPI je na zborovanju v Štandrežu potrdila ^ključna šoMa prireditev
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avzetost za reševanje slovenskih vprašanj
Loris Fortuna (PSI) je v Gorici ostro napadel krščansko demokracijo 
Programi Slovenske skupnosti obrazloženi na zborovanju v Gorici

SREČKO COLJA
Tudi v naši občin gledamo socia

listi naprej in ne nazaj. To smo e- 
dno delali tudi pri ocenjevanju de
janskega razmerja med narodnost
nima skupinama v naši občini. Po
trebno je utrjevati med obema et
ničnima skupnostima odnose sode
lovanja in kulturnega sožitja. Slo
venci in Italijani, oboji še čutimo 
na svoji koži posledice zločinske fa
šistične politike, ki je med nami 
zasejala najprej nenaravno sovra
štvo, nato pa umetno nezaupanje, 
kar je razvidno že iz spomenikov 
padlim v vseh slovenskih vaseh, na 
drugi strani pa v umetnem zapi
ranju beguncev v naselja, ki naj bi 
služila kot rezervoar konservativnih 
glasov za KD.

Tržaško županstvo sporoča, da 
bodo pokrajinski in občinski zdrav
niki brezplačno izdajali zdravniška 
potrdila za tiste volivce, ki zaradi 
bolezni ali iz drugih razlogov ne 
morejo glasovati sami (slepci, pa- 
ralitiki, invalidi, ipd). Do sobote 
bodo potrdila izdajali v občinskih 
ambulantah od 8. do 9. ure. Hudo 
bolni lahko zaprosijo tudi za pre
gled na domu. Na potrdilu bo zdrav
nik zapisal, če ie za volivca treba 
da ga pospremijo samo do glaso

vaine kabine ali če mora tudi sprem
ljevalec z bolnikom v kabino.

V soboto bodo potrdila izdajali 
od 16. do 19. ure na sedežu zdrav
stvenega urada v Ul. Torino 8 in 
v občinskih ambulantah na Krasu 
za kraške volivce. V nedeljo, od 7. 
do 22. ure. Na razpolago za pre
glede na domu bodo tudi vsi občin
ski zdravniki. V ponedeljek, na dru
gi dan volitev, bo ista služba delo
vala od 7. do 14. ure.

jimo ostati v opoziciji, iz katere lah
ko vedno zagovarjamo koristi naših 
delovnih ljudi. Temu je najboljši do
kaz celotna slavna zgodovina so
cialistične .. stranke, ki raste in se 
razvija več kot 80 let.

ANTEK TERČON
Kot javni upravitelj in kot Slove

nec ugotavljam, da je najvažnejši 
problem naše občine urbanistične 
narave. Kot vsi vedo, se je naša 
občina zeio razširila, saj so zlasti 
zadnja leta, ko je bila drugje grad
bena dejavnost že omejena, vsi pri
tiskali na nas, ki pa smo 1 ili brez 
primernih zakonskih sredstev za pre- 
prččevar.je špekulacij. Posledica teh 
gradenj in novih naseljencev je ve
liko pomanjkanje javnih uslug (šol, 
domov, greznic, športnih središč 
itd.), kar se zlasti občuti zaradi 
zadnjih finančnih omejitev, ki so 
nam zaustavile že odobrena dela. 
Kot Slovenca izvoljenega na slo
venski listi me predvsem skrbi spre
memba že itak labilnega narodnost
nega ravnovesja.

Iz tega nujno sledi najvažnejša 
točka našega politično - upravnega 
programa, s katerim se predstavlja

mo volivcem: Zaščita domačinov in 
preprečevanje še nadaljnjih rezi- 
denčnih gradbenih dejavnosti za tuj
ce. Še dalje se bomo borili, da se 
pred kratkim sprejeti regulacijski 
načrt, ki zelo omejuje gradnje, o- 
hrani tak kot si ga vsi domačini 
želimo in da se vzamejo v poštev 
koristne pobude Kraševcev, ki zade
vajo kmetijstvo, obrtništvo in kmeč
ki turizem, kot so to v svojih po
pravkih nakazali tako SKGZ kot 
zadruga KRAS.

Na tretje vprašanje bi z vso naj
boljšo voljo ne mogel odgovoriti, ker 
ni to odvisno od stranke, kateri pri
padam. V našem programu je jas
no povedano, da ne zanikamo svoje 
preteklosti in da še vedno pozitiv
no ocenjujemo, zlasti s političnega 
vidika, poizkus odprtja do istr
skih beguncev, ki smo ga kot prvi 
pričeli že pred 10 leti. Danes nam 
po tej poti sledijo tudi druge stran
ke, ki zbirajo v glavnem pri nas 
slovenske glasove. Po volitvah bo 
vplivalo na našo odločitev o sodelo
vanju v tej ali oni kombinaciji pred
vsem sprejetje našega programa, 
število domačih svetovalcev in še 
posebno primerno predstavništvo 
Slovencev v upravi ter končno, kot 
se je doslej vedno dogajalo, samo
stojna odločitev naših krajevnih 
članov.

Predvčerajšnjim je bilo na se
dežu prosvetnega društva «Oton 
Župančič» v Štandrežu volilno zbo
rovanje slovenskih komunistov, na 
katerem so govorili slovenski kan
didati v pokrajinskem in občinskih 
svetih. Govornike Venceslava De
vetaka, Vilmo Brajnik, Andreja Jar
ca, Aceta Mermoijo in Ivana Bra
tino je predstavil tajnik goriške 
federacije KPI Tullio Paiza, ki je 
podčrtal pomen skorajšnjih volitev. 
Dejal je, da je v Italiji prišel čas 
za korenite spremembe na družbe
nem, gospodarskem in vsesplošnem 
področju. Brez dvoma, je nadaljeval 
Paiza, obstaja le eno izhodišče: 
zmaga levičarskih in naprednih 
strank, ki so se vedno borile proti 
slabi politiki krščanske demokracije 
in njenih zaveznikov. Kar se naše 
narodnostne skupnosti tiče, je Paiza 
podčrtal dejstvo, da se je KPI vedno 
zavzemala za naše pravice ter za 
naš enakopravni razvoj v družbi.

Prof. Venceslav Devetak je osve
tlil položaj v sovodenjski občini. 
Rekel je, da so za bližnje volitve 
sestavili listo občinske enotnosti, v 
kateri so socialisti in komunisti, 
kajti samo s široko protifašistično 
in demokratično podlago bomo pri
spevali k razvoju družbe. Govornik 
je glede programov liste občinske 
enotnpsti povedal, da bodo v sovo
denjski občini sestavili vaške kon- 
zulte, ki bodo brez dvoma prispevale, 
k boljšemu upravljanju in k hitrej
šemu reševanju vprašanj v občini.

Vilma Brajnik por. Corva je svoj 
govor posvetila dosedanjemu delo
vanju KPI v goriški občini v prid 
siovenske narodnostne skupnosti. Ori
sala je razne pobude, ki so jih ko
munisti dali v našo korist (ena iz
med teh je ustanovitev slovenske 
konzulte). Kar se tiče štandreških 
vprašanj je Brajnikova dejala, da je 
razlaščanje slovenske zemlje jasen 
dokaz nerazpoloženja KD do demo
kratičnega dialoga z goriškimi Slo
venci. Tudi glede postavitve spome
nika padlim v NOB je KD pokazala 
svoje pravo lice.

Doberdobski župan Andrej Jarc 
je v uvodnem delu svojega govora 
razčlenil vzroke, ki so privedli Ita
lijo do vsesplošne krize. Prvi in 
glavni krivec za tak noložaj, je 
poudaril doberdobski župan, je 
krščanska demokracija z njenim 
tajnikom Fanfanijem na čelu. Samo 
preokret volivcev na levo nam bo 
zajamčil boljši jutri. Kar se tiče 
krajevnih vprašanj je župan Jarc 
poudaril pomen, ki ga je imela KPI 
pri njihovem reševanju. Pri tem je 
omenil paket, ki so ga vladi predlo
žili komunisti za našo globalno za
ščito, zahtevo po dvojezični topono- 
mastiki v krajih, kjer živijo Slo
venci, umestitev gorske skupnosti, 
v kateri je od 9 članov kar 8 Slo
vencev, ter rabo slovenskega jezika 
na sejah odbora četrtega promet
nega področja.

Ace Mermolja je dal kritičen pre
gled sedanjega stanja v Italiji. De
jal je, da se komunisti in vse demo
kratične sile borijo za uveljavitev 
tistih ciljev, ki so podlaga za raz
voj nekega družbenega sistema.

Mermolja je bil kritičen tudi do 
tukajšnjih demokrščanskih velja
kov, ki so z njihovo politiko precej 
ovirali razvoj gospodarstva in obrt
ništva v pokrajini.

Ivan Bratina je dejal, da imajo 
blznie upravne volitve predvsem 
nolitičen pomen, saj bo rezultat 
liudskè izbire potrdil, da je bila 
dosedanja Fanfanijeva politika zgre
šena in da je čas, da se z resnični
mi družbenimi reformami izoblikuje 
drugačna podoba družbe, in se 
reši sedanje krize. Bratina je nato 
obrazložil program komunistične 
partije do Slovencev.

V mali dvorani UGG v Gorici je 
bilo predsinočnjim zborovanje so
cialistične stranke, na katerem je 
govoril član osrednjega vodstva PSI 
poslanec Loris Fortuna. Predstavil 
ga je tajnik federacije Mario Del 
Ben, ki je govoril o tukajšnjih vpra
šanjih. Del Ben je v svojem govoru 
napadel osornost KD, ki jo podpi
rajo socialdemokrati in drugi ob
časni pomočniki, ki od nje ne zah
tevajo ničesar in se zadovoljujejo z 
delčkom oblasti.

Loris Fortuna pa je govoril o pozval navzoče naj zaupajo svoj glas
splošnih vprašanjih. Glas za uprav
ne volitve 15. junija prerašča kra
jevne okvire, kajti od izida volitev 
bo odvisna tudi usoda rimske vla
de. Socialisti zahtevajo več glasov 
zato, da uničijo enkrat za vselej 
demokristjansko premoč in z njo 
povezano ošabnost. Fortuna je tudi 
omenil razna kriminalna dejanja, 
katerim smo priča v tem predvo
lilnem trenutku in zvrnil vso odgo
vornost na demokristjane, ki so ved
no po vojni imeli v rokah notranje 
ministrstvo ter niso znali ali niso 
hoteli uničiti nasilja, ki je vedno 
fašistično obarvano.

Socialistični govornik je nato ori
sal načrte demokristjanske desnice,
k. hoče italijansko politično življe
nje spet centristično - desničarsko 
obarvati. Prvi korak v tako poli
tiko je bila izvolitev predsednika 
Leoneja z združenimi demokristjan- 
skimi in fašističnimi glasovi, sledila 
je kriza vlade, sledila je vlada z 
liberalci, lani je prišlo do ponovne
ga napada na levosredinsko vlado 
s strani Tanassija.

Svoj govor je Fortuna zaključil 
s pozivom mladim volivcem, naj 
dajo v nedeljo več glasov sociali
stični stranki. PSI je nosilka zako
na o volilni pravici osemnajstletni
kom in zato je prav, da mladi pod
prejo njeno politiko. Številna publi
ka, med katero je bilo veliko mla
dine, je socialističnega parlamen
tarca nagradila s ploskanjem.

Opoldne pa je Fortuna govoril 
pred 1.500 delavci tržiške ladjedel
nice.

V ponedeljek, 9. junija, je bil v 
Katoliškem domu v Gorici volilni 
shod Slovenske skupnosti, ki se ga 
je udeležilo lepo število volivcev. 
Najprej je predsedni. Slovenske 
skupnosti iz Gorice Andrej Bratuž 
pozdravil navzoče in v daljšem go
voru prikazal glavne značilnosti slo
venske stranke, ki je pred kratkim 
v Devinu dobila deželno obliko. Po
udaril je zlasti nujnost samostoj
nega slovenskega nastopa na bliž
njih volitvah in podčrtal jasno sta
lišče Slovenske skupnosti, ki je 
zgrajena na idealih antifašizma in 
političnega pluralizma.

Pokrajinski program je predsta
vila pokrajinska odbornica Marija 
Ferletič, ki je podrobno analizirala 
probleme naše manjšine in prikaza
la obširno delovanje Slovenske skup
nosti v okviru pokrajinske uprave. 
Omenila je predvsem manjšinsko 
konferenco in pripravo publikacije 
v slovenskem jeziku, razpravo o 
problemih slovenske manjšine, po
stavitev dvojezičnih smerokazov v 
naši pokrajini in dvojezične lepake 
ob proslavah 30-letnice osvoboditve. 
Nadalje je Marija Ferletič govo
rila o dosežkih za nakazila prispev
kov športnim objektom in kulturnim 
ustanovam; nakazala je boj proti 
razlaščanju, številne šolske proble
me in zahteve s socialnega pod
ročja.

Politični tajnik Damjan Paulin je 
še podrobneje govoril o progra
mu, ki ga je Slovenska skupnost 
pripravila za pokrajinske volitve. 
Orisal je\tudi probleme, s katerimi 
se je Slovenska skupnost spoprije
mala v občinskem svetu in predočil 
predloge za dokončno rešitev vseh 
slovenskih problemov.

Tudi predstavniki slovenskih občin 
so prikazali delovanje v okviru ob
činskih uprav. Za Števerjan je go
voril Marjan Terpin, Ki je občin
stvu naštel številne probleme, s ka
terimi se je ubadal občinski svet, 
in nakazal dosežke občinske uprave. 
Zlasti je poudaril pomen gradnje 
nove šolske stavbe, razsvetljave na 
gornjem delu vasi in znižanja cene 
za uporabo pitne vode. Remo Deve
tak z Vrha je orisal program za 
sovodenjsko občino. Slovenska skup
nost v Šovodnjah se predstavlja slo
venskim volivcem z obširnim pro
gramom, v katerem so nakazane 
glavne točke, ki jih bodo predstav
niki Slovenske skupnosti zagovarjali 
v novem občinskem svetu.

Ob koncu je podpredsednik gori
ške Slovenske skupnosti Rado Bed
narik navezal našo politično stvar
nost na puntarske tradicije in toplo

edini slovenski stranki.

VOLILNA ZBOROVANJA
Socialistična stranka Italije, sekcija 

Pevma - Oslavje, vabi drevi, ob 21. 
uri, na volilno zborovanje v gostilni 
«Pri Tildi» na Oslavju. Govorili bo
do Marjan Sošol, Štefan Bukovec in 
Marko Waltritsch.

Komunistična partija Italije vabi da
nes na zborovanje na Peči ob 20. 
uri. Govorila bosta Venceslav Deve
tak in Ivan Bratina.

Lista občinske enotnosti za sovo
denjsko občino vabi drevi na volilno 
zborovanje v gostilni Ožbot v Rupi 
ob 21. uri. Jutri bo zaključno zbo
rovanje v gostilni Pri Francetu v 
Šovodnjah, prav tako ob 21. uri.

Slovenska skupnost Gorica javlja, 
da bo zborovanje v sovodenjski ob
čini ob 20.30 pred občinsko stavbo, 
ob 21. v Hupi na trgu in ob 21.30 
na Vrhu pred gostilno Devetak.

osnovnošolcev v Ulici Croce
Vsak razred zase je nastopil s samostojnim sporedom

Prejšnjo soboto so učenci osnov
ne šole v Ul. Croce in njihovi uči
telji pripravili zaključno šolsko pri
reditev, ki je bila v popoldanskih 
urah v šolski učilnici. Dvorana je 
bila pretesna, saj se je prireditve 
udeležilo veliko število staršev in 
drugih ljudi, ki so z zanimanjem 
sledili celotnemu kulturnemu spore
du. Učenci so na tej prireditvi po
kazali, da so se v tem šolskem 
letu naučili veliko novega. Največja 
zasluga za ta njihov uspeh pa gre 
prav gotovo učiteljem, ki so se ve
liko prizadevali, da bi celotna pri
reditev najlepše uspela.

Celoten spored je bil razdeljen na 
pet točk, tako da je s petjem, re
citacijami in prizorčki nastopil vsak 
razred zase. Prvi na vrsti so bili 
najmlajši, učenci prvega razreda, ki 
so najprej zapeli tri pesmi: «Tri pe
telinčki», «Kukavica» in «Moja ma
mica». Spored so učenci prvega raz
reda zaključili z recitacijami «Ton
ček debelušček» in «Riba na mizi».

Učenci drugega razreda so prav 
tako spored pričeli s štirimi pesmi
mi, in sicer «Lepo je pomlad na 
svet», «Lisička», «Jaz pa pojdem na

Gorenjsko» ter «Šmentana muha». 
Sledila je recitacija «Naša beseda».

S prizoroma «V trolejbusu» in «Kje 
je torba» so se na oder predstavili 
učenci tretjega razreda. Učenci so 
nato recitirali še pesmi «Domovina» 
in «Mati padlega partizana». Spored 
so zaključili s prizorčkom «Zakaj te
lovadim».

U' ici četrtega razreda so celo
ten spored posvetili pesniku Alojzu 
Gradniku ter se staršem predsta
vili z odlomki pesnikovih del pod 
naslovom «Naša dežela». Sledil je 
nastop najstarejših, učencev pete
ga razreda, ki so najprej nastopili 
v igrici «Čudna bolezen». Osnovno
šolci so nato recitirali pesmi «Na 
trgu» in «Kurirček Andrejce». Spo
red so sklenili s petjem. Ob sprem
ljavi mladega harmonikarja Julijana 
Oblaka so zapeli «Moj očka ima ko
njiča dva» ter «Pojmo na Štajersko».

Ob zaključku je osnovnošolski pev
ski zbor zapel še tri pesmi. Občin
stvo je bilo nad celotnim sporedom 
navdušeno, saj se je opazilo, da so 
se učenci za nastop dobro pripravili 
in s tem razveselili predvsem svo
je učiteljice in učitelje.
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ŠOLSKI IZIDI NA SLOVENSKIH ŠOLAH

Velika večina dijakov izdelala 
na slovenski nižji srednji šoli
62 odstotkov dijakov je izdelalo, 27 odstotkov ima popravne izpite, 11 odstotkov pa je 
bilo zavrnjenih - Dijaki tretjih razredov v celoti (razen enega) pripuščeni k zrelostnim 

izpitom - 23 odličnjakov s srednjo oceno 8, 1 dijakinja pa z oceno 9

Šolsko leto je že za nami. Včeraj 
se je namreč zaključil pouk na šo
lah vseh stopenj, le maturantje bo
do po volitvah spet prišli v učilnice, 
da bodo delali zrelostne izpite.

Včeraj so bili na razglasnih des
kah nižje srednje šole «Ivan Trinko» 
ter na gimnaziji - liceju, učiteljišču 
in trgovski šoli objavljeni končni izi
di. Danes se bomo omejili samo na 
nižjo srednjo šolo ter objavili izide 
vseh treh razredov.

Takoj moramo ugotoviti, da je od
stotek dijakov, ki je izdelalo brez 
izpitov, precej visok, medtem ko je 
zelo nizko število tistih dijakov, ki 
so bili zavrnjeni. Letos je slovensko 
nižjo srednjo šolo obiskovalo skupno 
276 dijakinj in dijakov, od katerih 
je bilo 101 v prvih razredih, 90 v 
drugih razredih, 85 v tretjih razre
dih. Kar se tretjih razredov tiče naj 
povemo, da so vsi dijaki, razen e- 
nega, pripuščeni' k1 zrelostnim izpL 
tom. Poglejmo sedaj številke za pr
ve in druge razrede. Dijakinj in di
jakov je skupno izdelalo 118, kar v 
odstotkih znaša 62, popravne izpite 
ima 52 dijakov (27 odstotkov), za
vrnjenih pa je bilo 21 (11 odstotkov).

I. A
Izdelali so: Simon Čevdek, Lo

vrenc Devetak, Walter Devetak, Lu
cijan Fajt, Robert Jug, Pavel Ko
bal, Julijan Malič, Flavij Marvin, 
Ivan Pahor, Samo Sanzin (srednja 
ocena 8), Marijan Skolaris, Aleksan
der Waltritsch (8). 3 dijaki imajo 
popravne izpite, 4 dijaki so bili za
vrnjeni.

I. B
Izdelali so: Igor Devetak (8), U- 

go Dornik, Igor Juren, Darij Lav
renčič, Moreno Marson, Evgen No
vosel, Mihael Orzan (8), Jakob Re- 
ner, Marijan Sošol, Damjan Terpin 
(8), Ivan Vogrič, Savo Vogrič, Ma
tija Winkler. 4. dijaki imajo poprav
ne izpite, 3 dijaki so bili zavrnjeni.

I. C
Izdelale so: Marina Černič, Eleo

nora Cijak, Doris Di Gleria, Marta 
Frandolič, Nadja Grusovin (8), Da- 
njela Komjanc (8), Aleksandra Ko
sič, Vera Lukman, Viviana Moran- 
din, Fiorenca Pettarin, Ivana Pin- 
zon, Lilijana Primožič (8), Ana Ru- 
pil (8), Katarina Soban, Sonja Šte- 
kar (8), Klara Vižin, Klara Žago. 
4. dijakinje imajo popravne izpite, 
1 dijakinja je bila zavrnjena.

I. D
Izdelale so: Katarina Bavcon (8), 

Sidonija Bensa, Anastazija Devetak, 
Adrijana Devetak, Vera Gergolet,
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SESTANEK ZDRUŽENJA «PSICHIATRIA DEMOCRATICA»

Vedno bolj pereče vprašanje oskrbe 
na področju zdravstva umsko bolnik

Manj zdravnikov, število bolnikov pa se veča
Veliko ljudi, zlasti še bolničarjev, 

zdravnikov in ljudi, ki delajo na 
socialnozdravstvenem področju, se 
je udeležilo sobotne okrogle mize 
o današnji realnosti psihiatrične 
oskrbe v Gorici, ki jo je priredil 
goriški odsek združenja «Psichiatria 
democratica».

Zastopniki tega združenja so o- 
brazložili današnji položaj v bolni
šnici in ugotovili, da se bolnišnica 
spet zapira vase, da postopoma za
nemarjajo vse novosti, ki so jih 
uvedli v prejšnjih letih, da se z 
bolniki ravna na suhoparni birokrat
ski način. Število bolnikov se je 
zaradi tega spet nevarno povečalo. 
Zdravstvena oskrba pa se je zmanj
šala, ker zdravniki zapuščajo Go
rico. Položaj ni torej med najbolj
šimi.

V debato se je prvi oglasil zdrav
nik dr. Salvatore Bruno, ki je pred 
mesecem dn; zapustil bolnišnico in
s pismom, ki ga je poslal bolničar

kam, ugotovil, da se danes v bol
nišnici ravna napačno. V vsem je 
potrdil vsebino pisma, dodal je še 
nekaj hudih obtožb na račun vod
stva bolnišnice in pokrajinske upra
ve, oziroma političnih strank, ki 
so na vladi v pokrajinski upravi.

Za njim je govoril pokrajinski 
svetovalec KPI Poletto, ki je prika
zal številne spore političnega zna
čaja, do katerih je prišlo v po
krajinskem svetu. Politiki so se si
cer sedaj zavedli, je dejal Poletto. 
da je vprašanje psihiatrične oskrbe 
politični argument, o katerem se 
govori v vsej državi.

O starokopitnem provincializmu 
tukajšnjih demokristjanov, ki niso 
hoteli novih prijemov na tem po
dročju, je govoril socialistični po
krajinski svetovalec Marko Wal
tritsch. Prikazal je kronološko spo
re med PSI in KD v pokrajinskem 
merilu o tem vprašanju in dejal

tudi, da bi bile stvari drugačno re
šene, ko bi bilo razmerje sil v po
krajinskem svetu drugačno. V bo
dočnosti se bo še govorilo o psi
hiatriji, je dejal Waltritsch. Kako 
se bodo stvari reševale bo odvisno 
samo od razmerja sil na pokrajini. 
Zato je zahteval več glasov napred
nim strankam.

Sledili so še posegi prof. Pirelle, 
župnika Sv. Ane Alberta, visoko- 
šoilca Baldassija, zdravnika dr. 
Pastoreja in dr. Vladimirja Nanuta. 
Slednji je predlagal, da bi se, po
dobno kot v Trstu, tudi v Gorici 
v bodoče tudi o teh vprašanjih raz
pravljalo v rajonskih konzultah. V 
Trstu so marsikje našli ustrezne 
rešitve, na Goriškem pa se demo 
kristjani zapirajo tudi na tem po
dročju vase.

Okrogle mize se je udeležilo več 
kot sto ljudi. To dokazuje, da je

Nataša Juren, Mirijam Kovic, Ka
tarina Lavrenčič, Magdalena Peli
con (8), Sonja Pelicon (8), Lidija 
Peršolja, Katarina Tabaj (9), Ema
nuela Tomšič. 6 dijakinj ima poprav
ne izpite, 2 dijakinji sta bili zavr
njeni.

L E
Izdelali so: Valter Berlot, Renco 

Bužinel, Herman Cantelli, Diego De
vetak (8), Gabrijel Komjanc, Jurij 
Marega, David Piščanc, Robert Prin
čič. 7 dijakov ima popravne izpite, 
3 dijaki so bili zavrnjeni.

H. A
Izdelali so: Marijan Černič, Igor 

Košuta (8), Klavdij Devetak, Zvonko 
Frandolič, Lucijan Jenko, Marko 
Jarc, Dušan Križmančič, Valter 
Monti, Valter Petejan, Marijan Ter- 
rana, Fabij Vižintin. 8 dijakov ima 
popravne izpite, 4 dijaki so bili za
vrnjeni. n. b

Izdelali so: Denis Koncut (8), Bo
ris Cotič, David Devetak, Aleksan
der Gabrijelčič, David Klanjšček, 
Niko Komjanc (8), Hilarij Lavren
čič (8), Darij Leban, Marko Mar- 
kosig, Boris Mermolja, Andrej Sirk, 
Martin Srebernič, Marijan Zavadlav. 
8 dijakov ima popravne izpite, 3 
dijaki so bili zavrnjeni.n. d

Izdelale so: Marijetica Bortogno- 
li, Majda Boneta, Daniela Gergolet, 
Anastazija Grilj (8), Elizabeta Ko
vic (8), Daniela Lavrenčič, Elizabe
ta Marušič, Julijana Marvin, Klav
dija Peric, Emanuela Pieri, Karla 
Sgubin, Mirijam Simčič (8), Nadja 
Tomšič (8), Anamarija Tomšič, Jo
žica Zniderčič. 6 dijakinj ima po
pravne izpite, 1 dijakinja je bila za
vrnjena. n. c

Izdelale so: Mavra Bensa, Lavra 
Brajnik, Tatjana Krošelj, Rozana De
vetak, Livijana Devetak, Mirijam I- 
pavec, Sonja Klanjšček (8), Silvana 
Malič, Darija Marušič, Rozana Pin- 
zon, Lucijana Predan, Barbara Ru
sija, Tanja Sokol, Neva Tomažič, Ta
mara Valantič. 6 dijakinj ima po
pravne izpite. m. a

Vseh 20 dijakov je pripuščenih k 
zrelostnim izpitom.

m. b
22 dijakov je pripuščenih k zrelo

stnim izpitom, 1 dijak ni pripuščen 
k izpitom.

m. C
Vseh 21 dijakinj je pripuščenih k 

zrelostnim izpitom.m. d
Vseh 21 dijakinj je pripuščenih k 

zrelostnim izpitom.

zahvalil prof. Silvano Paguna, ki 
je podčrtal demokratičnost, v kate
ri je deloval občinski svet.

Geom. Daniele Jug 
predsednik konzulte 
za svetogorsko četrt

Tudi Jani rajonske konzulte za 
svotogorsko četrt-Placuto so se se
stali na svoji umestitveni seji. Pri
sotna sta bila župan De Simone in 
odbornik za programacijo Fantini. 
Za predsednika konzulte je bil iz
voljen geom. Daniele Jug, ki zasto
pa v konzulti krščansko demokraci
jo. Pred približno sedmimi leti so 
Juga na predlog takratne Slovenske 
demokratske zveze izvolili v neko 
komisijo pokrajinske uprave.

»Šolske vesti
Didaktični ravnateljstvi slovenskih 

osnovnih šol v Gorici in Doberdobu
obveščata, da se bo vpisovanje v 
prve razrede osnovnih šol pričelo 23. 
junija ter se bo zaključilo 30. junija. 
V poštev pridejo otroci, ki so se ro
dili v letu 1969. Starše obveščamo, 
da bo vpisovanje v uradu didaktič
nega ravnateljstva od 9. do 12. ure.

Poletni praznik 
v soboto in nedeljo 

na Pilošču v Štandrežu
Na pobudo prosvetnega društva 

«Oton Župančič» v štandrežu bo v 
soboto in nedeljo na Pilošču nadalje
vanje spomladanskega praznovanja. 
V soboto bodo imeli ocenjevalno po
kušnjo domačih vin, v nedeljo pa 
razne šaljive točke v priredbi mla
dinske skupine. Vsak večer bo ples.

Župan podelil svetovalcem 
kolajne z goriškim grbom

Župan Pasquale De Simone je v 
torek zvečer zbral na goriškem gra
du občinske svetovalce, ki so v pre
tekli mandatni dobi sestavljali go
riški občinski svet. Vsakemu je žu
pan izročil kolajno s srednjeveškim 
goriškim grbom. Občinski svet je 
imel v petih letih 129 sej in na 
njih so sprejeli 1903 sklepe.

Župan se je zahvalil tudi vsem 
sodelavcem, funkcionarjem in urad
nikom, ki so pripomogli, da je ob
činska uprava pravilno delovala v 
vsem tem času. Posebno se je za
hvalil pred kratkim upokojenemu 
tajniku dr. Palinu in sedanjemu taj-

Izleti
Slovensko planinsko društvo v Go

rici priredi v soboto. 21. junija, vzpon 
na črno prst (1884 m). Skupni od
hod bo v soboto ob 14.30 pred mej
nim prehodom pri Rdeči hiši. Druga 
skupina bo odpotovala v nedeljo, 
22. junija. Slednji naj se pred go
riškim mejnim prehodom zberejo že 
ob 5. uri zjutraj. Prevoz z lastnimi 
sredstvi do Podbrda, od tu pa peš 
do Črne prsti. Vpisovanje sprejemajo 
na sedežu SPD, Ulica Malta 2.

S P D priredi v nedeljo, 29. juni
ja, družinski avtobusni izlet na Fian
cavano. Vpisovanje je že v teku.

*Kino

vprašanje živo in da bo še vedno niku dr. Senniju. 
predmet razprave v Gorici. » V imenu svetovalcev se je županu

Gorica
VERDI 17.15—22.00 «Alla mia cara 

mamma nel giorno del suo com
pleanno». P. Villaggio in E. Giorgi, 
barvni film, mladini pod 18. letom 
prepovedan.

CORSO 17.30—22.00 «Paolo Barca, 
maestro elementare praticamente 
nudista». R. Pozzetto in M. Noel. 
Barvni film, mladini pod 14. letom 
prepovedan.

MODERNISSIMO 15.30-22.00 «Scene 
da un matrimonio». B. Andersson. 
Barvni film, mladini pod 18. letom 
prepovedan.

CENTRALE J 6.30-21.30 «La foresta 
che vive». B. Haanstra. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «Adolescenza 
perversa». F. Benussi in M. Lon
ge. Barvni film, mladini pod 18. le
tom prepovedan.

Tržič
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Barbara, il 

mostro di Londra». Barvni film.
PRINCIPE 18.00-22.00 «Dove finita 

la settima compagnia?». Barvni film.

Aora Gorica
SOČA «Plačilni dan», ameriški barvni 

film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Nepoznani zaščitnik», a- 

meriški barvni film ob 18.30 in 
20.30.

DESKLE «Delfinov dan», ameriški 
barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan m ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Pontoni e Bassi, 
Raštel 52, tel. 83-349.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Rismondo. Uli
ca loti, tel. 72-701.
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OKROGLA MIZA PRED PRAZNIKOM BENEŠKIH IZSELJENCEV V ŠVICI ZAPIS S PRIJETNEGA IZLETA

Beneški izseljenci obtožujejo vlado S planinskim društvom
ker ne uredi njihovih perečih vprašanj

Dino Del Medico prikazal kritični položaj beneških izseljencev po svetu in za
tiranje rojakov v domovini - Posegi delegatov iz Švice, Relgije in Renečije

Pred veliko izseljensko manife
stacija beneških Slovencev v Bti- 
lachu je bila popoldne okrogla 
miza o problemih beneških izse
ljencev, ki so se je udeležili poleg 
številnih beneških izseljencev tudi 
predstavniki nekaterih furlanskih 
izseljenskih organizacij. Svojo od
sotnost pa so opravičili poslanec 
Albin škerk, predsednik deželnega 
odbora Comelli in predsednik de
želnega sveta Pittoni, deželni od
bornik za kulturo Volpe, deželna 
svetovalca Lovriha in Štoka, pred
sednik videmske pokrajine Turello 
ter beneški društvi Nediža in Re
čan.

Okroglo mizo je odprl tajnik 
Zveze slovenskih izseljencev iz Be
neške Slovenije Dino Del Medico 
in v uvodu v slovenščini pozdravil 
vse prisotne, ki so prišli iz raznih 
evropskih držav. «Če nas je tukaj 
toliko in nas bo zvečer še veliko 
več» — je poudaril Del Medico — 
«to pomeni, da je slovenski narod 
živ in zdrav in da se Beneška Slo
venija prebuja kljub temu, da je 
še danes. 30 let po osvoboditvi, za
tirana in da hočejo reakcionarne 
sile povsem uničiti njeno slovensko, 
prebivalstvo. Ti načrti nazadnja
ških sil pa doživljajo poraz, slo
venska manjšina v videmski po
krajini danes bolj kot kdajkoli 
zahteva svoje pravice. Izgnali so 
nas z naše zemlje, da bi nas uni
čili, iz teh dežel pa danes zavedni 
in ponosni beneški slovenci zahte
vamo. da mora biti konec te nez
nosne politike, da se hočemo vrniti 
na našo zemljo in tam uživati 
pravice, ki nam pripadajo.»

Nato je Del Medico orisal težak 
položaj Beneške Slovenije, kjer je 
v zadnjih desetletjih prišlo do po
raznega padca prebivalstva, za
radi česar lahko računamo, da je 
danes v tujini kakih 40 tisoč be
neških Slovencev, kar pomeni dve 
tretjini vsega prebivalstva. Per
spektiv, da bi se ti ljudje vrnili 
ctomov, ni. Problem emigracije 
i« povezan tudi z narodnostnim pro- 
1 lemom, saj so oblasti pri svoji 
IJlznarodovalni politiki v Bene
ški Sloveniji poslužujejo predvsem 
vcepljanja manjvrednostnih kom
pleksov in emigracije. Obenem pa 
bi lahko zaščita manjšine prepre
čila izseljevanje, kar dokazuje pri
mer Južne Tirolske.

Del Medico je potem še podrobno 
analiziral splošni položaj emigran
tov v posameznih evropskih in iz- 
vene\j(bopskih dežalah, kjer je za
radi gospodarske krize prišlo do 
množičnih odpustov delavcev in 
kjer najtežje posledice tega stanja 
nosijo prav emigranti.

Italijanske državne in deželne 
oblasti niso do danes storile še 
prav ničesar, da bi izboljšale ta 
položaj. Zato je še posebno važno, 
da se v teh težkih trenutkih emi
granti združujejo in postavljajo 
skupne zahteve. Zveza slovenskih 
izseljencev iz Beneške Slovenije, 
ki ima danes že 2? sekcij in več 
kot dva tisoč članov, je postala 
važen faktor v skupnem boju vseh 
furlanskih in italijanskih emigrant
skih društev, ki imajo pred seboj 
še velike naloge.

Pred 30 leti so namreč italijan
ske oblasti obljubljale državljanom 
svobodo in delo, narodnim manj
šinam pa še posebno zaščito, da
nes pa moramo ugotoviti, da se ta 
ustavna določila ne izvajajo. Pra
vica do dela je ostala zgolj na 
papirju, kar so emigranti jasno 
povedali oblastem na državni kon
ferenci o emigraciji, kjer so doka
zali, da nihče ne zapusti svoje 
dežele prostovoljno, ampak zato, 
ker je to prisiljen storiti. Beneški 
Slovenci pa so na konferenci predlo
žili tudi poseben dokument, kjer 
zahtevajo poleg rešitve gospodar
skih problemov, tudi priznanje slo
venske manjšine v videmski po
krajini. Po drugi strani pa se tudi 
v Beneški Sloveniji sami ljudje 
vedno bolj osveščalo, kar doka
zuje 13 obstoiečih slovenskih dru
štev. Ta društva slonijo, tako kot 
Zveza izseljencev, v glavnem sa
mo na požrtvovalnem delu članov, 
ki za s!»ipne cilje marsikaj žrtvu- 
jejo.

Med ostalimi diskutanti naj ome
nimo Pia Cragnaza, ki je da! nekaj 
dodatnih informacij o položaju v 
Švici, kjer je danes že okrog 150 
tisoč brezposelnih, kritiziral je pre
majhen posluh nekaterih italijan
skih organizacij v Švici za speci
fične probleme Beneške Slovenije 
ter poudaril, da morajo vsa emi
grantska društva imeti jasno začr
tano politično linijo, saj je emi
gracija sama predvsem politično 
dejstvo,

Alfredo Cicigoi iz Belgije je 
opozoril na potrebo, da se za vse 
probleme Beneške Slovenije sen- 
zibilizira širša italijanska javnost, 
glavni urednik Novega Matajurja 
Izidor Predan pa se je dotaknil 
nekaterih specifičnih problemov e- 
migrantov (zdravstvo, socialno za
varovanje itd.) ter naštel nekaj 
primerov diskriminacij slovenske 
manjšine v videmski pokrajini.

Okrogla miza je tako še enkrat 
osvetlila težak položaj emigrantov 
v današnjem trenutku gospodarske 
krize, ko jim grozi, da se bodo 
morali brezposelni vrniti domov, 
kjer prav tako ne bodo našli no
bene možnosti zaposlitve. Ta polo
žaj terja ne samo resno preučitev, 
ampak tudi čimprejšnje konkretne 
ukrepe pristojnih oblasti, ki so se 
doslej vse premalo zanimale za te 
probleme.

Živa Gruden
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Pri «okrogli mizi» je nastopil Dino Del Medico

na gozdnato Pokljuko
Kljub slabemu vremenu je vladalo veselo razpoloženje - Ogled 
Vrbe, Begunj z mučilnico in skozi Poljansko dolino domov

Še zadnja kontrola na meji in 
potem je šlo še kar hitro. Ob 11. 
uri smo bili že na Bledu Kako 
prijetno je sprehajati se ob Blej
skem jezeru in opazovati mednarod
ni vrvež Skupina Furlanov je lo
vila ribe. Opazovala sem jih. Kar 
hitro so se jim polnile najlonske 
vrečice z ribami. Vprašala sem se, 
ali je ta lov res vsakemu dovoljen?

Na nasprotni strani jezera se la
djica ob bregu polni z veselo slo
vensko družbo. Mlajši so in starejši, 
vsi veseli in nasmejani in še har
monikar je z njimi. Blejski veslač, 
postaven gorenjski možak, odrine 
z veslom ladjico, ki že drči po mir
ni gladini. Tedaj se oglasi lepa slo
venska pesem, ki te mora ganiti.

Toda ura časa, ki nam je bila na 
razpolago, je že potekla in že nas 
je avtobus vozil proti Spodnjim in 
Zgornjim Gorjam. Kako srečni se 
lahko naši tržaški otroci, ki letu
jejo v tem prekrasnem okolju. Svet 
se strmo dviga, Gorenjska leži pod 
nami v vsej svoji spomladanski le
poti. Kmalu izgine in vozimo se 
skozi smrekove gozdove, da v av
tobus kar sili duh po zdravju.

Dospeli smo pred Šport hotel na
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DO PODLJUBELJA NATO PA SKOZI BEGUNJE DOMOV

Grozljivi spomini 
v prelepih krajih
Pred spomenikom žrtvam nacizma, ki so skopali predor 
V Begunjah in v Dragi, kjer je padlo toliko mladih ljudi, 

med njimi tudi «tigrovec» in koroški borec

Izlet v Podljubelj in Begunje 
nam bo še dolgo razjedal dušo 
ob grozljivih spominih na zločine 
nemških nacistov, zato mladina ne 
sme zanemariti tega in podobnih 
ogledov.

Po kratkem odmoru v Logatcu, 
kjer je Simon Gregorčič obiskal 
svojega velikega prijatelja notar
ja Gruntarja, ustanovitelja šole 
in hranilnice pred skoraj sto leti 
in mu pustil posvetilo, ki še kra
si pročelje šole v Gorenjem Lo
gatcu, smo se nekoliko dalj usta
vili na Brniku. Ogled aerodroma 
nas je spravil v dobro voljo, da 
smo v prehitrem minevanju časa 
pozabili na odhod in dočakali pri
stanek letala, ki pa nas. je razo
čaral s svojo zamudo. Kapljica 
grenkobe v hipno veselje. Rado
vednost nas je nato preganjala 
čez lepe senčurske in kranjske do
brave proti Tržiču, da bi čimprej 
doživeli romantičnost tesnega pod- 
Ijubeljskega kota.

Toda prirodne lepote in radost 
so zamrle v naših srcih ob ogle
du veličastnega spomenika žrtvam 
koncentracijskega taborišča in sle
dov številnih barak, v katerih so 
od lakote in mraza izčrpani umi 
rali interniranci. Onemogle umi
rajoče so Nemci kot poginjajočo 
živino vozili v krematorije v Maut
hausen, ker v divjini samotnega 
Podljubelja ni bilo naprav za mno
žično pokončavanje ljudi. Kar 250 
gestapovcev je stražilo kakih 1000 
do smrti izstradanih ljudi, ki so 
morali trdo delati, da so z ne
popisnim trpljenjem in žrtvami po 
dveh letih prebili predor pod 
Ljubeljem v jeseni 1944. leta. Po
gled na arhitektonske gradnje pre
dora in okolice ni mogel pomiriti 
naše zaprepadenosti ob nemirni 
misli na grozotno mučenje okost
njakov graditeljev. Z mračnimi 
vtisi smo zapuščali podljubeljski 
kot ter hiteli v velikem loku mi
mo Brezij, Radovljice in Lesc v 
Begunje. Tu smo dobro in poce
ni nekako tiho obedovali v go
stilni slavnih bratov Avsenikov, a 
za spomin so nam podarili še sli
ke znamenitega ansambla. Verjet
no bi nam kosilo slabo teknilo, 
če bi bili prej obiskali žalostni 
kraj v Dragi in muzej talcev v 
Begunjah.

Po ozki cesti smo zapeljali sko
zi tesen Drage. Na desni strani 
ceste v mali dolinici, obdani od 
dveh strani z nizkim drevjem in 
grmovjem, spredaj ob cesti z zid
kom, so umirali pod nacističnimi 
streli naši mladi ljudje. Kraj o- 
hranja svoje 'prvotne oblike, da 
človek občuti v sebi vso grozo na
silja. Pretreseni smo strmeli v 
skupinske grobove, na katerih je 
9<i triogislih kamnov. Na vsakem 
sta po dve imeni uničenih živ
ljenj. Toda niso znani število in 
imena vseh, ki so tu umrli na
silne smrti. Koliko gorja krije ta 
plitva zemlja na malem prostorč
ku! Skoraj neopazen nekoliko stran 
od drugih stoji za grmičkom osam
ljen kamen. Tu pod delno očišče
no črno prstjo počivata tigrovec 
Nikolaj Loncner iz Ruta v Briški 
grapi, oče treh otrok, in koroški 
borec Ladoslav Planinšek iz Pev- 
me, ki je po prvi svetovni vojni 
ves čas živel na Jesenicah. Ge
stapovci so ju med prvimi areti
rali na Jesenicah že 6. maja 1941 
in odpeljali v Celovec. Proti kon
cu leta pa so ju privedli nazaj 
in ustrelili 30. decembra 1941 tam, 
kjer sedaj počivata.

Pri odhodu iz soteske nam ni 
bilo, da bi gledali razvaline gra
du Kamna na visoki strmi ska
li, varno bivališče nekdanjih nem
ških gospodarjev in viteza Lam- 
bergarja, čigar ime se je ohra
nilo v slovenski narodni pesmi. 
Saj so prav tu v neposredni bli
žini Nemci zverinsko pobili v eni

noči 17 partizanskih kurirjev. Po 
partizanskem napadu v Dragi ni
so več vodili morit ljudi tja, mar
več so nacisti nadaljevali z mno
žičnim ubijanjem naših ljudi na 
travniku za kaznilnico, ki je bila 
v srednjem veku mogočen grad 
nemške fevdalne gospode v Begu
njah, od leta 1875 do zadnje vojne 
je bila ženska kaznilnica. Nemci 
pa so jo spremenili v mučilnico. 
V pritličnih celicah «bunkerjih» 
so gestapovci zverinsko mučili jet
nike, ki so čakali na ustrelitev ali 
v tihem upanju na taborišče smr
ti. Že sam poigled v te celice je 
grozljiv. Na zidovih so še sledovi 
podpisov ustreljenih. Obiskovalca 
prevzame mučen občutek ob reg
ljanju strojnice in rezkem vpitju 
podivjanih nacistov, ki udarjata na 
ušesa iz zvočnikov v odprtinah ob 
tlaku celic. Številne slike nasilno 
preseljenih Slovencev in mučenih 
jetnikov obujajo spomine na stra
hotne zločine nemške policije, ki 
je imela nalogo s pobijanjem in 
preseljevanjem uničiti najmanj 
tretjino pripadnikov slovenske na
rodnosti.

V prostranem parku se vrsti na 
stotine belih kamnov z imeni tu 
usmrčenih fantov, očetov, deklet 
in mater. Kdo naj bi vedel za vsa 
imena pobitih? Poročilo govori o 
1288 ustreljenih. Zemlja parka in 
dolinice v Dragi je prepojena s 
slovensko krvjo. Živčno pretrese
ni smo priletni upokojenci zapu
ščali ta sveti kraj z mislijo, da 
krvniki, ki so tod morili nedolžne 
ljudi, rušijo naše spomenike in 
nadaljujejo s preganjanjem slo
venskega človeka na Koroškem.

Upokojenec

V NEDELJO POPOLDNE V NABREŽINI

Zaključna prireditev 
srednje šole I. Gruden
Prireditev v smislu proslave 30-letnice osvoboditve

V rogatem programu, ki ga je pripravila nabrežinsKa šola, so bili tudi na- 
' rodni plesi

Pred polno nabrežinsko telovad
nico je v nedeljo popoldne sred
nja šola «Igo Gruden» v zaključ
ni šolski prireditvi prikazala pe
ster program, ki je navdušil star
še pa tudi ostalo občinstvo. Vse
kakor je bila ta prireditev lepo 
presenečenje za prijatelje naše 
mladine, ki so vajeni tradicional
nih zaključnih predstav. Lahko re
čemo, da smo v nedeljo videli ze
lo malo tradicionalnega, začenši s 
prostorom, v katerem se je prire
ditev odvijala. Občinstvu je bilo 
namreč namenjeno le stopnišče, 
vsa telovadnica pa je bila rezervi
rana nastopajočim. Prav zaradi 
tega je imel gledalec vtis, da tudi 
sam sodeluje pri predstavi, kar
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V OGNJENEM VRTINCU
Risbe Vladimir Herceg Besedilo Ciril Calè

je bilo razumeti predvsem iz iz
redne pozornosti, s katero je ob
činstvo sledilo nastopu.

V začetku je pozdravila prisot
ne ravnateljica šole «Igo Gruden» 
Antoninijeva, ki je poudarila, da 
je šola pripravila letos to svoj
stveno prireditev tudi zato, da na 
primeren način proslavi trideset
letnico osvoboditve. Naglasila je 
tudi, da je bil prav zaradi razno
likosti posameznih točk sporeda o- 
mogočen nastop prav vsem dija
kom.

Prva je bila na sporedu zborna 
recitacija, ki jo je pripravila prof. 
Terčeljeva, podali pa so jo Tatja
na Rojc, \leksander Gulič, Ivan 
Milič, Dario Pertot, Danila Per
narčič, Lorenca Mervič, Vera Ku
kanja in Valentina Guštin. Oble
čeni so bili v narodne noše. Be
sedilo je bilo sestavljeno iz del 
slovenskih pesnikov in pisateljev, 
med katerimi naj omenimo pred
vsem domačega pesnika Iga Grud
na. Odlomki, ki so se nanašali na 
borbo našega ljudstva za svobo
do, so bili podani zelo občuteno 
in opremljeni z ustrezno glasbe
no spremljavo.

Sledil je nastop šolskega pevske
ga zbora, ki ga vodi prof. Ser
gij Radovič. V zboru sodeluje le
po število pevcev, ki sicer nasto
pajo tudi v zboru «Kraški slav
ček». Zato je razumljivo, da je 
bil zborček za nedeljski nastop 
zelo dobro pripravljen. Zapel je 
štiri pesmi: Drežnica, V tihem go
zdu, Veseli pastir in Bilečanka, s 
katero je žel buren aplavz.

Zelo dobro sta se odrezala tudi 
mlada harmonikarja Ivan Milič in 
Zoran Lupine. Oba sta gojenca 
krajevne podružnice Glasbene ma
tice in žanjeta na mednarodnih 
tekmovanjih visoka priznanja. Za
igrala sta Fugazzovo skladbo Ta- 
pestry, nato pa sta spremljala 
skupino dijakov iz prvih razre
dov, ki se je predstavila s sple
tom gorenjskih plesov. To točko 
je pripravila Nevica Ferlugova in 
priznati je treba, da je bila res 
odlično pripravljena, če upošteva
mo izredno težke pogoje, v ka
terih so potekale priprave. Devet 
plesalcev je prikazalo nekatere iz
med najznačilnejših gorenjskih ple
sov, od «šuštarskih plesov» pa do 
«Ta potrkane», ki je zelo navduši
la občinstvo.

Rekli smo že, da je bila ta pri
reditev nekaj posebnega. Prav am- 
bient, v katerem se je odvijala, 
je pripomogel k pripravi tudi dveh 
telovadnih točk. Profesorja teles
ne vzgoje Fedja Bednarik in Va
silij Di Lenardo sta pripravila dve 
osnovni telovadni figuri — preskok 
čez kozo in preval — ki so jih 
dijaki in dijakinje skoraj brez
hibno izvedli, deklice pa so ob

Pokljuki. Naravnost v jedilnico na 
dobro in izdatno kosilo, takoj nato 
pa na pot, da si ogledamo kraje 
na Pokljuki, kjer so bili v zadnjih 
dneh osvobodilne vojne hudi boji. 
Prekrasen spomenik, ki ga je go
renjskim borcem v spomin naredil 
pisatelj Tone Svetina, ti o teh bor
bah vse pove. Škoda le, da se je 
vse končalo pri tem spomeniku, saj 
nam je dež pokvaril naše načrte 
Nekaj časa smo vedrili pod streho 
idilične kočice, nekateri so se za
tekli v prazen senik, a deževalo je 
kar naprej, oblaki so postajali ved
no nižji in gozd vedno temnejši 
Morali smo se vrniti. Vstavili smo 
se v lepem izrazito gorskem gosti
šču, popili skodelico vročega čaja 
z rumom in se kolikor mogoče hi
tro vrnili v naš hotel.

Dobri večerji je sledil zabavni 
večer in recimo, da je bil tudi «mini- 
koncert». Spat smo se odpravili s 
tihim upanjem, da nas bo pozdra
vilo jasno jutro. Tako bi vsaj mo
ralo biti «po starem», a tudi v tem 
oziru «po starem» ne drži več. Na
slednje jutro je še vedno deževalo 
in morali smo spremeniti program. 
Vrnili smo se v dolino in najprej 
obiskali Vrbo, kjer si je marsikdo 
prvič ogledal Prešernov dom. Od 
tu smo odšli v Begunje k pričam 
strahot in grozot te nemške mu
čilnice.

Človek se sprašuje, kako je sploh 
kaj takega mogoče, kako so se 
mogla dogajati taka grozodejstva, o 
katerih priča muzej in preprosti 
beli kamni na grobiščih7 Globoka 
presunjeni smo odšli iz tega žalost
nega kraja in vse do Škofje Loke 
so nas spremljali neprijetni vtisi.

Po ogledu škofjeloškega muzeja 
še kosilo in potem povratek skozi 
prelepo Poljansko dolino ki bi jo 
gotovo še bolj uživali, če ne bi 
tako deževalo. Še zadnja postaja v 
Logatcu in potem proti Trstu, ki 
nas je sprejel v bleščeči krasoti 
zahajajočega sonca

Po pripovedovanju planincev, je 
bilo menda prvič, da jim je dež 
vseskozi nagajal. Kljub temu pa je 
bilo prijetno in prav nič dolgočasno. 
Videli smo lepe kraje, petja ni 
manjkalo in tudi dovtipe so moji 
sopotniki stresali kar iz rokava. 
Zato hvala Planinskemu društvu.

Olga Ban

NA FILMSKIH PLATNIH

Billy Wilder:

«The Front Page»
Že zdavnaj smo prepričani, da 

je Biily Wilder med največjimi 
ameriškimi režiserji. To nam 
potrdi tudi njegov zadnji film, 
«The Front Page» (Prima pagina, 
1974), posnet po komediji Bena 
Hechta in Charlesa McArihuria, 
ki je že navdihnila dva filmska 
režiserja: leta 1931 Lewisa Mile- 
stona, leta 1939 Howarda Haivksa.

Pri novi verziji je scenarij pre
delal sam Wilder skupaj s svojim 
običajnim sodelavcem LA.L. Dia- 
mondom. Gre za očitno Wilderjev 
film, ki se tesno veže z vsem opu
som režiserja.

Na prvi pogled se bo morda 
komu to zdel le skrajno zabaven 
film ( že dolgo časa nismo slišali 
v kinu tako zabavnih dialogov). 
A ni le to: kot vedno se Wilder 
ustavlja ob temi komunikacije in 
svojevrstnih oblik «ljubezni», ki 
lahko veže njegove osebe. Gre 
obenem za enega najbolj ciničnih 
filmov na račun vseh izrazov o- 
blasti, od politične in policijske 
do «pete oblasti», novinarstva.

Poleg vsega imamo pa še pri
ložnost gledati dva čudovita igral
ca, kot sta Walter Matthau in 
Jack Lemmon.

Alan J. Pakula:

«The Parallax 
View»
Živahnost današnjega ameriške

ga filma nam potrjuje še drugo 
novejše delo: Alana J. Pakule 
«The Parallax View» (Perchè un 
assassinio, 1974, igra Warren Beat- 
ty). Pakula je «mlad» kot režiser, 
vendar je bil dolgo let producent 
(pri mnogih Mulliganovih filmih). 
Cenili smo njegovi deli «Pookie» 
in «Una squillo per l’ispettore 
Klute».

Njegov novi film nam potrjuje 
režiserjevo vrednost. Ne gre le 
za «politični» film o umoru, kakr
šen je bil Kennedyjev, temveč 
za splošno razmišljanje o odvi
snosti posameznika od družbenih 
struktur: «abstraktni» film v naj
boljšem pomenu besede, kot pou
dari tudi fotografija Cordona 
Williua.

V FILMSKIH KROŽKIH

(Nadaljevanje na 6. strani)

Peter Bacso:

«Forro vizet 
a kopaszra»
Zadnje čase smo imeli še dve 

priložnosti srečanja z madžarsko 
kinematografijo. Razni filmski 
krožki in univerzitetni filmski te
čaj so organizirali konferenco 
madžarskega filmskega zgodovina
rja Istvdna Nemeskurtija.

La Cappella Underground pa je 
predvajala film režiserja Petra 
Bacsója «Forro vizet a kopaszra» 
(Il barbiere rapato, 1973). Prepri
čal nas je manj kot prejšnja re
žiserjeva filma. Tu se namreč 
Bacsó prepušča metafori, ki je 
vse vreveč očitna. S. G.
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: Od eno. do neskončnosti — ponovitev
12.55 Sever kliče Jug, Jug kliče Sever
13.30 DNEVNIK
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše: OTOK KOBILIC
17.45 Program za mladino
18.00 TRIJE DEČKI V ČOLNU

Prvo nadaljevanje nosi naslov «Od ustja Tibere»
18.45 Poljudna znanost: Dokumenti sodobne zgodovine 

PRVA SVETOVNA VOJNA
20.00 DNEVNIK 
20.40 Volilna tribuna
21.45 Ironside — ZA VSAKO CENO 

OBISK PRI STAREM PRIJATELJU 
TV film je režiral Dick Colla
Ironside se v družbi s prijateljem Markom odpravi v Gold Strike, 
v planinsko mestece, da bi tu preživel kratke počitnice. To mu 
je svetoval stari prijatelj Oral Franklin. Toda krajevni šerif 
mu sporoči, da je Oral že pred časom izginil. Ko je stopil z 
Markom k hišici starega prijatelja, začne Ironside sumiti, da 
je Franklin že mrtev in da so njegovo truplo skrili. Zato prosi 
Marka, naj pokliče šerifa. Ko pa Mark in šerif prideta k hi
šici, opazita, da je izginil tudi Ironside. Na silo ga je ugrabi) 
neki tukajšnji veleposestnik, znani Huff, kateremu je pri ugra
bitvi pomagal sin Georges. Šerif, ki je bil v dobrih odnosih s 
Huffom, obtoži Marka, da je on eliminiral Ironsida.

22.45 DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
18.00 Protestantizem
18.15 Tedenska oddaja o kulturnem življenju Judov
18.30 ŠPORTNI DNEVNIK
20.15 Koncert na trgu

Godba na pihala milanskih poštnih nameščencev
20.30 DNEVNIK
21.00 Neposreden stik z umotvorom: BURRIJEVE «VREČE»

Oddaja «Neposreden stik z umetnostjo» se danes zaključuje s 
srečanjem enega najbolj zanimivih italijanskih umetnikov. Je 
to Alberto Burri, ki se je rodil 1915 v Città di Castello v Umbrii 
in ki ga smatrajo za enega izmed vodilnih ljudi, in mojstrov 
moderne umetnosti.
Tokrat se bo gledalec TV spoznal z njegovimi «vrečami», se 
veda nam more italijanska TV posredovati Burrijeve «vreče» le 
v črnobelem, kar močno oškoduje Burrijevo umetnost, 
Burrijeve «vreče» so pred kakimi 20 leti dvignile veliko prahu 
in polemik. Danes pa jih vsi sprejemajo. In kaj pravzaprav so 
te Burrijeve «vreče»? O njih bo skušal povedati kaj več umet 
nostni kritik Brandi, ki je hkrati tudi osebni prijatelj tega ita
lijanskega umetnika, katerega sloves se je prav na račun teh 
«vreč» razširil po vsem svetu

21.15 OPERNE SIMFONIJE
Simfonični orkester rimske RTV bo pod vodstvom znanega diri
genta Massima Pradelle izvajal dve skladb; in sicer Simfonijo 
iz opere Domenica Cimarose «Tajna poroka» ter dve simfonični | 
deli Luigija Cherubinija

21.45 SPACCAQUINDICI

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
18.20 Na črko, na črko — mladinska oddaja
18.55 Obzornik
19.10 KAM IN KAKO NA ODDIH?
19.20 VZPON ČLOVEKA — poučna serija

Prof. Bronowski v tej oddaji razmišlja o prvih človekovih ko
rakih pri iskanju pogonskih sredstev,

20.10 Risani filmi
20.30 DNEVNIK
21.00 E. Panitz: SEDEM LJUBEZNI DONNE JU ANITE 

Druga zgodba vzhodnonemške nadaljevanke
22.10 EVROPSKO PRVENSTVO V KOŠARKI
23.45 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
20.55 Otroški kotiček — risanke 
21.15 DNEVNIK
21.30 DVOBOJ V CANYONU RIVER 

Celovečerni film, ki ga je režiral Francis Lion,
23.00 KOŠARKA — EVROPSKO PRVENSTVO

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15

Poročila; 7.05 Jutranja glasba; 
11.35 Slovenski razgledi; 13.30 Gla
sba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Skladatelji naše de
žele: Vito Levi; 19.10 Narava in 
sodobni človek - pripravil _T. Pen
ko; 19.25 Program za najmlajše;; 
Pisani balončki; 20.00 Šport; 20.35 
Natalia Ginzburg: «Oglas» - igra 
3. dej.; 21.50 Južnoameriški ritmi.

KOPER
7.30, 8.30. 12.30, 14.30, 17.00, 

17.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.40 Jutranja gla
sba; 9.00 Folk glasba; 9.30 Pri
sluhnimo jim skupaj; 10.10 Od
daja za mladino, 11.30 Od melo
dije do melodije; 12.00 Glasba 
po željah; 14.00 Turistične be
ležke; 14.15 Zbor Giuseppe Verdi 
iz Terama; 15.00 Glas in zgodba;
16.30 Z nami je...; 16.50 in 17.10 
Poskočne; 17.45 Solisti in ansam
bli Radia Novi Sad; 18.00 Mladin
ski klub; 19.00 Glasba po željah;
19.30 Čarobna godala; 20.00 Pre
nos RL; 20.30 Pisan glasbeni spo
red; 21.00 Koncert; 22.00 Radijski 
oder; 23.00 Plesna glasba; 23.35 
Slovenski solisti in ansambli.
NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00, 13.00, 15.00, 19.00

Poročila; 6.30 Jutranja glasba;
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz; 10.00 
Posebna reportaža; 11.10 Nemo
goči intervjuji; 11.30 Plošča za 
poletje; 12.10 četrti program; 
13.00 Četrtkov spored; 14.05 Dru
gi zvok; 14.40 Radijska nadalje
vanka; 15.10 Program za mladi
no; 16.00 Sončnica: 17.05 Komorna, 
operna in simfonična glasba; 17.40 
Spored za mladino: Zgodbe iz 
svetovne zgodovine; 18.00 Pisan 
glasbeni spored; 19.30 Svet Char-

liea Parkerja; 20.20 Latinka Ame
rika in Stanley Black; 20.40 Vo
lilna tribuna - Tiskovna konferen
ca predsednika vlade; 21.40 O- 
pemi koncert; 22.20 Ponovno na 
sporedu z Marcellom Marchesi- 
jem; 23.00 Danes v parlamentu.

II. PROGRAM
7.30, 8.30. 13.30, 15.30, 19.30

Poročila; 7.40 Pevci lahke glasbe;
8.40 Kako in zakaj; 8.55 Orke
ster; 9.05 Pred nakupi; 9.35 Ra
dijska nadaljevanka; 9.55 Plošča 
za poletje; 10.35 Na vaši strani;
12.40 Alto gradimento; 13.50 Kako 
in zakaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Gla- 
sbeno-govorni spored; 17.30 Po
sebna reportaža; 17.50 Telefonski 
pogovori; 19.55 Najnovejše plošče; 
21.20 Poletne parodije; 21.30 Po- 
poff; 22.50 Človek v noči.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 14.00, 16.00, 

20.00 Poročila; 7.50 Beseda na da
našnji dan - napotki za turiste; 
9.10 Glasbena matineja; 10.05 Ra
dijska šola: Na južnoameriški e- 
stanciji v Pandah; 10.30 Iz gla
sbenih šol; 11.15 Uganite, pa vam 
zaigramo; 12.20 Z nami doma in 
na poti; 13.30 Kmetijski nasveti;
13.40 S pihalnimi godbami; 14.30 
Priporočajo vam...; 15.10 Naj na
rodi pojo; 15.40 «Mehurčki»; 16.45 
«Vrtiljak»; 17.45 Naš podlistek: Iz 
spominov in pisem; 18.00 Aktual
nosti; 18.20 Iz domačega operne
ga arhiva; 19.05 Revija orkestrov 
in solistov; 19.35 Produkcija ka
set; 20.40 Minute z Ljubljanskim 
jazz ansamblom; 20.50 Lahko noč, 
otroci!; 21.00 Večer domačih pe
smi in napevov; 22.00 Blaže Ko- 
neski: Zapiski; 22.40 Lepe melo
dije: 23.20 Mozart in domači in
terpreti; 00.05 J. Jasnefeldt: Otro
ci sonca; 00.15 Paleta popevk in 
plesnih ritmov.

Horoskop
OVEN (od 21,3. do 20.4.) Neka 

nevšečna zadeva vas bo pripe
ljala do zelo kritičnih zaključkov. 
Večja odločnost v čustvenih od
nosih.

BIK (od 21.4. do 20.5.) V po
slovnem pogledu ugodno jutro, ker 
vam bodo nekateri dolžniki plačali 
dolgove. Občutljivi boste.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Nastopile bodo nekatere okolišči
ne, ki vas bodo rešile iz zagate. 
Ne pozabljajte na obveznosti.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Po za
slugi nekega plašnega družabnika, 
bi vaš uspeh utegnil biti ogrožen. 
Prijeten obisk v večernih urah

LEV (od 23.7. do 22.8.) Primo
rani boste spremenili načrte, ker 
je nastopil nov sodelavec. Srečne 
ure v družini.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Po
svetili se boste izpolnitvi nekega 
zelo zanemarjenega načrta. Ne 
udeležite se nepomembnega sre

čanja.
TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 

Kar najhitreje se otresite ob
veznosti, od katerih nimate ko
risti. Privoščite si malo počitka.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Skušajte rešiti neko situacijo čim
prej, ker vam preti nevarnost 
nazadovanja. Prejeli boste pismo.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
S pomočjo sodelavca boste uresni
čili drzen načrt. Potrebni ste 
dobrega razvedrila.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Zagotovite si čas za ureditev ne
katerih najnujnejših vprašanj. Po
stavite se po robu nasilnosti.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Bo
dite previdni glede neke transak
cije, ker nekateri teže, da bi vas 
napravili grešnega kozla. Pismo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Zado
voljni boste z delom, ki bo vaš 
duh osvobodilo postranskih skrbi. 
Resno preučite neko ponudbo.
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KOŠARKA 19. EVROPSKO PRVENSTVO

V prvih srečanjih zaključnega kola 
že prišlo do nepričakovanih izidov
Presenetljiv poraz Romunije - ledini poškodovan - Jugoslovani favoriti tudi v Beogradu

(Od našega posebnega dopisnika) 
BEOGRAD, 11. — Danes se je v 

Beogradu začel finalni del 19. ev
ropskega prvenstva v košarki. Fi
nalisti so Jugoslavija, Španija, So
vjetska zveza. Češkoslovaška, Bol
garija in Italija.

Zlato je postalo 
«zlati zmaj»
Vsi prisotni novinarji in tehniki 

so mnenja, da bo Jugoslavija goto
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vo osvojila zlato. Novoselova vrsta 
je torej edini favorit.

In prav to dejsvto (da je, po mne
nju vseh, Jugoslavija nesporen fa
vorit) zaskrblja zveznega trenerja 
Mirka Novosela, ki pravi, da je to 
zlato postalo «zlati zmaj». Jugoslo
vanski reprezentanti bodo zato igra
li v posebnem psihičnem stanju, kar

DANAŠNJI SPORED
FINALE OD 7. DO 12. ME

STA: ob IG. uri Grčija - Polj
ska, ob 17.45 Turčija - Izrael, 
počitek Nizozemska in Romu
nija.

FINALE OD 1. DO 6. ME
STA: ob 20.30 Sovjetska zve
za - Italija, ob 22.15 Jugoslavi
ja - Češkoslovaška, počitek Bol
garija in Španija.

bi lahko prevelika odgovornost zna
la v večji meri škoditi kot koristiti. 
Le tega se namreč upravičeno boji 
Novosel, kajti za ostalo je vse v 
redu. «Plavi» so v odlični formi. Ži- 
žič pa, najmlajši talent jugoslovan
ske reprezentance, ki je zelo dobro 
igral proti Italiji, je povsem ozdra
vel.

Italija — Sovjetska zveza
Tudi za srečanje med Italijo in 

Sovjetsko zvezo vlada veliko zani
manje. Italijani niso doslej v 21 tek
mah nikdar premagali sovjetske re
prezentance. Sovjeti se za to pr
venstvo niso najbolje pripravili. Nji
hov najboljši igralec Sergej Bjelov 
pravi, da so odigrali premalo te
kem, sicer pa so bile priprave ze
lo dobre. Bjelov je tudi prepričan, 
da bo na tem prvenstvu Sovjetski 
zvezi le Jugoslavija lahko prekriža
la račune in se bo boj za zlato od
ločil v nedeljo zvečer, ko se bosta 
spoprijeli Sovjetska zveza in Jugo
slavija.

V italijanskem taboru pa kaže, da 
gre vse narobe. Vzdušje po porazu 
z Jugoslavijo ni najboljše. Povrhu 
pa se je še poškodoval Giulio lelli- 
ni in to zgolj po naključju. V sla
čilnici (po treningu) je namreč ma
ser Crispi nepravilno zvrnil stekle
ničko škodljive kisline na lellinijevo 
nogo. Vse kaže, da bo lellinijev na
stop proti Sovjetski zvezi v izredno 
važni tekmi zelo problematičen,

TV PRENOS
Jugoslovansk- televizija in TV 

Koper bosta danes s pričetkom 
ob 22.15 neposredno prenašali 
srečanje med Jugoslavijo in 
Češkoslovaško.

Italijanska TV bo prenašala 
tekmo Italija — SZ danes, z 
začetkom ob 22 55 na 2. spore
du, in sicer le drugi polčas.

Zmaga Jugoslavije
Jugoslavija je v prvi tekmi final

nega kola s sijajno igro v 2. polčasu 
premagala Španijo z 98:76.

Tolažilna skupina
V tolažilni skupini, to je od 7. 

do 12. mesta, so danes odigrali dve 
tekmi. V prvi, izredno izenačeni in 
tehnično veljavni tekmi je Izrael 
premagal Nizozemsko z 81:80 (46 
proti 40). V drugi tekmi pa je Tur
čija presenetljivo premagala favo
rizirano Romunijo s 86:77 (45:46).

Kratke iz BG
Po končani tekmi z Italijo je Čo- 

sič odpotoval v Zadar, kjer se je 
moral prijaviti za težek univerzitetni 
izpit, ki ga bo imel v torek. Kot je 
znano čosič ni samo dober košar
kar, temveč tudi vzoren študent.

* * *

Med prisotnimi novinarji je tudi 
večja skupina Nizozemcev, ki tu v 
Beogradu z navdušenjem sledijo 
vsem dogodkom. Kot kaže, je na Ni
zozemskem košarka naletela na u- 
godna tla. Navdušenje je namreč 
neizmerno, žal, pa je doslej njihova
reprezentanca ostala praznih rok.* * *

Tekmam tolažilne skupine sledi le 
malo novinarjev. Ti raje posedajo v
dobro založeni kavarni.* * *

Prvi igralec, ki se je poškodoval 
na tem evropskem prvenstvu, je cen
ter Španije Iradier, ki bo v tem
jinalu gledal tekme s klopi.

* * *

Pravijo, da kamor greš, srečaš Le- 
čida, ki bo letos treniral ljubljan
sko Olimpijo. To je seveda res, saj 
smo kot prvega znanca v Beogradu 
srečali prav bodočega ljubljanskega 
trenerja.

Branko Lakovič

V soboto in nedeljo bodo na raz
nih evropskih mestih na sporedu 
kvalifikacije za uvrstitev v polfi
nalna tekmovanja evropskega atlet
skega pokala. Moški skupini bosta 
tekmovali v Lizboni in Atenah, žen
ski pa v Madridu in Osijeku.

Jugoslovanke bodo v Osijeku brez 
večjih problemov osvojile pravico do 
nastopa v polfinalu.

Moška vrsta Jugoslavije, ki je bi
la na podlagi lanskih rezultatov u- 
vrščena direktno v polfinale, se bo
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PLAVANJE
WITTENBERG PIESTERITZ, 11. 

— Vzhodna Nemka Ulrike Tauber 
je postavila nov svetovni plavalni 
rekord na progi 200 m mešano s ča
som 2’18”83. Prejšnji rek.: 2’18”97.

16-letna Tauberjeva je pred tremi 
tedni postavila tudi svetovni rekord 
na 400 m mešano.

TENIS
PARIZ, 11. — V osmini finala 

mednarodnega teniškega prvenstva 
Francije v Parizu je Amerikanec 
Andrews premagala med moškimi 
posamezniki svojega rojaka Van Vil- 
lena s 6:2, 7:5, 0:6, 2:6, 6:3. An
drews se bo v četrtfinalu srečal z 
Italijanom Adrianom Panatto.

ATLETIKA . V RAZNIH MESTIH

V soboto start 
evropskega pokala

Na sporedu bodo kvalifikacije za polfinale

NOGOMET DREVI NA PROSEKU

Tržaška reprezentanca ZSŠDI 
v boju s Koprom za prvo mesto
V okviru «Turnirja prijateljstva» se bo v predtekmi

v

enajsterica goriškega ZSSDI borila s Sežano za 3. mesto
Danes se bodo na nogometnem i- 

grišču na Proseku odvijale finalne 
tekme prvega turnirja prijateljstva 
v organizaciji ZSŠDI. Prvi ave izlo
čilni tekmi sta bili na sporedu v to
rek zvečer, doseženi pa so bili pre
senetljivi rezultati.

V prvi tekmi je tržaška reprezen
tanca ZSŠDI visoko premagala re
prezentanco Sežane s čistim rezul
tatom 4:0. Lahko trdimo, da je to 
bilo največje presenečenje, saj nih
če ni pričakoval, da bodo varovanci 
trenerja Kozine nadigrali sežansko 
selekcijo. Tekma sama je bila na

visoki tehnični ravni in od začetka] Po končani tekmi so reške odboj- 
do kraja borbena, čeprav je bilo karice priredile borovkam zakusko,

- i • ______________________TWvii&nK-
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ODBOJKA V SKOPJU

Poslednji nastop 
SFRJ pred EP

V Zemunu bo skoraj istočasno tudi mednarodni ženski turnir

Po uspešnem nastopu na velikem 
mednarodnem turnihju v Sofiji bo
do najboljši jugoslovanski odbojkar
ji igrali še pred domačimi gledal
ci v Skopju. To bo obenem tudi zad
nji nastop jugoslovanske reprezen
tance pred evropskim prvenstvom 
pred domačimi gledalci. Kot je zna
no bo Jugoslavija igrala v kvalifi
kacijski skupini oktobra meseca 
prav v glavnem mestu Makedonije 
skupaj z Italijo, Madžarsko in sve
tovnim prvakom Poljsko. Poleg te
ga pa bo turnir v Skopju tudi zad
nji pregled slabosti pred zaključni
mi pripravami za nastop na doma
čem evropskem prvenstvu. Jugoslo
vanski odbojkarji se v letošnji se
zoni niso srečali z dvema od treh 
bodočih nasprotnikov v Skopju: s 
Poljaki in Italijani. S slednjimi pa 
bo prišlo do neposrednega obračuna 
na sredozemskih igrah in tako bo 
preverjena tudi moč Italijanov, ki 
bodo slej ko prej odločilni tekmec 
za uvrstitev v finale.

V Skopju bosta igrali dve jugoslo
vanski reprezentanci, članska in 
mladinska, poleg njiju pr še Romu
nija, Kuba, Češkoslovaška in Bol
garija. Zadnje tri reprezentance so 
izredno močne. Na turnirju v Sofiji 
so «plavi» odbojkarji premagali Ro
munijo in to po desetih letih nepre
kinjenih porazov. Na turnirju v Sa
rajevu jim je isti podvig uspel z 
Bolgari. Tako Kuba kot tudi Češko
slovaška sta v Sofiji odpravili Ju
goslavijo s 3:0. Glede na to, da 
igrajo Gvozdenovič in tovariši vse 
bolje in še pred domačimi gledal
ci, so možna tudi prijetna prese

nečenja.
Dva dni kasneje se bo pričel tu? 

di 12. «Poletni turnir» za ženske, in 
sicer v Zemunu. Poleg jugoslovan
ske izbrane vrste bodo igrale še od
bojkarice ZDA, Bolgarije in Romu
nije. Velike favoritinje za končno 
zmago so igralke Bolgarije in Ro
munije. Gostje iz Amerike in doma
činke pa se bodo potegovale za 3. 
mesto. G. F.

KOLESARSTVO
V nedeljo popoldne pa se je v Tr

stu odvijalo deželno prvenstvo ama
terjev tretje kategorije. Po izredno 
ostri in borbeni dirki si je naslov 
prvaka zagotovil Nicola Manferrari, 
medtem ko je bil Tržačan Zuzich 
četrti. O končnem izidu dirke je 
praktično odločil vzpon iz Boljunca 
do Lovca. Po startu v Sesljanu se 
je formirala majhna skupinica ko
lesarjev, ki so skušali sami priti do 
cilja, vendar jih je po treh krogih 
iz Sesljana do Proseka in nazaj u- 
jela glavnina, tako da so tekmo
valci složno nadaljevali do Boljun
ca, kjer je šestim kolesarjem uspe
lo, da so si priborili polminutno 
prednost, nakar je bil Manferrari 
najhitrejši v sprintu.

Deželnega prvenstva sta se udele
žila tudi mladi Sosič in Bonanno. 
Predvsem prvi se je dobro izkazal 
in dokazal, da je kljub pomanjklji
vemu treningu, saj ni imel zaradi 
šolskih obveznosti časa za trenira
nje, dobro pripravljen ter bi moral 
v poletnih mesecih dokazati, česa 
vsega je zmožen.

igrišče zaradi dežja namočeno z 
vodo.

V drugi tekmi večera, ZSŠDI Go
rica — Koper, je bilo potrebno stre
ljanje enajstmetrovk za določitev 
zmagovalca, ker se je rezultat po 
regularnem času pač ustavil pri 
stanju 1 proti 1. Tekma je bila zelo 
zanimiva in prikazan je bil zadovo
ljiv nogomet. Na strani Koprčanov 
smo videli bolj tehnično igro, na ka
tero so predstavniki ZSŠDI iz Go
rice odgovarjali s požrtvovalnostjo, 
saj so se trudili Skozi vso tekmo in 
so tudi zaslužili neodločen rezultat. 
Pri streljanju enajstmetrovk pa so 
Koprčani manj zgrešili ih osvojili 
so tekmo z rezultatom 5:4.

Danes bosta na sporedu finalni 
tekmi ob 19. uri za 3. mesto (Se
žana — ZSŠDI), ob 21. uri pa za 1. 
mesto (Koper — ZSŠDI Trst).

Vsako predvidevanje je tvegano, 
saj so bile po prikazani igri skoraj 
vse ekipe izenačene. Vsekakor pa 
so možna tudi prijetna preseneče
nja.

ODBOJKA

PRIJATELJSKA TEKMA 
NARAŠČAJNIC

Uspešno ptovanje 
borovk na Reki

Centar (Rijeka) — Bor 3:2 
(7:15, 17:15, 11:15, 15:6, 
15:11)
CENTAR (Rijeka): Kovač, Bu- 

zuk, Bezina, Lesica, Šmidlehar, 
Kozjak, Devčič, Miljevič, Pulič, Ši- 
mara, Vasiljev, Bazanovič.

BOR: Jazbec, Fičur, Mahne,
Glavina R., Zupančič, Castellani, 
Kalc, Glavina A., Kosor, Kus. 

SODNIKA: Škiljan in Stipaničev. 
V nadaljevanju medsebojnih pri

jateljskih odnosov med slovenski
mi tržaškimi društvi in odbojkar
skim klubom Rijeka je bila v so
boto odigrana v hrvaškem mestu 
povratna prijateljska tekma nara- 
ščajnic. V prvi tekmi v Trstu so 
zasluženo in prepričljivo zmagale 
borovke s 3:1. Na Reki pa so do
mačinke, nekoliko ojačene, zaigrale 
kot prerojene in tekma je bila ze
lo izenačena in za kategorijo nara- 
ščajnic na dobri tehnični ravni. _ 

Obe šesterki sta se izkazali z 
dobrimi servisi in z uspešnim pre
strezanjem istih, šepala sta pa ne
koliko oba napada, ki sta prišla do 
veljave le občasno, kajti obrambi 
sta delovali zelo dobro. Videli smo 
uspešne bloke, v katerih so se iz
kazale nekatere borovke in reše
vanje žog iz brezupnih položajev, 
kar je dalo tekmi agonistični za
gon.

ki so jo same pripravile. Družab 
nost se je tako razvila v medseboj
ni pogovor, kar je poleg tehnične
ga nastopa važnejša plat teh sti
kov. Predlagano je bilo celo, da bi 
taka srečanja postala tradicional
na, tako da bi se najmlajše člani
ce obeh društev še pobliže spozna
vale.

NOGOMET
ZURICH, 11. — Mednarodna nogo

metna zveza FIFA je suspendirala 
nogometne zveze osmih držav, ker 
niso v redu plačale letne članarine 
tej organizaciji. Kaznovane so bile 
nogometne zveze Burundija, Daho- 
meja, Gabona, Madagaskarja, Mav
retanije, Sierre Leone, Nepala in 
Dominikanske republike.

* * *

KOLN, 11. — Zahodnonemška e- 
kipa Kdln je kupila 28-letnega jugo
slovanskega nogometaša Miodraga 
Petroviča, ki je doslej igral za švi
carski klub Servette.

* * *

BREMEN, 11. — Za zahodnonem- 
ško ekipo Werder iz Bremna bo v 
prihodnji sežorii nastopal tudi' naj
boljši igralec ganske reprezentan
ce, 24-letni Ibrahim Sunday.

KOLESARSTVO
PROSINONE, 11. — Ruggero Gial- 

dini je osvojil 2. etapo mednarodne 
amaterske kolesarske dirke po Ita
liji. Trenutno je tudi na prvem me
stu skupne lestvice.

OBVESTILO
Slovenski pomorski klub ČUPA 

obvešča, da se bo v soboto, 14. 
junija pričela v Sesljanu jadral
na šola za odrasle.

Šola bo v juniju vsako soboto in 
nedeljo, od 9. do 17. ure. Prija
vite se lahko tako, da plačate vpis
nino 15.C00 lir (za člane 7.500 lir) 
pri Kmečki in obrtniški posojil
nici na Opčinah.

V okviru proslav 30. obletnice 
osvoboditve

prirejata
Športno združenje BOR 

in Prosvetno društvo 
SLAVKO ŠKAMPERLE 

danes, 12. junija ob 20.30 
na stadionu «1. maj»

FILMSKI VEČER 
Aljoše Žerjala 

in
predavanje

dr. Karla Šiškovič? - Mitka 
MLADINSKE ORGANIZACIJE 

OSVOBODILNE FRONTE
Vabljeni vsi člani in prijatelji 

obeh društev

v naslednjih dneh razkropila na vse 
vetrove.

Konec tedna bosta v Budimpešti 
tekmovala med drugimi obetajoča 
Galušič (hitra hoja) in Savič, ki 
je s časom 1’47” na 800 m postal 
močno dopolnilo Sušnju. Skakalec v 
višino Danjel Temin bo nastopil v 
Moskvi na velikem mitingu za «Me
morial bratov Znamenski», Sušanj 
in Alebič pa bosta 17. junija tekla 
v Pragi.

V Stuttgart bodo potovali Stekič 
(daljina), Pisič (sprint) in Jelica 
Pavličič (sprint), končno pa se bo
sta iz Prage v Varšavo za «Memo
rial Kusočinskega» preselila še Ale
bič in Sušanj. Pridružil se jima bo 
še srednjeprograš Božinovič, ki bo 
imel edinstveno priliko, da državni 
rekord na 1500 m povede pod 3’40”.

* * *
V petek in soboto bo v Milanu le

tošnje italijansko klubsko atletsko 
prvenstvo. Z majhnimi izjemami bo
do na startu skoraj vsi najboljši a- 
tleti in atletinje. Pri moških je fa
vorit ALCO iz Rietija, pri ženskah 
pa SNIA iz Milana. Predstavništva 
iz naše dežele ne bo.

V drugi jakostni skupini bo v mo
ški konkurenci v Mantovi nastopil 
videmski Libertas.

k. b.

NOGOMET
Italijanski pokal

V tekmovanju za italijanski nogo
metni pokal bodo danes odigrali te 
tekme:

A skupina
Fiorentina — Roma 
Torino — Napoli 
B skupina 
Bologna — Inter 
Milan — Juventus
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Cassiusa Claya, ki bo v kratkem branil svoj naslov svetovnega prvaka 
težke boksarske kategorije proti Britancu Bugnerju, so na poti proti 
Kuala Lumpurju pričakala ob vmesnem postanku v Taipehu mlade Ki
tajke ter ga poprosile za podpis in spominski posnetek. Ugodil jim je

v obojem

ODBOJKA NA TURNIRJU ZA «POKAL P. ŠPACAPANA»

Šesterka goriškega Doma 
startala z dvema zmagama

Danes bodo domovci igrali proti ekipi Lambertin Sportivo

V ponedeljek se je v Gorici pri
čel 6. odbojkarski turnir za «Pokal 
Petra Špacapana», ki ga organizira 
ŠD Olympia.

Šesterka Doma iz Gorice, ki je že 
v prvem dnevu turnirja nastopala, 
je pričela turnir z dvema zapored
nima zmagama in tako zasedla pr
vo mesto v B skupini ter napredo
vala v četrtfinale tega turnirja.

Dom je v ponedeljkovih nastopih 
najprej premagal Lambertin Spor
tivo B in nato še PAV Natisoma, 
obe z izidom 2:0.
Dom — Lambertin Sportivo B 

2:0 (15:5, 15:10)
V otvoritveni tekmi se je Dom 

spoprijel s šesterko, ki nastopa v
2. moški diviziji. Dom je v tem na
stopu brez velikih težav izbojeval 
zmago, saj je ekipa iz Vidma po
prečna in neizkušena. V prvem se
tu je Lambertin zbral le pet točk. 
Dom — PAV Natisonia 2:0

(15:11, 15:13)
V drugem nastopu se je Dom spo

prijel z ekipo PAV Natisonia iz 
vasi San Giovanni al Natisene (Vi
dem), ki je letos nastopala v D ligi.

Domovci so proti tej šesterki do
bro zaigrali, tako da jim nasprotnik 
ni bil kos.

V prvem setu je Dom dobro za
ustavljal napade nasprotnikov, ki mu 
je težko prišel do živega. V drugem 
setu pa so domovci popustili in do
volili igralcem PAV, da so se od
daljili. Vse je kazalo, da bo moral 
Dom ta set prepustiti nasprotniku, 
toda v ključnih trenutkih so «belo- 
rdeči» ponovno poprijeli in pričeli

nadomeščati zamujeno ter so tako 
zmagali še v tej tekmi.

S to drugo zmago so si domovci 
tudi zagotovili prvo mesto na končni 
lestvici B skupine tega turnirja.

V zadnjem nastopu B skupine je 
PÀV Natisene premagal Lambertin 
Sportivo B z 2:0.

Končna lestvica B skupine:
Dom (Gorica) 4 2 2 0
PAV Natisonia 2 2 11
Lambertin Sportivo B 0 2 0 2

Ekipi Dom ih PAV Natisonia na
predujeta v četrtfinale turnirja, do- 
čim je Lambertin Sportivo B izločen.

Ekipe so nastopale v sledečih po
stavah:

PAV Natisonia: Sfiligoj, Vinuti, 
Novello, Bariossi, Capello, Zucco in 
Beltrame.

Lambertin Sportivo B: Almaccole, 
Sodorman, De Biase, Milocco, Liva- 
ni, Aldegbeni, Anoli, Lubrano.

Dom (Gorica): Faganel, Klanj
šček, Komel, Prinčič, Černič, But- 
kovič, Zuianigh, Gergolet, Devetak, 
Peric, Sossou.

Danes nastopa Dom
Goriška šesterka Dom bo drevi 

nastopila v četrtfinalu. Nocojšnji na
sprotnik «belo-rdečih» bo moštvo 
AGI iz Gorice, ki je zasedlo drugo 
mesto v E skupini.

AGI je letos nastopil v prvenstvu
3. moške divizije. Tekma Dom — 
AGI bo drevi, ob 20. uri v telovad
nici AGI (Largo Culiat 2) v Gorici.

Za to tekmo so bili sklicani vsi 
igralci Doma, ki se bodo morali 
zbrati ob 19.30 pred zgoraj ome
njeno telovadnico.

Druga tekma večera v isti telo
vadnici pa bo PAV Despar (Videm) 
— PAV Natisene (S. Giovanni al Na
tisene) s pričetkom ob 21. uri.

I. K.

ATLETIKA
Tržaški občinski stadion bo v so

boto gostil tekmovanje deklet. Tek
movale bodo naraščajnice, mladin
ke in članice.

ŠZ Bor bo med mladinkami nasto
pilo z Loredano Kralj, ki bo predvi
doma metala kroglo in disk. V tej 
zadnji panogi ima lepe možnosti za 
uspeh, verjetno pa v številkah ne 
bo napredovala, ker ji zaradi šol
skih obveznosti primanjkuje trening.

V mlajši kategoriji bosta tekmo
vali Irena Tavčar (disk in krogla) 
in Alma Gruden (verjetno 800 m). Od 
prve pričakujejo zmago v metu kro
gle in morda tudi napredek proti 
10,50 m. Tavčarjeva je postala z no
vim slogom metanja zanesljiva in 
trenutno je tudi v dobri formi. Al
ma Gruden se bo najbrž odločila za 
tek na 800 m. Leži ji sicer bolje dalj
ša proga 1500 m, trener pa ne svetu
je prepogostih naporov v tem teku. 
Tretja Borova naraščajnica Sonja 
Antoni ima lažje nategnjeno miši
co in bo iz previdnosti počivala.

V nedeljo zjutraj bo tekmovanje 
dečkov in deklic. Bor, ki je v dveh 
prejšnjih prireditvah privedel do 
starta po 34, oziroma 57 atletov, bo 
tokrat nastopil zaradi organizacij
skih težav z manjšim številom a- 
tletov.

k. b.

Janko kersnik: L

CIKLAMEN
Z današnjim dnem začenjamo v podlistku objavljati 

prvega izmed dveh kratkih, med sabo povezanih romanov 
Janka Kersnika, ki smo ju izbrali za branje v poletnih dneh. 
Zanju se nismo odločili samo zaradi dejstva, da sta pač to 
dve klasični deli iz slovenske književnosti, teveč tudi zato, 
ker ]e v naših razmerah marsikatera misel in sodba še 
zmeraj aktualna.

Ciklamen je izšel leta 1883. V njem je pisatelj v pisani 
gneči povprečnih uradniških in malomeščanskih domoljubov 
ali narodnih odpadnikov v majhnem slovenskem trgu oži
vil tudi idealno, vendar stvarno mogočo podobo liberalnega 
izobraženca. Ta išče ljubezensko in življenjsko srečo pri 
tuji koketi, dokler je ne najde, osramočen in zatajen, kjer 
je nekoč ni hotel videti.

Dve leti pozneje objavljeni Agitator pa je nekako nada
ljevanje tega romana in obravnava tedanje politične boje. 
V to trško sredino postavi pisatelj preprostega in zdravega 
narodnega «agitatorja», ki ni niti romantičen revolucionar 
niti zagrenjen pesimist, kakršne zasledimo v naši tedanji 
literaturi, temveč povprečen slovenski visokošolec, ki si z 
delom služi sredstva za študij. Tudi on sicer spozna grenko
bo padca, ampak to ga ne zlomi, marveč samo še utrdi v 
njegovem boju za pravice svojega naroda.

Bilo je pred nekoliko meseci, ko sem lepo nedeljo po
poldne stal v pisarni pred svojo mizo ter pogledoval zdaj 
ven skozi okno proti jasnemu obnebju, zdaj zopet na kopo 
pisem in aktov, ležečih v predalih pred menoj. Bil sem v 
onem dolgočasnem položaju, v katerem človek ne ve, česa bi 
se lotil, niti kaj bi storil niti kam bi šel, da bi prosti čas 
jasnega nedeljskega popoldneva pošteno porabil in — pobil. 
Vsak človek ima take ure, v katerih nima gotovega opravka 
in v katerih mu niti slučaj noče vplivati na voljo, da bi jo 
nagnil v to ali ono opravilo.

In tako sem, dejal bi, mehanično odrl nekaj predalov 
pisalne mize ter jel pregledovati in premetavati lističe, pisma 
in zavitke, ležeče v silnem neredu po njih. Iskal nisem ni
česar in tudi v red jih nisem spravljal ; čemu tudi? Tu je bi
la še stara študentovska korespondenca, mladostne bedarije, 
sem ter tja že pozabljen opomin pozabljenega ali pa odprav
ljenega manihejca, krojačevi računi, nekoliko gimnazialnih 
spričeval, nekaj «zaljubljenih pisem», katera sem — kaj 
morem zato — še enkrat vestno prečital in v katerih je 
ležalo izjemno še nekaj suhih cvetic ali peres — vse križem 
mi je sililo v roke. Dober spomin mi je skoro navječ po
magal, da sem takoj vedel in znal, v katero dobo spadajo 
te ali one stvari — namreč ženska pisanja, saj ta so na
vadno brez datuma. Naenkrat se mi pokaže iz vsega 
papirnega kaosa rumen zavitek, in ko ga razganem, ugle
dam v njem majhno posušeno, dobro ohranjeno cvetico 
ciklamen ali, kakor ji pravimo pri nas, korček. Osupnjen 
sem obračal listič s cvetico na vse strani — nisem vedel 
v prvih trenutkih, kam, v kateri čas, v katere dogodke bi 
jo del. Pa tu doli v kotu je stalo nekaj zapisanega; bilo je 
iz Fausta:

HOMUNCULUS : Ein guter Rat ist auch nicht zu ver- 
schmahn.

MEPHISTOPHELES:-------------------Wir wollen’s
welter sehn.

To prebravšemu, se je odprla mojemu spominu cela 
dolga vrsta dogodkov, v katerih mi sicer ni bilo nikdar 
odmenjena nobena aktivna vloga, kateri pa so mi ven
dar zdaj vstajali s čudno, neumljivo silo pred duševnim 
očesom.

Položil sem zavitek s suho cvetico vred nazaj v predal 
in jel sem pisati to povest.

PRVO POGLAVJE

Pet let je minilo, kar je davkarski adjunkt Josip Megla 
zadnjo predpustno soboto popoldne zamišljenega, skrbnega 
obraza hodil gor in dol po svojem stanovanju, majhni, nizki 
sobi pri tleh ne posebno znatne hišice v Borju.

Borje }Q trg na Kranjskem — imenovati ga hočemo tako, 
da pravega imena in diskretno ne izdamo — šteje skoro tisoč 
prebivalcev ter je središče borjanskega političnega okraja. 
Tu imamo okrajno glavarstvo, sodnijo in davkarijo in ko
likor je še drugih po naši upravi potrebnih oblastev. Da trg 
ni brez župana in dekana, tega ni treba omenjati celo 
finančna straža ali, kakor ji ljudstvo pravi, «iblajtarji» so 
zastopani. Poleg teh uradnih dostojanstvenikov biva v trgu 
tudi primerno mnogo premožnih obrtnih in trgovskih rodo
vin, katere smemo glede izobraženja staviti kolikor toliko 
v eno socialno vrsto z uradnimi osebami. In kadar osnuje 
čitalnica v trgu veselico, pošlje tudi bližnja okolica, kjer 
biva po raznih gradovih in gradičih nekaj gospode, dobršno 
število obiskovalcev.

Taka veselica, katera je bila naznanjena za pustno ne
deljo zvečer v borjanski čitalnici, ali — da prav rečemo — 
taka «beseda» bila je vzrok, da je davkarski adjunt Josip 
Megla hodil prejšnjo soboto popoldne tako zamišljen in 
očitno poln težkih skrbi po svoji majhni sobi od vrat do 
edinega okna in zopet nazaj od edinega okna do vrat ter

neprenehoma segal si z razklenjenimi prsti leve roke v svoje 
goste rumene lase.

Z desnico pa se je pri vsakem desetem koraku potipal 
za vrat, okoli katerega si je bil ovil debel robec. Pri tem 
je poskušal pokašljevati ter polglasno intonirati nizke in 
visoke glasove. Pa hripavi so bili vsi. In čim dalje je po
skušal, tem obupneje je pogledoval proti stropu.

«Kaj bo, kaj bo!» zaječal je nekolikokrat, potipal se 
zopet za obvezani vrat, z levico pa preril si lase ter potem 
melanholični pogled vrgel na mizo pri oknu, kjer so ležale 
že tri prazne jajčne lupine. Potem pa je z globokim vzdihom 
obrnil pogled k tlom, tja sta njegovi silo obširni nogi 
tičali v čisto novih, za ples pripravnih čevljih. Od tod so mu 
silile oči na posteljo, kjer je ležala nova črna suknja, tako 
deviška, kakor jo je krojač dal iz svojih rok. Poleg nje pa 
je bilo videti par novih, prav masleno rumenih rokavic in 
bel, tudi nov ovratnik, vse tako, kakor bi bilo na ogled 
razstavljeno. Pa še nekaj je bilo tam in na tem je oko ubo
gega Josipa Megle s silnim veseljem in dopadeniem obvi
selo, a v drugem trenutku že tembolj se zmračilo. Bil je 
to visok črn cilinder, nad navadno mero širokokrajen ; svetil 
se je tako, da mu je tudi površen opazovalec lahko prisodil, 
da ga je še pred kratkim gladil in likal klobučar. Ta klobuk 
je Megla vzel čez nekoliko trenutkov melanholičnega po
gledovanja varno s postelje ter stopil pred zrcalo in na
stavil si ga jako skrbno na glavo. Poveznil se mu je skoro 
do ušes; a to Megle ni motilo.

«Oh, oh, kaj bo, če bom jutri tako hripav!» vzdihnil 
je zopet. Potem je stopil nekoliko korakov nazaj, snel cilin
der, prijel ga ob robu s palcem in kazalcem desne roke, 
komolec pritisnil k telesu ter tako klobuk predse moleč sto
pal lahkih nog proti zrcalu. Pred njim pa se je elegantno pri
klonil in potem zopet jako zadovoljen sam s seboj poveznil 
klobuk na glavo.

( Nadaljevanje sledi )
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PO ZMAGI PRISTAŠEV POVEZAVE ANGLIJE Z EGS

Preosnova angleške vlade: 
Heath sprejema zahteve «Cityja»

Angleški premier pa ni ponižal svojega strankarskega nasprot
nika: zaupal mu je mesto ministra za energetske vire

LONDON, 11. — Edward Heath je 
izvedel preosnovo laburistične vlade 
po ljudskem referendumu, na kate
rem so pristaši povezave z EGS 
prejeli več kot dve tretjini glasov.

Že vnaprej se je vedelo, da bo 
v tem primeru zletel s stolčka mi
nistra za industrijo Anthony Wedg- 
wood Been, ki je med kampanjo 
za referendum odločno zastopal sta
lišča proti EGS. Toda sedanji bri
tanski premier je v svoji politiki 
zelo previden, da ne rečemo celo 
zvit, saj ni hotel ponižati svojega 
političnega nasprotnika (v zvezi z 
EGS) Beena, temeveč mu je ponu
dil ministrstvo za energetske vire, 
kar je prizadeti tudi sprejel. Been 
je pogorel ne samo zaradi svojega 
nasprotovanja nadaljnji povezavi 
Velike Britanije z EGS, temveč, 
morda, predvsem zaradi svojega od
nosa do angleške zasebne industrije 
in zasebnih finančnih mogotcev. 
Bivši minister za industrijo je bil 
znan kot levičar in zato ga «City» 
ni trpela ter zahtevala njegovo 
glavo. Heath se je vdal tem zahte
vam, toda svojega strankarskega to
variša ni hotel ponižati, temveč 
mu je ponudil zelo odgovorno me
sto pri ministrstvu za raziskave e- 
nergetskih virov v severnih morjih. 
V Angliji računajo, da bo ta drža
va postala skoraj samostojna gled 
dobave petroleja že okoli leta 1980. 
Minister Been bo imel torej veliko 
možnosti, da se uspešno udejstvuje 
pri izvajanju te naloge.

Toda Heath je bil pri tem zelo 
previden ter ni hotel prizadeti samo 
strankarske levice, temveč je uda
ril tudi po desnici. Med drugimi 
je spravil s položaja ministra za 
prosveto Rega Prenticea, ki so 
zavzel sedaj položaj ministra za 
odnose z državami v razvoju. To 
ministrstvo je do sedaj vodila Ju
dith Hart, ki je bila na približno 
istih stališčih kot Been. Hartova ni 
sprejela nekega drugega ministrske
ga mesta ter se je odpovedala 
članstvu v vladi. Prentice je zme
ren laburist, ki je bolj blizu kon
servativcem.

V teh razmerah začenja Edward 
Heath svojo novo pot v vodstvu 
politike Velike Britanije. Ko je si
noči sporočil spodnji zbornici rezul
tate referenduma ter sklepe o spre
membah v vladi, je premier izrazil 
željo, da bi prenehale razprtje, ki 
so se pojavile v zvezi z referen
dumom o EGS. številni poslanci, 
tudi laburistični, pa niso bili tega 
mnenja ter so protestirali na način, 
ki je svojstven angleškemu parla
mentu in kjer so dovoljeni le zelo 
pohlevni protestni izrazi. Angleški 
premier pa je premeten politik, 
ki se ne ustraši vsakdanjih težav, 
temveč skuša v okviru neke dolo
čene politike (ki sedaj precej cika 
na desničarske posege) spraviti an
gleško gospodarstvo iz zagate.

V zadnjih časih je britanska pla
čilna bilanca izkazovala ogromen 
deficit, se pravi, da je država mno
go več uvažala, kot izvažala. V fi
nančnem letu 1974/75 je deficit zna
šal okoli 8.500 milijard lir, kar je 
bilo še enkrat več kot v prejšnjem 
letu. Sedaj znaša skupni deficit an
gleške države okoli 76.000 milijard 
lir. Angleži upajo, da bodo s po
vezavo z Evropo popravili to stanje. 
Zahodnonemški državniki in ekono

misti pa se bojijo, da bo morala 
ZRN plačevati še nekaj let angle
ške dolgove.

V prvem trimesečju letos pa je 
deficit britanske plačilne bilance 
padel za 342 milijonov funtov šter- 
lingov, kar je precej manj kot v 
zadnjem trimesečju lanskega leta. 
Izboljšave so zabeležili med drugim 
tudi na področju uvoza petrolejskih 
proizvodov.

V Tuzli se je začel proces 
proti petim nacionalistom

TUZLA, 11. — Pred senatom okrož
nega sodišča v Tuzli se je danes 
začelo sojenje skupini občanov, ki so 
obtožem sovražne dejavnosti. Na za
tožni klopi so se znašli Teufik Seli- 
movič, Ahmet Delibegovič, Dušan Gla- 
močanin, Haiid čokič, Seniha Hodžič 
in Fadil čokič. Kot je sporočil o- 
krožni javni tožilec v Tuzli, so po 
opravljeni preiskavi vložiti proti ome
njenim obtožnico, in sicer zaradi ute
meljenega suma, da so storili kazni
va dejanja sovražne propagande, pod
pihovanja nacionalne nestrpnosti in

kršitve ugleda države, njenih orga
nov in predstavnikov. Z izvedenimi 
dokazi med preiskavo, ki podkreplju
jejo delna priznanja obtoženih, je po 
besedah okrožnega javnega tožilca 
Svetislava Šogoroviča ugotovljeno, da 
so obtoženi večkrat in na različnih 
mestih lani in v začetku tega leta 
sovražno delovali proti Jugoslaviji z 
dogmatsko-birokratskih in nacionali
stičnih pozicij, zlonamerno in neres
nično prikazovali družbeno-politične 
razmere v državi, izzivali in podpi
hovali nacionalno mržnjo in razdor 
med narodi in izpostavljali posmehu 
SFRJ in njene najvišje predstavnike.

Obtoženi (med njimi je določeno 
število pripadalo razlaščenim tehnobi 
rokratskim silam) so imeli pretežno 
nacionalizem za osnovo zbiranja in so 
svojo sovražno dejavnost usmerjali v 
napade na najbolj vredne dosežke in 
pridobitve jugoslovanske socialistične 
revolucije, bratstva in enotnosti, sa
moupravnega sistema in neuvrščene 
politike SFRJ. Omalovaževali so tudi 
in grobo žalili najvišje funkcionarje 
jugoslovanske socialistične samouprav
ne skupnosti, je še sporočil okrožni 
javni tožilec v Tuzli.

V. B.

ZLOČIN ALI
PROMETNA NESREČA?

Skupina britanskih egiptolo
gov je včeraj na televiziji raz
galila skrivnosti 15-letnega de
kleta, ki je umrlo v tragičnih 
okoliščinah za časa kraljice 
Kleopatre. Preden bo zaklju
čena preiskava pa bo treba še 
veliko časa, najbrž poldrugo le
to, da bodo strokovnjaki lahko 
z gotovostjo rekli, če gre za 
zločin ali za nesrečo.

V skupini, ki jo vodi znana 
znanstvenica Rosalie David, je 
tudi zobozdravnik Frank Lee, 
ki je 'zdravil' faraona Tutanka
mona, ko so v Londonu priredili 
veličastno razstavo posvečeno 
stari egipčanski civilizaciji. 
Roentgenski pregled dekletove 
mumije je pokazal, da je dekle 
umrlo v tragičnih okoliščinah: 
obe nogi sta zlomljeni, rebra 
so poškodovana in lobanja pre
bita. Zakaj?

Mnenja raziskovalcev so de
ljena: romantične duše menijo, 
da je bila pretepena do smrti, 
morda ker je zanosila, ne da 
bi bila omožena; racionalisti pa 
zagovarjajo domnevo «promet
ne nesreče». Dekle naj bi po 
njihovem mnenju podrl bojni 
voz. To bi bila prva znana žr
tev prometne nesreče v člove
ški zgodovini.

Namen znanstvenikov vseka
kor ni le razvozlati kriminalko, 
saj je to le postransko vpra
šanje. Nekroskopski pregled 
tkiv bo namreč dal pomembne 
informacije o kužnih boleznih 
v starem Egiptu ter druge po
membne podatke znanstvenega 
in zgodovinskega značaja.

TRŽAŠKI DNEVNIK

IZIDI NA SLOVENSKIH VIŠJIH SREDNJIH ŠOLAH
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HUDA NESREČA NA DELU NA SARDINIJI

Žerjav zadel ob vod visoke napetosti: 
trije delavci ob življenje pri Nuoru
Nesrečneži so bili zaposleni pri družbi, ki ima v zakupu gradnjo industrijske
ga vodovoda v Bolotani - Sindikati: Sodstvo naj poseže proti podjetjem, 
ki ne spoštujejo varnostnih ukrepov - Protestna stavka delavcev v Nuoru

DRŽAVNI ZNANSTVENI LICEJ 
«FRANCE PREŠEREN»

I. a
Dunja Albi, Štefan Bachi, Katja 

Berdon, Klavdij Cernoli, Erika Cos- 
sutta, Eva Fornazarič, Dimitrij 
Gruden, Katja Kalc, Ana Kosor, 
Rado Race, Giorgio Scabar, Irena 
Zupančič. Šest dijakov ima poprav
ne izpite, dva sta bila odklonjena.

I. b
Barbara Calzi, Viviana Giuliani,

Boris Lozei, David Malalan, Mau
rizio Pahor, Aleksondra Jertot,

■ Marko Rismondo, Robert Sarazin, 
j Franko Škerla va j. Iztok Smotlak,
■ Tanja Smotlak, Patrizia Tercic, Jo- 
Ì sip Terčon, Andrej Udovich, Marta 
j Verginella. Rosanda Volk. Sedem 
j dijakov ima popravne izpite, dva 
j odklonjena.
{ II. a
j Erika Briscik, Milan Bufon, In
grid Carli, Vera Crevatin, Marija 
Emili, Aleksander Koren, Mirjam 
Levstik, Klavdij Lorenzetto, Marija 

! Lozej, Marina Milic, Graziella Na- 
; bergoi, Suzana Pertot, Ausonia Pra- 
| sel, Elena Sisti, Ivo Starc, Walter 
| Svara in Sonja Vegliach. Trije dija- 
1 ki imajo popravne izpite, eden ne- 
, ocenjen.
{ II. b
! Klavdij Cibic, Ana Ciuk, Katja
Danieli, Aleksandra Don, Sonja Jaz
bec, Giorgio Krečič, Aleksander 
Mazzucca, Rozana Pettirosso. Ro- 
zana Purger, Tanja Škabar, Giu
liana Sossi, Egon Stocca, Verenka 
Tercelli, Silvano Tercich. Aleksan
dra Udovich, Walter Ukmar. Dva 
dijaka imata popravne izpite.

III. a
Xenia Brass, Igor Coretti, Jasna 

Merku, Teodora Meulia, Cinzia Ni- 
brandt, Franko Perco, Nevo Rado
vič, Eva Hosner, Sonja Stavar, Pe
ter Stocca, Alojz Milko Vitez. Pe
ter Žerjal. Trije dijaki imajo po
pravne izpite.

III. b
Borie Artač, Marko Bitežnik, Mar

ko Ferluga, Marko Filippi, Arian
na Kapun, Vida Legiša, Ingril Lo
zar, Renato Mihelčič, Robert No
vello, Walter Pertot, Fulvia Pre- 
molin, Marina Sturman in Robert

NUORO, 11. — Po včerajšnji ne
sreči na otoku Capri, kjer so se 
štirje delavci zadušili v bazenu za 
čiščenje grezničnih voda, je tudi 
danes dan žalosti za italijanske de
lovne ljudi: v Ottani pri Nuoru je 
električni tok ubil tri delavce, 
so bili zaposleni na gradbišču in
dustrijskega vodovoda. Žrtve ne
sreče so 30-letni Giuliano Tilocca 
iz Bolotane, 25-letni Angelo Floris 
z Orgosola in 20-letm Giuseppe Frau 
iz Oniferija pri Nuoru, medtem ko 
je bil Giuseppe Faeda iz Porto 
Torresa laže ranjen.

Omenjeni štirje delavci, ki so za
posleni pri podjetju Chitumbi iz 
Monze (to ima v zakupu delo za 
vodovod in za gradnjo tovarne «Me
tallurgica del Tirso»), so s pre
mičnim žerjavom peljali 24 metrov 
dolgo kovinsko cev namenjeno in
dustrijskemu vodovodu. Faedda je 
upravljal žerjav, ostali trije pa so 
hodili ob težkem vozilu in držali 
cev, da ne bi nihala. Žerjav je 
imel povsem dvignjeno roko, da se 
cev r.c bi dotikala tal. Ko je za
vozil na poljsko pot proti gradbi
šču, je roka trčila ob vod visoke 
napetosti: 40 tisoč voltov je uda
rilo z vso svojo silo na nesrečneže. 
«Sunek» je bil tako močan, da je 
Faedda kar vrglo iz kabine (zato 
se je rešil), medtem ko so bili Ti
locca, Floris in Frau pri priči mrtvi.

Faedda, čeprav ranjen in pod šo
kom, je stekel do gradbišča po po
moč. Dežurni zdravnik je pritekel 
med prvimi na kraj nesreče, a za 
nesrečne delavce ni bilo več po
moči. Pretor iz Macomera dr. Pas

ki i sanisi je odredil preiskavo, da bi 
ugotovili morebitne odgovornosti. 
Kmalu nato so trupla nesrečnežev 
prepeljali v mrtvašnico bolotanske 
bolnišnice, kjer so še ra razpolago 
sodni oblasti.

Sindikalna federacija je v znak 
protesta takoj napovedala protestno 
stavko in v pokrajini Nuora so de
lavci prekrižali roke že danes po
poldne. Sindikati so nadalje objavili 
tudi izredno ostro sporočilo, v ka
terem najstrožje obsojajo pomanjk
ljivost varnostnih ukrepov, hkrati 
pa pozivajo sodstvo, raj kazensko 
ukrepa proti tistim podjetjem, ki 
zanemarjajo varnost delavcev. «Trd
no prepričani — se zaključuje spo
ročilo — da je človeško življenje 
pomembnejše od proizvodnje, po
navljamo svoj poziv delavcem, naj 
zavrnejo delo, če je njihovo življe
nje v nevarnosti.»

Prav tako ostro je sporočilo vse
državne zveze delavcev kovinarske 
stroke FLM, ki postavlja na zatož
no klop podjetja, ki sprejemajo de
la v zakup. Odstotek nesreč v teh 
podjetjih je znatno višji, ker so 
varnostni ukrepi skrajno pomanjk-

STRAHOTNA TRAGEDIJA V NEAPELJSKEM PREDMESTJU BARRA

Oce, mati in trije otroci 
zgoreli v bornem stanovanju

Požar, katerega vzrok je domnevno kratek stik, je presenetil družino 
v snu - Le dva dečka sta se čudežno rešila - Pomoč prišla prepozno?

Ijivi, delovni urnik pa nadvse na
poren. Da bi naredile konec tem 
zločinom proti delavcem, so sindi
kalne organizacije sklenile, da bo
do nastopile z izredno odločnostjo, 
da dosežejo korenito spremembo po
gojev dela v zakupu.

Sporočilo se zaključuje s pozivom 
vladi in sodstvu, naj strogo nasto
pita proti odgovornim podjetjem in 
zlasti proti tistim, ki so z neodgo
vornim ravnanjem zakrivili smrt 
Tilocca, Florisa in Fraua. Ob kon
cu sindikalna federacija izraža svo
je globoko sožalje družinam nesreč
nih delavcev.

Po včerajšnji nesreči na otoku 
Capri, kjer so izgubili življenje štir
je delavci, je občinska uprava pro
glasila na otoku dan žalovanja, po
litične stranke pa so v znak soža
lja prekinile volilna zborovanja. 
Svojcem nesrečnih žrtev je brzo
javno izrazil svoje globoko sožalje 
tudi predsednik republike Leone.

Zeriali. Trije dijaki imajo popravne 
izpite.

IV. a
Mara Antonini, Marina Cebulec,

Tatjana Černivec, Patrizia Don, Li
cia Furlan, Izabela Marega, Adrijan 
Obersnel, Aleksander Ota, Vilma 
Padovan, Davor Pečenko, Sandro 
Pertot, Fausta Sisti, Loris Tavčar 
in Melita Valil. Štirje dijaki imajo 
popravne izpite.

IV. b
Marija Doroteja Brecelj, Eddy 

Cante, Boris čok, Marina Gugliel
mi, Aleksej Kalc, Marija Legiša,
Willj Mikac, Igor Milic, Emil Pe- 
taros, Sonja Rebula, Malia Semez,
Boris Siega, Igor Starc, Mira Starc,
Majda Stubelj, Robert Sturman, A- 
leksij Timeus, Pavel Trampuš, Ta
tjana Volčič in Marta Žigon.

V V. a je bilo pripuščenih k 
zrelostnim izpitom vseh devet di
jakov, v V. b pa vseh 18.

Najboljši uspeh v posameznih raz
redih so dosegli: Eva Fornazarič 
(L a) Suzana Pertot (II. a), Peter 
Stocca (IH. a), Melita Valil in Da
vor Pečenko (IV. a) Jana Ban ,
(V a) Aleksandra Pertot in Iztok I Sonja Lozej, Zvonko Mihe, Giuliana

I. klasični licej
Bogdan Carli, Majda Gabrovec, 

Rozana Ghez, Silvana Glavic, Maj
da Kodrič, Patrizia Magnani, Eri
ka Mesesnel, Manuela Ruppel, To
maž Simčič in Anaroža Slavec,

II. klasični licej
Karla Blasina, Rozana Ghersin, 

Vilma Kjuder, Doriana Kofol, Sonia 
Milkovič, Sergij Stocca in Igor Vra- 
bez. Dva popravna izpita.

V III. klasičnem liceju je bilo 
vseh 23 dijakov pripuščenih k zre
lostnim izpitom.

Najboljši šolski uspeh so zabele
žili: Eva Zaghi (IV. v. g.), Patrizia 
Pettirosso in Vesna Sossi (V. v. g.) 
Erika Mesesnel (I. k. L), Vilma 
Kjuder (IL k. 1.) in Iztok Kodrič 
(III. k. L). V slovenščini pa so 
bili najboljši: Miran Cossutta (IV. 
v. g.), Lidija Rupel (V. v. g.). To
maž Simčič (L k. L), Igor Vrabez 
(II. k. L), Majda Jevnikap in Tanja 
Rebula (HI. k. L).

TRGOVSKI TEHNIČNI ZAVOD
I. a
Elizabeta Andlovič, Marko Ardui- 

ni, Viviana Brecelj, Erika Emili,

Smotlak (I, b), Rozana Pettirosso 
(II. b), Marko Filippi (III. b), Ma
rija Doroteja Brecelj (IV. b), Ser
gij Kukanja (V. b). Najboljši v slo
venščini pa so bili: Ana Kosor 
(La), Vera Crevatin (H. a), Nevo 
Radovič (HI. a) Patrizia Don 
(IV. a), Erika Scherl (V. a), Pa
trizia Tercic (I. b), Verenka Ter
celli (H. b), Fulvia Premolin (III. b) 
Emil Petaros (IV. b) in Ester Pre
gare (V. b). Vsi so bili nagrajeni.

KLASIČNI LICEJ 
«FRANCE PREŠEREN»

IV. višja gimnazija
Gualtiero Codarin, Miran Cossut

ta, Boris Devetak, Maja Lapornik, 
Barbara Skerlavaj, Ivo Terzon, E- 
va Zaghi. En dijak ima popravni 
izpit.

V. višja gimnazija
Majda Cossutta, Xenja Dobrila, E- 

va Ficiur, Stella Hrvatin, Patrizia 
Pettirosso, Irene Poropat, Neva Re
gent, Jasna Radošek, Lidija Rupel, 
Bruna Škabar, Vesna Sossi. Dva 
popravna izpita.

Pecchiar, Štefan Pegan, Rudolf Po
bega, Radivoj Racman, Jordan Re
bula, Nevio Regent, Rado Sedmach, 
Donka Sedmach, Zdravko Skupek, 
Nives Ukmar, Aleksander Žagar in 
Katarina Živec. Dva dijaka imata 
popravne izpite, eden odklonien.

I. b
Cvetka Adamič, Alfred Cibiz, Se

rena Kosina, Drago Gherlani, Mag
dalena Goiza, Sonja Komar, Fa
bijan Kraljič, David Lenissa, Pavel 
Lovrecich, Ivo Nabergoi, Katja Oio, 
Robert Pescatori in David Stepam 
čič. Sedem dijakov ima popravne 
izpite.

II. a
Damijana Brizzi, Patrizia Comari, 

Sonja čok, Danijel Gomisel, Ivan 
Gruden, Gracijela Metlika, Anama
rija Pahor, Robert Smotlak, Ivo 
Susich, Liviana Zorn. šest dijakov 
ima popravne izpite.

II. b
Marino Albi, Elizabeta Crizmarv 

eich, Marina Grillanz, Cinzia Mar- 
sich, Dario Milic, Dominik Pistan, 
Suzana Sossi in Marjan Versa, šest

dijakov ima popravne izpite, eden 
odklonjen.

III. a
Mariza Batich, Tamara Caharija, 

Albin Calzi, Sandy Coloni, Maksi
miljan Comari, Rozana Comari, Mi
lena Čufar, Darij Gergolet, Fabio 
Gombač, Liparja Gombacci, Ondi
na Gregorich, Cirila Kralj, Silvana 
Petaros, Klavdij Radetti, Karlo Ra- 
zem, Valter Romano, Nevenka Sa
mec, Silvana Semoli, Marina Tren
ta in Loredana Visintin. Trije dija
ki imajo popravne izpite.

llkb
Marta Bogateč, Igor Castellani, 

Pavel Cossutta, Alenka Ferluga, Ne
va Grobiša, Sergij Guštin, Rozana 
Jerjan, Gabrijela Jugovič, Robert 
Klobas, Suzana Lozar, Igor Luxa, 
Venceslav Mahne - Kalin, Mauro 
Malalan, Sonja Petelin, Neva Rebu
la, Nadja Rupel, Aldo Škabar, I- 
van Škabar, Marko Sossi, Rudolf 
Tauzzi in Jurij Zeriali. Dva dijaka 
imata popravne izpite, eden odklo
njen.

IV. a
Sergij Carli, Sabrina Franco, Su

zana Grgič, Valter Husu, Sonja 
Kante, Andrej Kapun, Edi Košuta, 
Tea Košuta, Savina Kovic, Ida 
Mesghez, Elga Moro, Dragica Pe
gan, Mirjam Salvi, Sergij Sancin, 
Amalija Scabar, Dario Štolfa. Elder 
Švab, Valter Vatovec. En dijak ima 
popravne izpite.

IV. b
Edvin Bernetič, Marija Bislacchi, 

Igor Crismancich, Sonja Leghissa, 
Omelia Neppi, Rozana Pernarčič, 
Silvana Pieri, Igor Racman, Ana 
Skerlavaj, Edvard Sosič, Aldo Strain, 
Neva Tul, Nadja Vidimari. Marija 
Zuzek. Trije dijaki imajo popravne 
izpite, eden neocenjen.

V V. razredu je vseh 29 dijakov 
pripuščenih k zrelostnim izpitom. 
Najboljši uspeh v posameznih raz
redih so dosegli: Aleksander Žagar 
(L a), David Lenissa (L b), Danijel 
Gomisel (H. a), Dominik Pistan 
(H. b), Milena Čufar (HI. a), Igor 
Luxa in Ivan Škabar (HI. b), Sa
brina Franco in Savina Kovic 
(IV. a), Silvana Pieri (IV. b), Ne
venka Pertot in Ksenja Majovski 
(V. razred).

V Alessandri; umrl 
apuntat D’Alfonso

ALESSANDRIA, 11. - Na oddel
ku za oživljanje alessandrijske bol
nišnice je to noč umrl karabinjerski 
apuntat Giovanni D’Alfonso, ki je 
bil hudo ranjen prejšnji četrtek v 
spopadu s samozvanimi rdečimi bri- 
gadisti pri Acquiju Terme in v ka
terem je zgubila življenje Curciova 
žena Margherita Cagol. Zdravniki 
so nesrečneža že pred nekaj dnevi 
imeli za klinično mrtvega. Karabi
njer je dihal le, ker mu je k temu 
pomagala naprava za avtomatsko 
dihanje. Giovanni D’Alfonso, ki je 
bil star 44 let, zapušča ženo in tri 
otroke.

NEAPELJ, 11. — Strahotna trage
dija v neapeljski predmestni četrti 
Barra: pet ljudi je zgorelo v poža
ru, ki je izbruhnil v majhni trgovini 
gospodinjskih strojev na Trgu Si
renetta, Žrtve, očeta, mater in tri 
sinove, je požar presenetil v snu, 
druga dva sinova pa sta se čudežno 
rešila

Barra je velika neapeljska pred
mestna četrt, v kateri se borni sta
novanjski bloki kar grmadijo drug 
čez drugega in kjer se ljudje pre
živ! ia jo v glavnem s trgovino. Tra
gedija je skoraj absurdna: čeprav 
je požar presenetil družino v snu, 
sta se oče in starejša hči prebudila 
in sta rešila dva otroka, nato sta 
umrla v brezupnem poskusu, da bi 
pomagala še ostalim svojcem, ki jih 
je črn in gost dim morda že zadu
šil. Absurdna, sa je bila rešitev 
možna z balkona, ki je le dva me
tra nad tlakom

Požar je izbruhnil v borni trgovi
nici gospodinjske opreme, iz katere
ga vodijo kamnite stopnice v dvo
sobno stanovanje, kjer je spala dru
žina Genovino. Vzrok požara ni bil 
še ugotovljen, domnevajo pa vse
kakor da gre za kratek stik, zara
di katerega so se vnele blazine, ki 
so jih prav tako prodajali v trgovi
ni. Ogenj se je nato bliskovito raz
širil in zajel tudi stanovanje Genovi- 
novih. Pričevanja prvih reševalcev

potrjujejo, da je oče, 54-letni Sa
bino Genovino rešil dva sinova in 
se nato znova pognal v pekel, da bi 
rešil še ženo in druge otroke in prav 
tako je ravnala tudi najstarejša hči. 
Sosedje, ki so prvi priskočili na po
moč, so zaman podrli vrata trgovi
ne in druga vrata, ki vodijo v vhod 
sosednjega poslopja: ognjeni zid,
zlasti pa dim sta bila nepredirna.

Žrtve so 54-letni Sabino Genovino, 
njegova 46-letna žena Maria Andol- 
fo, hčeri Patrizia in Luisa stari 19 
oziroma 18 let ter 6-letni sin Gianni
no. Fanta, ki sta se rešila pa sta 11- 
letni Andrea in 10-letni Pasquale. 
Oba so začasno sprejeli v bližnjem 
zavodu «Verdino», ki ga upravlja 
župnik.

Sabino Genovino, ki se je oženil 
dvakrat, je imel 13 otrok: od prve 
žene Gennara in Angelo, ki sta oba 
že poročena, od Marie Andolfo pa 
poleg Patrizie, Luise, Giannina, An
drea in Pasqualeja (prvi trije so 
umrli, zadnja dva pa sta se reši
la), še drugih šest otrok: Antonietto, 
Čira, Concetto, Mario, Nunzio in 
Giuseppeja. Od teh so dekleta že 
omožena, fant pa študira v nekem 
zavodu.

Genovino, ki je bil upokojen pred 
nekaj leti, se je po upokojitvi lotil 
trgovine. S petimi otroci, ki so bili 
še doma in z ženo je delil borno 
dvosobno stanovanje, iz katerega 
so kamnite stopnice vodile naravnost

v trgovino. Gost dim, ki se je va
lil po stopnicah, je v nekaj trenut
kih spremenil majhno stanovanje 
v pravo plinsko celico, v kateri je 
bilo nemogoče dihati. Zato so sosed
je, ki so prvi pritekli na kraj tra
gedije, bili le v majhno pomoč Ge- 
novinom. Dim in ognjeni zublji so 
jim onemogočili vstop v stanovanje. 
Edini, ki bi lahko rešili nesrečneže, 
so bili gasilci, a ti so prišli prepozno.

Barra — obtožujejo priče trage
dije — ima nad sto tisoč prebival
cev, kljub temu pa ni v vsej če
trti gasilskega doma. Vsak požar se 
zato lahko spremeni v tragedijo.

Gasilci, ki so v nekaj minutah u- 
krotili požar z mogočnimi curki vo
de in protipožarno peno, so v trgo
vini našli tudi jeklenki plina, ki na 
srečo nista eksplodirali, sicer bi 
tragedija imela verjetno še večji ob
seg. Ogenj pa je načel trhlo tramov
je, tako da se je strop trgovinice 
zrušil

Kot rečeno gasilci domnevajo, da 
je vzrok požara kratek stik, ne iz
ključujejo pa možnosti, da je bil 
pržar podtaknjen. Šlo naj bi za tol
po izsiljevalcev, ki je že zažgala 
trgovine tistim trgovcem, ki niso ho
teli odšteti primerne odkupnine. Do
mneva vsekakor ni osnovana na 
stvarnih indicih, pač pa je le mož
nost, čeprav maloverjetna, ki jo pre
iskovalci jemljejo v poštev.

Zaključna
prireditev

(Nadaljevanje s 4. strani).
spremljavi harmonikarja Ivana 
Miliča izvedle še ritmično vajo 
z obroči.

Kot zadnja točka je 'oil na spo
redu nastop moškega pevskega 
zbora «Igo Gruden» iz Nabrežine, 
ki je izredno ubrano izvajal šest 
pesmi: Kosec koso brusi, El Gril
lo, Kolo, Konjuh pianinom, žabe 
in Kalinko. Zbor, ki ga vodi prof. 
Radovič, je ponovno dokazal, da 
je kljub maloštevilnosti pripravljen 
na zahtevne nastope, saj se stal
no izpopolnjuje in ga moramo ne
dvomno prišteti med najboljše slo
venske zamejske zbore. Občinstvo 
je nagradilo pevce, med katerimi 
naj omenimo solista Bruna Kra
lja, z burnim ploskanjem in pre
pričani smo, da bodo kaj radi zo
pet prisluhnili njegovim izvaja
njem na letošnjem zaključnem kon
certu, ki bo v kratkem v Nabre
žini.

Ob koncu pa še ugotovitev: Pre
senečeni smo bili nad akustiko na- 
brežinske telovadnice. Devinsko - 
nabrežinska občina nima primer
ne dvorane, v kateri bi lahko pri
rejali pomembnejše nastope. U- 
speh, ki ga je imel sedanji na
stop v Nabrežini, naj bi bil le 
začetek: dokler ne bo zgrajen ob
činski kulturni dom, naj telovad
nica krije to hudo vrzel na pro
svetnem področju.


